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Korak po korak
Od po~etka jula iz Javnog preduze}a

Elektroprivreda Srbije sa poslovawem
startova}e dva nova organizaciona obli-
ka: JP EPS i JP Elektromre`e Srbije.
"Novi" JP EPS karakterisa}e mati~no
preduze}e i zavisna privredna dru{tva
(dosada{wa javna preduze}a), dok }e JP
EMS biti jednosubjektivno preduze}e.
Bez obzira na takvo odvajawe ovih elek-
troprivrednih delatnosti nesumwivo je
da one i daqe ostaju su{tinski vezane u
realizaciji ciqeva od zna~aja za funkci-
onisawe javnog (dr`avnog) elektropri-
vrednog sistema. ^vrste veze i mnogo za-
jedni~kog u poslovawu EPS-a i EMS-a si-
gurno }e obele`avati wihov odnos i po-
sle ovog "razlaza" i formirawa novih ne-
zavisnih preduze}a. 

Su{tinski, a ne formalno, to je, pre
svega, jo{ jedan veliki iskorak elektroe-
nergetike u procesu stvarawa regional-
nog tr`i{ta jugoisto~ne Evrope i wegovog
sve bli`eg ukqu~ivawa u evropsko ener-
getsko tr`i{te. Samo za posledwih godi-
nu dana donet je Zakon o energetici, usvo-
jena Strategija razvoja energetike do
2015. godine i formiran Savet Agencije
za energetiku. Do kraja godine Srbija }e
potpisati i Ugovor o formirawu energet-
skog tr`i{ta jugoiso~ne Evrope, posle ~e-
ga }e, kao najva`niju, preuzeti i obavezu
da oformi unutra{we tr`i{te elektri~-
ne energije.

Sledstveno tome, u elektroenergetici
Srbije odvajawem funkcija proizvodwe i
trgovine elektri~ne enrgije od upravqa-
wa elektroenergetskim sistemom i preno-
sa u~iwen je bitan pomak ka konstituisa-
wu jedinstvenog tr`i{nog i regulatornog
prostora za promet elektri~ne energije
na tr`i{nim principima. Jer, kako je to
ve} vi|eno u zemqama Evropske unije, ta-
kvo tr`i{te i obezbe|uju jake institucije
sistema i efikasan nadzor. Zna~ajan je to,
tako|e, korak i ka ve}em uskla|ivawu
propisa u energetici Srbije sa regulati-
vom EU, u ~emu se sada kao najva`niji
predstoje}i zadatak name}e dostizawe
institucionalnog i pravnog okvira. Sve
su to, ujedno, preduslovi da EPS i elek-
troenergetski sistem Srbije ostanu najja-
~i na Balkanu, a samim tim i respektabi-
lan faktor kada se dubqe i nemilosrdni-
je zadre u privatizaciju elektroenerget-
skih kapaciteta i u wihovo raspar~ava-
we, kako bi postali {to jeftiniji plen
mo}nih elektroprivrednih kompanija. 

Za takvu novu situaciju se i priprema
"novi" EPS, sa jednim mati~nim preduze-
}em, ~iji je osniva~ dr`ava i sa vi{e zavi-
snih dru{tava (osnovanih od mati~nog
preduze}a), odnosno sa organizacionim ob-

Miodrag Filipovi}

licima preuzetim iz Zakona o energetici i
o privrednim dru{tvima. Nova organizaci-
ja tih dru{tava, sa bitnom promenom prav-
nog oblika i sa uskla|ivawem wihovog ra-
da me|usobno i u odnosu na mati~no predu-
ze}e, zavr{i}e se do kraja 2005. godine.
"Novi" EPS }e oslikavati, kako je to zako-
nom i dozvoqeno, samo jedna prete`na de-
latnost - trgovina elektri~nom energijom (
{to je i jo{ jedno usagla{avawe sa evrop-
skim propisima) i to zato {to se u toj de-
latnosti sti~e prihod. Zakonom o
energetici, naime, EPS je promo-
visan i za jedinog snabdeva~a ta-
rifnih kupaca elektri~nom ener-
gijom na teritoriji Srbije, za koje
je du`an da obezbe|uje stabilne
koli~ine i isporuke struje.

U procesu restrukturisawa
EPS je sa~uvao "sebe", odnosno
objediwenu proizvodwu i di-
stribuciju elektri~ne energije.
To je i dokaz da se su{tinske
promene u energetici (a posebno
u elektroenergetskom delu) i od-
vijaju upravo onako kako su od
najvi{ih instanci i bile naja-
vqivane. Isticano je i to redov-
no, da se u takvo sveobuhvatno
restrukuturisawe ovog javnog
preduze}a ne mo`e i}i ubrzanim
tempom po sistemu "preko no}i",
nego, nasuprot tome - postepeno,
korak po korak. Imaju}i u vidu i
iskustva u prestrojavawu elek-
troprivreda u drugim zemqama u
tranziciji, o~igledno, nastavqa
se sa sprovo|ewem sopstvenog
modela, u kojem je zadr`ana i
vertikalna povezanost delova
tog sistema. To je, svakako, i svo-
jevrstan odgovor svima, zna~i i
pojedincima iz aktuelnih vlada-
ju}ih garnitura koji su nestr-
pqivo zagovarali {to br`e "~i-
{}ewe" EPS-a i potom po~etak
procesa privatizacije, {to bi u
ovom trenutku, ponavqamo, zna-
~ilo i pravu rasprodaju kapaci-
teta. Potvrda da je EPS u tom
procesu "na dobrom putu" sti`e i
od konkurencije, pa tako ~elni
qudi, na primer, ���-a obja{wa-
vaju}i svoje neskriveno intere-
sovawe isti~u da je wihova po-
nuda za saradwu zasnovana na
~iwenici da je EPS jedina preo-
stala elektroprivredna kompa-
nija u ovom delu Evrope koja je
odolela podelama i zamkama
privatizacije.

M. Filipovi} 
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Ukoliko se ostvari planirani
obim investicija od 1,9 milijardi
dinara i ove godine bi}e dovoqno

ugqa,  ali ako izostane izme{tawe Vreoca,
nesta{ica ugqa bi}e vrlo uzvesna ve} za ne-
koliko godina

6

Kada,  za nekoliko
dana,  iz sastava
EPS-a bude izdvo-

jena Elektromre`a Srbije,
to }e predstavqati jo{ jedan
veliki korak srpske energe-
tike u procesu stvarawa re-
gionalnog tr`i{ta i ukqu-
~ivawa u evropsko energet-
sko tr`i{te.  

12
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Na Zlatiboru je krajem juna odr`ano nekada tradicionalno savetovawe
energeti~ara Energetika 2005.  Ta~nije,  Savez energeti~ara poku{ava da ob-
novi svojevrsni forum stru~waka i ukqu~i se u re{avawe aktuelnih ener-

getskih dilema i problema,  nude}i pomo} nadle`nim institucijama i objediwuju}i
{iroku lepezu znawa i iskustava. 
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Do kraja ove godine, potpisivawem ugovora,
prikqu~i}emo se energetskoj zajednici zemaqa
jugoisto~ne Evrope. Taj ugovor, koji je s na{e

strane nedavno parafiran, pravno je obavezuju}i akt.
Pakt za stabilnost JIE,  dao je svoju podr{ku ugovoru s na-
merom da se i na ovaj na~in uti~e na oja~avawe saradwe iz-
me|u dr`ava i nacija JIE.

16

TE " Nikola Tesla"
i daqe }e zagreva-
ti vodu reke Save,

a stambeni i poslovni pro-
stor na Novom Beogradu,   upr-
kos pre 12 godina usvojenom
projektu za daqinsko grejawe
iz Obrenovca,  greja}e se po-
mo}u prirodnog gasa. 

24

Na prirod-
noj granici
Brazila i

Paragvaja,  nalazi se
trenutno najve}a hi-
drocentrala sveta -
Itaipu.  Sa instali-
sanom snagom od
12.600 megavata,  sva-
ke godine kroz dale-
kovode po{aqe sa
obe strane granice 75
miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne en-
ergije.

46

Ko ka`e da je
pro{ao sveta a
nije bio u Pe-

ru}cu,  trinaestak kilo-
metara udaqen od Bajina
Ba{te,  tvrdwa mu se odr-
`ati ne mo`e.  A ko je jed-
nom bio u Peru}cu,  na
druga mesta nije ni morao
i}i. 

62



Ako bi se sudilo
samo prema eg-
zaktnom pokaza-
tequ, odnosno

kretawu procenata iskaza-
nih gubitaka, u dvogodi-
{woj organizovanoj aktiv-
nosti za smawivawe neteh-
ni~kih gubitaka elektri~-
ne energije u Srbiji nisu
postignuti zavidni rezul-
tati. U pro{loj godini
iskazan je gubitak od 15,12
procenata, {to je za samo
stoti deo indeksnog poena
mawe od 15,13, koliko je iz
elektrodistributivnog
sistema izgubqeno 2003.
godine, kada su formira-
ni Koordinacioni i
Stru~ni tim za smawivawe
netehni~kih gubitaka. Pr-
vi u Ministarstvu rudar-
stva i energetike, drugi u
Elektroprivredi Srbije. 

Ipak, u ove dve godine,
prema mi{qewu predsed-
nika Koordinacionog ti-
ma za smawivawe netehni~-
kih gubitaka elektri~ne
energije mr Aleksandra
Vlaj~i}a, pomo}nika mini-
stra za rudarstvo i energe-
tiku, uspeh u ovom radu jeste
postignut i ogleda se, pre
svega, u tome {to je zausta-
vqen rast gubitaka elek-
tri~ne energije, koji se is-
poqavao gotovo ~itavu de-

ceniju. [tavi{e, pretila
je opasnost da se maltene
udvostru~e gubici energije
u distributivnoj mre`i,
koji su, recimo, pre dva-
desetak godina iznosi-
li oko 8,8 procenata. 

- Dakle - nagla{ava
Vlaj~i} - iako iskaza-
nim rezultatom u pro-
centima ne mo`emo da
budemo zadovoqni, zau-
stavqawe trenda rasta je
zna~ajno, tim pre {to su
gubici elektri~ne ener-
gije civilizacijski feno-
men, koji je vi{e izra`en
{to je stepen razvoja ve}i.
Otuda i upravqawe gubi-

cima predstavqa vrlo zna-
~ajan domen upravqa~ke
funkcije u elektroener-
getskom sistemu. Kod nas

su se za samo nekoliko go-
dina toliko umno`ili ob-
lici gubitaka energije da
je ogroman posao i identi-
fikovati ih. Otuda su Ko-
ordinacioni i Stru~ni
tim morali u ove dve godi-
ne pre svega da se usredsre-
de na sagledavawe stawa i
definisawe zadataka, s
tim {to je prvi vi{e ra-
dio na obezbe|ivawu odgo-
varaju}ih sistemskih uslo-
va za spre~avawe neovla-
{}ene potro{we, a drugi
na obezbe|ewu odgovaraju-
}ih tehni~kih pretpostav-
ki za kontrolu i merewe
utro{ene elektri~ne
energije.

Isti~u}i da je, zahvaqu-

ju}i anga`ovawu Koordi-
nacionog i Stru~nog ti-
ma, kra|a struje u Zakonu o
energetici kvalifikova-

na kao krivi~no delo,
da je postignut dogovor
o privremenom prikqu-
~ewu na mre`u stambe-
nih objekata koji su u
postupku legalizacije
i da je kontrola potro-
{we na znatno ve}em

nivou nego {to je bila,
Vlaj~i} ka`e da ipak nisu
otkloweni svi negativni
uticaji.

- Koordinacioni tim je
pro{log meseca zakqu~io
da je Stru~ni tim zavr{io
samo prvu fazu realizaci-
je Jedinstvenog operativ-
nog programa za smawiva-
we netehni~kih gubitaka,
koja jeste najzna~ajnija,
ali na tome ne mo`e da se
ostane. Dosada{wim ra-
dom fakti~ki su tek stvo-
reni uslovi da se na sma-
wivawu gubitaka radi si-
stemski i sistemati~no, uz
preduzimawe specijalizo-
vanih mera, kako u domenu
kontrole i merewa, tako i

NA[ INTERVJU
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Od juna 2003. godine kontrolisano je oko 612 hiqada potro-
{a~a elektri~ne energije, odnosno gotovo petina prikqu~enih
na elektroenergetsku mre`u. Prema podacima koje su elektro-
distribucije dostavile Stru~nom timu EPS-a, kontrolori su u
14.076 slu~ajeva otkrili neovla{}eno kori{}ewe elektri~ne
energije, {to je 2,3 odsto od ukupno kontrolisanih ili 0,44 pro-
centa od ukupnog broja potro{a~a. U otkrivenim slu~ajevima
neovla{}ene potro{we fakturisano je vi{e od 220 hiqada ki-
lovat-sati, odnosno gotovo 950 miliona dinara. Pri tome, sud-
ski postupak pokrenut je protiv 6.450 neovla{}enih korisnika,
odnosno potro{a~a koji su na razli~ite na~ine krali struju.

Vi{e od {est hiqada tu`bi
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Sada }e se videti koliko 
smo osposobqeni za 

upravqawe gubicima

�
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Tek su stvoreni
uslovi da se na

smawivawu 
gubitaka radi 
sistematski i 
sistemati~no



u obezbe|ewu odgovaraju-
}ih tehni~kih i organiza-
cionih uslova za upravqa-
we gubicima energije - ka-
`e Vlaj~i} i dodaje da je
Koordinacioni tim pred-
lo`io poslovodstvu EPS-
a da se Stru~ni tim reorga-
nizuje u skladu sa predsto-
je}im obavezama.

Tako|e, preporu~eno je
da se za re{avawe odre|e-
nih specifi~nih proble-
ma u merewu i kontroli po-
tro{we, koje stru~waci u
EPS-u budu identifikova-
li, anga`uju stru~ne i na-
u~ne institucije, kao i da
se u distribucijama, upr-
kos nedostatku kvalifiko-
vanih radnika, ipak orga-
nizuju posebni timovi za
kontrolu potro{we, koji-
ma bi to bila jedina radna
obaveza, kako je i dogovo-
reno pre dve godine, kada
je usvojen JOP. Rad na sma-
wivawu gubitaka energije
mora}e, zapravo, tako da se
organizuje da sve mere koje
se preduzimaju predstavqa-
ju stalnu zamku za eventual-
ne lopove i jo{ vi{e da si-

stematski doprinose isko-
rewivawu prili~no ra{i-
renog uverewa da struja mo-
`e neka`weno da se krade.

[ef Koordinacionog
tima ka`e da podjednako
odgovoran i slo`en posao
predstoji i izvan EPS-a, a
predstavqa obavezu pre sve-
ga ovog tela, odnosno Mi-
nistarstva za rudarstvo i
energetiku. Re~ je o ujedna-
~avawu sudske prakse i od-
govaraju}em tretmanu kra|e
struje kao krivi~nog dela.

- Sudije u pojedinim de-

lovima Republike vrlo
razli~ito presu|uju u slu-
~ajevima kra|e struje. Za
isto delo jedan izri~e ka-
znu zatvora, drugi uslovnu
ili ~ak osloba|aju}u pre-
sudu. O~igledno je da u
praksi jo{ nije za`ivelo
ono {to je napisano u no-
vom Zakonu o energetici.
I daqe opstaje dugo "nego-
vana" praksa da kra|a stru-

je nije kriminalan ~in,
ili, u najboqem slu~aju, da
se tretira bla`e nego
ostale kra|e. O tome svedo-
~i ne samo predube|ewe su-
dija nego i pona{awe or-
gana bezbednosti, koji
EPS-ovim kontrolorima
priska~u u pomo} jedino
ako im je `ivot ugro`en, a
sami se i ne anga`uju u ot-
krivawu kra|e struje. Ta-
ko|e, ni tr`i{na inspek-
cija ne bavi se prometom
elektri~ne energije kao
prometom ostale robe. To

moramo da promenimo - is-
ti~e Vlaj~i}.

Ministrastvo energeti-
ke tra`ilo je nedavno od
Republi~kog javnog tu`i-
la{tva da pomogne u ujedna-
~avawu odnosa istra`nih i
sudskih organa prema kra|i
elektri~ne energije. Vlaj-
~i} smatra da }e biti po-
trebno i da se obavi odgo-
varaju}a edukacija kadra u
ovim sektorima, ~iji }e se
udeo u razre{avawu proble-
ma tr`i{nih transakcija u
elektroenergetskom sekto-
ru sve vi{e uve}avati i
oslo`wavati, zavisno od
razvoja tr`i{nih odnosa.
Istovremeno, mora}e {to-
{ta da se promeni i u di-
stribucijama. 

Kako ka`e Vlaj~i}, di-
stributeri na`alost nisu
vi~ni podno{ewu krivi~-
nih prijava, a sudijama ~e-
sto nisu jasni podneti do-
kazi da je neko krao struju.
Sve to mora da se popravi i
dovede u stawe kvalifiko-
vane prijave za kra|u stru-
je, kako bi se ona sankcio-
nisala kao krivi~no delo.  

- Prema tome, sve ovo {to
smo u normativnom, teh-
ni~kom i organizacionom
pogledu stvorili u prote-
kle dve godine radi sma-
wivawa gubitaka elek-
tri~ne energije i stvarawa
uslova za kvalitativno bo-
qe upravqawe gubicima
mo`e se smatrati samo
osnovom, mada solidnom, za
predstoje}i sistematski
rad u ovoj oblasti. Tek sada
}e se videti koliko smo sa-
zreli za racionalizaciju u
elektroenergetskom sekto-
ru, u kome gubici elektri~-
ne energije na godi{wem
nivou iznose vi{e od 40
miliona evra. Takvo rasi-
pawe ne mo`emo da pravda-
mo malim ulagawima u di-
stributivni sistem u pret-
hodnim godinama niti ne-
povoqnom dru{tvenom
klimom za sankcionisawe
neovla{}ene potro{we.
Ne mo`emo to da pravdamo
ni pred sobom ni pred dru-
gima, od kojih tra`imo po-
mo} da stabilizujemo ener-
getiku - nagla{ava Vlaj-
~i}. �

A. Cvijanovi}

�
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Sasvim je normalno da oni od kojih se tra`i da pomognu `ele
da znaju kako se upravqa sredstvima koja daju. Ne vidim to kao
uslovqavawe ili me{awe u na{e, doma}e poslove. Uostalom,
mi ne radimo na smawivawu gubitaka elektri~ne energije zato
{to to od nas tra`i MMF nego zato {to su ovi gubici nenadok-
nadiva {teta za na{ elektroenergetski sektor. U odnosima sa
MMF-om imamo drugi problem, a to je zahtev za smawivawe bro-
ja zaposlenih u EPS-u, koji se postavqa globalno, a u EPS-u su
sve izra`eniji problemi sa nedostatkom stru~nog kadra. Zato
{to nema dovoqno montera, na primer, nijedna distribucija u
protekle dve godine nije uspela da oformi timove koji bi se is-
kqu~ivo bavili kontrolom potro{we, kako je i predvi|eno JOP-
om. Uglavnom se u kontrolu ide kampawski, kada nema velikih
poslova na odr`avawu ED sistema - isti~e Vlaj~i}.

Nije po diktatu MMF-a

Pomo}nik ministra za rudarstvo i energetiku mr Aleksan-
dar Vlaj~i} potpisao je 31. maja ove godine u Briselu pravno i
tehni~ki redigovan tekst ugovora o energetskoj zajednici jugo-
isto~ne Evrope, na koji u septembru treba da stave potpise
premijeri svih zemaqa ovog regiona i predsednik Evropske ko-
misije. Tekst ovog ugovora parafirali su predstavnici svih
nacinalnih energetika koje ulaze u zajednicu jugoisto~ne Evro-
pe jo{ u martu ove godine, a u me|uvremenu su ugra|ene sugesti-
je potpisnika, tako da je redigovana verzija u stvari usagla{e-
ni sadr`aj ovog budu}eg pravno obavezuju}eg dokumenta.

Parafiran ugovor o energetskoj zajednici

Gubici elektri~ne
energije, na ~iji
rast uti~e i di-
vqa gradwa stam-
benih objekata, iz-
nose vi{e od 40
miliona godi{we



Ako bude novca za
investicije ko-
liko je planira-
no, Rudarski ba-

sen "Kolubara" ostvari}e
bez problema ovogodi{wi
plan proizvodwe, ka`e
Dragan S. Tomi}, direktor
JP RB "Kolubara". - Ukoli-
ko se ostvari planirani
obim investicija od 1,9
milijardi dinara, i ove
godine bi}e dovoqno ugqa,
ali, ako izostane izme{ta-
we Vreoca, nesta{ica
ugqa bi}e vrlo izvesna ve}
za nekoliko godina. Neki
sporadi~ni nagove{taji
ka`u da ne}e biti ba{
onoliko para koliko je za-
crtano, ali ne `elim da
verujem da }e naknadno bi-
ti smawivan i ovakav, jedva
odobreni, nivo ovogodi-
{wih investicija u ovo
preduze}e. Ukoliko bi se
tako ne{to povrh svega do-
godilo, moglo bi da se do-
vede u pitawe ostvarewe
plana proizvodwe. To }e
se, upozorava Tomi}, odra-
ziti i na proiz-
vodwu elektri~-
ne energije.

- Planirana su-
ma za investicije
je dovoqna tek za
najneophodnija
ulagawa. Na{a
prva sagledavawa
stvarnih inve-
sticionih potreba zapo~e-
ta su sa 4,5 milijardi, pa
smo se redukovawem plano-
va spustili na 3,2, a onda su
nam zbog ukupnog materi-
jalnog polo`aja EPS-a, za-
dr`avawa cene struje i,
kao posledice toga, nemi-
novnog brisawa nekih in-

vesticija, odobrena sred-
stva samo za ono {to vi{e
nije smelo da se odla`e za
"boqa vremena". To je tih
1,9 milijardi. Smatram da
smo ta sredstva dobro ras-
podelili i da }e na najbo-
qi na~in biti upotrebqe-
na - obja{wava Tomi}.

Novac }e biti usmeren za
revitalizaciju transport-
nih sistema, neophodne
opravke i investirawa u
delove preduze}a, kao i iz-
me{tawe vodotokova. Me|u
najzna~ajnije spadaju izme-
{tawe korita reke Kolu-
bare, ~ime se obezbe|uje

pro{irewe kopa Isto~no
poqe i otvarawe novog ko-
pa "Veliki Crqeni". Time
se omogu}ava eksplotacija
u narednih {est godina.
Planira se izme{tawe Du-
bokog potoka i Kladnice,
~ime se stvaraju uslovi za
nesmetan rad na kopu Tam-

nava - Zapadno po-
qe. U ovaj red spa-
daju i sanacija to-
plane i toplovo-
da, koji treba da
se preda na upra-
vqawe lokalnoj
samoupravi u La-
zarevcu, kao i za-
hvati na otpra{i-

vawu, kako bi se racional-
no re{io problem sa pepe-
lom kod su{ewa ugqa. 

- Prema tome - isti~e To-
mi} - ukoliko ne budu sma-
wena planirana investi-
ciona sredstva, povr{in-
ski kopovi "Kolubare"
uspe}e bez ve}ih problema

da ostvare ovogodi{wu
proizvodwu od 26,5 milio-
na tona ugqa. To je i odgo-
vor na pitawe sa po~etka
razgovora: predstoje}e zi-
me bi}e dovoqno ugqa za
planiranu proizvodwu
elektri~ne energije.

Problem, me|utim, prema
re~ima na{eg sagovornika,
mo`e da ispliva na povr-
{inu po~etkom slede}e de-
cenije. Ve} 2011. pa sve do
2016, dakle punih pet godi-
na, Srbija }e imati ozbi-
qan nedostatak ugqa za svo-
je termoelektrane, ~ak i
ako ne bude izgra|ena TE
"Kolubara B". Sa ovom no-
vom elektranom, ukupne po-
trebe za ugqem iz "Koluba-
re" iznosile bi 32 miliona
tona godi{we, a bez we bi
ostale na sada{wem nivou
od oko 27 miliona tona, ko-
liko je dovoqno za elektra-
ne u sistemu JP TENT. Ali,
ako se u me|uvremenu ne
stvore uslovi da se premo-
sti ovaj period, upravo deo
od tih 27 miliona tona je
pod znakom pitawa.

RAZGOVOR S POVODOM

�
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Seoba Vreoca 
ili uvoz struje
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Strate{ki korak
- Kada je o eksproprijaciji re~, problem

nisu finansijska sredstva, jer je za ovu
namenu ve} obezbe|eno 700 miliona dina-
ra, a ako bude potrebno, {to }e zavisiti
od usvojenog re{ewa za Vreoce, EPS }e
obezbediti i ~itavu milijardu. Problem je
u lokalnim samoupravama u Lazarevcu,
Lajkovcu i Ubu, jer se proces eksproprija-
cije ote`e dok bageri ne do|u pred ku}e, a
onda moraju da se preduzimaju nepopularne mere koje nikome ne
idu u prilog - obja{wava Tomi}. 

Na{ sagovornik navodi da, pored Vreoca, predstoji i prese-
qewe Medo{evca radi pro{irewa "Poqa D", kao i naseqa Ma-
li Borak i Skobaq, koja su na putu bagerima na "Tamnavi - Za-
padno poqe". Ipak, ka`e, Vreoci }e odrediti bilans proizvod-
we ugqa dok ne po~ne eksploatacija na "Poqu E", a to ne}e mo-
}i da bude pre 2017. godine.
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Ako se ne izmeste Vreoci, Srbiji }e 
ve} za nekoliko godina nedostajati

elektri~ne energije koliko proizvodi
jedna obrenova~ka elektrana

Bageri 
nadomak 

grobqa u
Vreocima



- Ta~nije, ako se ne izme-
sti naseqe Vreoci i ne
krene eksploatacija na
prostoru ove katastarske
op{tine, pod kojom le`i
oko 450 miliona tona
ugqa, bi}e velikih proble-
ma sa ovim energentom.
Ako bi se izmestili deo
Ibarske magistrale i pru-
ge "Beograd-Bar" u du`ini
od 18 kilometara, moglo bi
da se ra~una na jo{ 120 mi-
liona tona. Ako ne bude
eksproprijacije za novu
proizvodwu, godi{wi pro-
izvodni bilans "Koluba-
re" po~etkom idu}e dece-
nije ne}e mo}i da bude ve-
}i od 15 miliona tona! Od
toga, na kopu "Tamnava - Za-
padno poqe" proizvodilo
bi se 12 i na kopu "Poqe B"
tri miliona tona. U tom
periodu, dakle, ne bi bilo
proizvodwe na "Poqu D" i
za TENT-ove elektrane ne-
dostajalo bi godi{we go-
tovo deset miliona tona
ugqa - ka`e Tomi}.

Dileme nema - izme{ta-
we naseqa Vreoci i eks-

proprijacija zemqi{ta u
ovoj katastarskoj op{tini
jedan je od najve}ih strate-
{kih izazova sa kojim se
trenutno suo~ava Rudarski
basen "Kolubara", a na koji
odgovor mo`e da pru`i je-
dino EPS, odnosno Vlada
Srbije. 

Institut za arhitekturu
u Beogradu, po naruxbini
"Kolubare", upra-
vo radi anketu u
1.100 doma}insta-
va u Vreocima, ko-
ja treba da poka-
`e {ta `ele `i-
teqi ovog naseqa:
novac ili novo,
jedinstveno nase-
qe sa po 30 ari placa za
svako doma}instvo, sa kom-
pletnom infrastrukturom
i ustanovama dru{tvenog
standarda, ili ne{to tre-
}e. Kada za mesec dana ova
anketa bude zavr{ena, na-
pravi}e se procena koliko
}e ko{tati izme{tawe
Vreoca, odnosno koliko }e
opteretiti cenu tone ugqa,
i sa tim }e se iza}i pred
EPS i Vladu. 

Direktor "Kolubare" ka-
`e da EPS priprema i stu-

diju o tome {ta da se radi
ako ne bude preseqewa
Vreoca. Ipak, dodaje da }e
bez Vreoca u onih kqu~nih
pet godina Srbiji nedosta-
jati jedna od elektrana
TENT-a, odnosno struje
onoliko koliko proizvodi
jedna od elektrana u Obre-
novcu. To zna~i da }e se za
toliko uve}ati uvozna za-

visnost na{eg elektroe-
nergetskog sistema, sve dok
ne krene eksploatacija na
"Poqu E".

U stvari, proizvodwa
ugqa na prostoru katastar-
ske op{tine Vreoci treba
da nadoknadi mawak do ko-
ga dolazi smawivawem
proizvodwe na "Poqu D",
na kome je sve mawe ugqa i
koje }e se sukcesivno zatva-
rati. Sa izme{tawem Vre-
oca treba da se produ`i
vek ovoga kopa, a onda }e se

odatle bageri i ostala me-
hanizacija preme{tati,
sistem po sistem, na "Poqe
E". 

Na pitawe za{to se ne
ide odmah na "Poqe E", To-
mi} odgovara da nema meha-
nizacije, te da niko u Sr-
biji nema dovoqno para da
kupi novu opremu za kopo-
ve. Zato se i ra~una na BTO

sisteme sa "Poqa
D", kojih ukupno
ima pet, ali koji
su prili~no sta-
ri i neophodno je
revitalizovati
ih, {to je opet
jeftinije, nego
ulagati u nove

bagere i transportere. I
za ovakvo, bezbolnije i
jeftinije re{ewe sa izme-
{tawem Vreoca, kojim bi
se premostio petogodi-
{wi period, dr`ava treba
da poka`e dovoqno sluha i
najva`nije je ubediti Mi-
nistarstvo finansija da je
finansirawe preme{tawa
Vreoca u skladu sa Strate-
gijom razvoja energetike
Srbije.  

- Su{tina je u tome da se
planiranom eksploataci-
jom na "Tamnavi - Zapadno
poqe" i budu}om na "Poqu
E" obezbe|uje dovoqno
ugqa za proizvodwu elek-
tri~ne energije u narednih
35-40 godina, a da se premo-
{}ivawem petogodi{weg
perioda obezbe|uje konti-
nuitet rada termokapaci-
teta. To zna~i da se, sa od-
govaraju}om cenom kilo-
vat-sata, obezbe|uje potpu-
na nezavisnost Srbije od
uvoza elektri~ne energije
u tom razdobqu - izri~it je
Tomi}. �

Anka Cvijanovi}
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Bez obzira na to da li }e se Vreoci izmestiti i produ`iti eksploatacioni vek "Poqa D", otva-
rawe kopa na "Poqu E" je potpuno izvesno. Direktor "Kolubare" ka`e da je te{ko}a u tome {to je
potrebno dosta vremena da se pripremi eksploatacija ovog poqa, po{to je le`i{te ugqa ovde vr-
lo specifi~no, sa zalegawem ugqenog sloja i do 300 metara dubine, a {irina pojasa je samo oko
dva kilometra. Povoqnost je {to na ovom prostoru nema naseqa da bi moralo da se brine o wiho-
vom preseqewu, ali }e zato morati da se prvi put krene sa sasvim novim na~inom rada koji pod-
razumeva da isti BTO sistem najpre kopa jalovinu, pa ugaq, i tako redom. 

- Bi}e to najdubqi povr{inski kop u Srbiji i samim tim jedinstven. Prema dosada{wim sagle-
davawima, proizvodwa ugqa ovde ne}e mo}i da krene pre 2017. godine, ali zato tu imamo veoma bo-
gato nalazi{te, sa oko 350 miliona tona veoma kvalitetnog ugqa, ~ija je kalori~na vrednost 8.500
do 9.000 kiloxula po kilogramu - navodi Tomi}.

Poqe E - najdubqi kop 

Sada se stvaraju uslovi da dovoqno 
ugqa bude za proizvodwu elektri~ne 
energije u narednih 35 do 40 godina.

Ukoliko se 
ne smawe
planirana
investiciona
sredstva,
kopovi
"Kolubare"
ostvari}e
planiranu
proizvodwu
ugqa
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Ministar rudarstva
i energetike Sr-
bije Radomir M.
Naumov, posle po-

sete Evropskoj komisiji za
energetiku u Briselu, izjavio
je da je u oblasti energetike
Srbija ispunila sve uslove za
po~etak pregovora o pristu-
pawu Srbije i Crne Gore
Evropskoj uniji. Ispunili
smo sva o~ekivawa, kako u za-
konskoj regulativi, tako i u
infrastrukturi u energet-
skoj oblasti i ne postoji ni-
jedan jedini problem, koji se
ti~e po~etka pregovarawa za
pristupawe Uniji.

Ministar Naumov boravio
je od 28. juna do 1. jula ove go-
dine u Briselu gde se, tokom
trodnevne posete, susreo sa
visokim predstavnicima Ev-
ropske komisije, Pakta za sta-
bilnost jugoisto~ne Evrope,
kao i sa ~lanovima drugih
energetskih institucija Ev-
ropske unije. U sedi{tu evro-
pske zajednice, zajedno sa
predstavnicima Elektropri-
vrede Srbije i Naftne indu-
strije Srbije, Ministar Nau-
mov je boravio na poziv An-
drisa Pielbagsa, evropskog
komesara za energetiku. 

I u razgovorima sa speci-
jalnim koordinatorom Pak-
ta za stabilnost jugoisto~ne
Evrope Erhardom Busekom,
kao i sa predstavnicima in-
stitucija za finansirawe
izgradwe gasne infrastruk-
ture u jugoisto~noj Evropi,
razmatrana su aktuelna pita-
wa iz oblasti formirawa
energetskog tr`i{ta jugoi-
sto~ne Evrope. Istaknuti su,
pre svega, uloga i zna~aj srp-

ske energetike u dosada-
{wem toku i posebno u nasta-
vqawu tog procesa koji bi
trebalo da se, do kraja godi-
ne, zavr{i potpisivawem
Ugovora o osnivawu regio-
nalne Energetske zajednice. 

Proces formirawa regio-
nalnog tr`i{ta energije i
wegovo integrisawe u unu-
tra{we tr`i{te Evropske
unije, takozvani Atinski
proces, tretira se kao najva-
`nija aktivnost na regio-
nalnom planu u procesu sta-
bilizacije i pridru`ivawa
zemaqa zapadnog Balkana
Evropskoj uniji.

--Sprovo|ewe procesa fo-
rmirawa regionalnog tr`i-
{ta energije ima veoma zna-
~ajne ekonomske, politi~ke i
socijalne implikacije na ceo
region- rekao je Naumov, po
povratku u Srbiju i naglasio
da su razgovori vo|eni na tu
temu jasno pokazali da Evrop-
ska komisija, kao glavni ko-
ordinator celog procesa, da-
je i daqe jasnu podr{ku wego-
vom sprovo|ewu. Tokom razgo-
vora sa Pielbagsom nagla-
{en je jo{ jednom zna~aj pot-
pisivawa Ugovora o osniva-
wu energetske zajednice. 

Kako navodi Naumov, u raz-
govoru sa Busekom, s tim u ve-
zi zatra`ena je i podr{ka
Pakta za stabilnost jugoi-

sto~ne Evrope Srbiji u neko-
liko aktivnosti. To se, pre
svega, odnosi na razumevawe
razloga za ka{wewe na{e
energetike u procesu evrop-
skih integracija. Jasno je,
stoga, ukazano da su dugogo-
di{wa me|unarodna izola-
cija, NATO bombardovawe i
veoma kompleksan posao ob-
nove razorenih elektroener-
getskih postrojewa predsta-
vqali objekivne te{ko}e za
weno br`e prestrojavawe. 

Pomo} je zatra`ena u rea-
lizaciji nekoliko aktivno-
sti, koje se smatraju izuzetno
va`nim za br`e sprovo|ewe
integrativnih procesa u
oblasti energetike. Odnosi
se, pre svega, na edukativne
programe za poslanike Na-
rodne Skup{tine Srbije ko-
ji bi omogu}ili adekvatno
razumevawe Ugovora o ener-
getskoj zajednici. Va`nost
postupka tim je ve}a, jer taj
akt, kao me|unarodno-pravni
obavezuju}i dokument, treba
da se ratifikuje u Skup{ti-
ni Srbije. U ciqu sticawa
{iroke podr{ke i prihvata-
wa, prema re~ima ministra,
sli~ne seminare trebalo bi
organizovati i za predstav-

nike poslovodstava u ener-
getskoj industriji, predstav-
nike zaposlenih, sindikata,
zainteresovane stru~ne jav-
nosti, nevladinog sektora... 

Tokom posete Briselu, na-
{a delegacija razgovarala je
i sa predstavnicima Evrop-
ske komisije za gas i detaqno
je upoznata sa  planovima raz-
voja gasne infrastrukture u
na{em regionu. Dogovorene
su tako i konkretne aktivno-
sti za odr`avawe drugog sa-
stanka radne grupe za finan-
sirawe gasne infrastrukture
jugoisto~ne Evrope, ~iji bi
doma}in, po~etkom oktobra
2005. godine, trebalo da bude
Srbija. Na ovom, kako je pred-
vi|eno, dvodnevnom skupu,
trebalo bi da u~estvuje oko 40
predstavnika Evropske komi-
sije i najve}ih svetskih fi-
nansijskih institucija -
Svetske banke, Evropske ban-
ke za obnovu i razvoj... 

O zna~aju takvog skupa sve-
do~i i podatak, ka`e Naumov,
da je predlo`eno da se odmah
po wegovom zavr{etku odr`i
jo{ jedan sastanak u organiza-
ciji Evropske komisije. Na
wemu bi u~estvovale najzna-
~ajnije kompanije gasnih ope-
ratera u Evropi, a tema bi bi-
la {irewe gasne distribu-
tivne mre`e u jugoisto~noj
Evropi. I na ovom skupu o~e-
kuje se u~e{}e oko 50 pred-
stavnika Evropske komisije i
kompanija za gas iz Evrope. �

@.Martinovi}
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Atinski proces, najva`nija
regionalna
aktivnost
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Podr{ka
Evropske 

komisije za
energetiku

Srbiji u
sprovo|ewu

procesa 
osnivawa

energetske
zajednice 

jugoisto~ne
Evrope

Evropska komisija je spremna da Srbiji pomogne u procesu
dovo|ewa cene elektri~ne energije na ekonomski nivo, kao i u
re{avawu socijalnih problema koji bi mogli da nastanu u pro-
cesu restrukturisawa energetskog sektora, rekao je, izme|u
ostalog, Naumov na konferenciji za novinare, po povratku iz
Brisela. Pomo} se mo`e o~ekivati i kada je re~ o projektima
za{tite `ivotne sredine kao oblasti kojoj je, tokom razgovora,
posve}ena velika pa`wa. 

Pomo} Evropske komisije
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Na sednici Upravnog odbora EPS-a, odr-
`anoj 16. juna (predsedavao dr Jeroslav
@ivani}), razmatrani su izvr{ewe elek-
troenergetskog bilansa Republike za april
i maj i poslovawe JP EPS u periodu januar
- mart 2005. godine. Donete su odluke o
osnivawu Privrednog dru{tva za podvodnu
eksploataciju ugqa "Rudnik Kovin" kao i o
davawu saglasnosti na odluke o osnivawu
preduze}a Privrednog dru{tva za projekto-
vawe, konsalting, i in`ewering elektroe-
nergetskih i telekomunikacionih objekata
i sistema Elektroistok - Projektni biro i
Privrednog dru{tva za izgradwu elektroe-
nergetskih objekata Elektroistok - Izgrad-

wa, ~iji je osniva~ JP Elektroistok. 
Upravni odbor je, tako|e, doneo i odluke o

davawu saglasnosti na programe poslovawa
javnih preduze}a u 2005. godini, a koja je
osnovao EPS, zatim o ulagawima za moderni-
zaciju agregata HE "Bajina Ba{ta", odnosno
za HE "Ov~ar bawa" i HE "Me|uvr{je", na od-
luke upravnih odbora JP Elektroistok,
TENT, "\erdap" i EDB u postupku razgrani-
~ewa sredstava koja su u funkciji obavqa-
wa delatnosti prenosa, proizvodwe i dis-
tibucije elektri~ne energije, kao i o raspo-
re|ivawu dobiti Epstursa za 2004. godinu.

U nastavku rada na prvoj sednici novog
Upravnog odbora EPS-a donet je Statut no-

voosnovanog Javnog preduze}a Elektropri-
vreda Srbije, koji }e stupiti na snagu po
dobijawu saglasnosti od nadle`nih mini-
starstava, a potom i od Vlade Srbije. Sti-
~u se time uslovi za start novoosnovanog
JP EPS-a od 1. jula 2005. godine, kako je i
bilo predvi|eno, odnosno za upis javnog
preduze}a u Agenciju za privredni regi-
star. Za novog ~lana UO EPS-a imenovan je
Dragan @ivkovi}, direktor JP "Elektromo-
rava", a umesto Branislava Toma{evi}a iz
JP Elektroistok. Na prethodnoj sednici
Radojica Dedovi} razre{en je funkcije
predsednika Upravnog odbora JP Elektro-
distribucija Beograd.

�/��-�	��0����������/�	-��0��
�	���

Donet Statut novog EPS-a

Tekst novog statuta
JP Elektroprivre-
de Srbije u odnosu
na stari, kako je is-

taknuto na sednici Uprav-
nog odbora EPS-a, razliku-
je se u meri diktiranoj raz-
dvajawem EPS-a i EMS-a.
Zna~i, taj akt usagla{en je
sa odredbama novog Zakona
o energetici za obavqawe
delatnosti koje ostaju u
EPS-u, kao i novog Zakona
o privrednim dru{tvima.
Prema re~ima Pavla Vuli-
}a, direktora Direkcije za
pravne poslove i qudske re-
surse, izmenama Zakona o
javnim preduze}ima, ~iji je
predlog u skup{tinskoj
proceduri, predvi|eno je
postojawe samo jednog ma-
ti~nog JP, a ostala }e po-
stati zavisna privredna
dru{tva. U organizaciji
elektroprivrede na osnovu
Zakona o energetici pred-
vi|eno je postojawe samo
jednog javnog preduze}a,  ~i-
ji je dr`ava osniva~, kao i
za sva druga JP.  Ovim zako-
nom trasirano je i da JP
EPS ostane osniva~ dosa-
da{wih javnih preduze}a u
mati~noj kompaniji i to sa
organizacionim oblikom
zavisnih dru{tava kapita-
la. Sve ostale aktivnosti

koje podrazumevaju promenu
statusa ranijih JP osnova-
nih od EPS-a, ukqu~uju}i i
izmenu wihovih osniva~kih
akata, realizova}e se u
skladu sa odredbama novog
Zakona o privrednim dru-
{tvima. I to }e se sprove-
sti posle upisa novog EPS-
a u privredni registar. Ka-
da je re~ o odnosu osniva~a
i zavisnih dru{tava, kao i
o wihovom broju, strukturi,
organizaciji i radu, Statut
JP EPS u taj deo konkretno
ne zalazi.

-U izradi Statuta, rekao
je Vuli}, pristup je bio da
se aktom o osnivawu utvrdi
osnovna delatnost novog JP

EPS ( proizvodwa elek-
tri~ne energije, distribu-
cija elektri~ne energije,
upravqawe distributivnim
sistemima, trgovina elek-
tri~nom energijom, proiz-
vodwa, prerada i transport
ugqa, proizvodwa pare i to-
ple vode u kombinovanim
procesima, i skori{}ava-
we i upotreba vode, trgovi-
na na veliko ~vrstim, te~-
nim i gasovitim gorivima
i sli~nim proizvodima, me-
talima i metalnim rudama,
usluge u re~nom i jezerskom
saobra}aju, istra`ivawe i
razvoj, projektovawe, iz-
gradwa i odr`avawe ener-
getskih, rudarskih i drugih

objekata, odnosno telekomu-
nikacionih objekata i ure-
|aja i in`ewering). S ob-
zirom na to da se u Agenci-
ji za privredni registar u
osnovnoj mo`e upisati sa-
mo jedna prete`na delat-
nost to }e biti trgovina
elektri~nom energijom (na
veliko i malo) i to zato
{to se u woj sti~e prihod.
Zavisna dru{tva JP EPS,
zna~i, osnova}e se za oba-
vqawe energetskih delat-
nosti proizvodwe elek-
tri~ne energije, proizvod-
we elektri~ne i toplotne
energije u kombinovanim
procesima, distribuciju
elektri~ne energije i za
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Matica i zavisna dru{tva
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upravqawe distributivnim
sistemom, kao i za proiz-
vodwu, preradu i transport
ugqa. 

Posebnim odredbama
Statuta, a na osnovu osni-
va~kih akata regulisa}e
koliko se }e i koja zavisna
dru{tva formirati, kao i
preno{ewe imovine na ko-
ri{}ewe zavisnim dru-
{tvima za obavqawe wiho-
vih delatnosti. Po{to JP
EPS trgovinom elektri~-
ne energije, pre svega, sti-
~e prihod ima i obavezu da
kao jedini snabdeva~ ta-
rifnih kupaca na terito-
riji Republike Srbije za
wih obezbe|uje stabilne
koli~ine i isporuke stru-
je. Za takvo redovno i si-
gurno snabdevawe tarif-

nih kupaca na osnovu godi-
{weg bilansa potreba
uskla|iva}e se planovi ra-
da i poslovawa u sistemu
EPS-a i to na osnovu godi-
{wih ugovora koji }e se za-
kqu~ivati izme|u mati~-
nog preduze}a i zavisnih
privrednih dru{tava. Jav-

no preduze}e, naime, upra-
vqa radom proizvodnih ka-
paciteta i pripadaju}ih
prikqu~nih veza, uskla|uje
obavqawe i razvoj delatno-
sti iz svog i poslovawa za-
visnih dru{tava i usagla-
{ava planove rada i razvo-
ja i ekonomsko-finansij-

sko poslovawe na jedin-
stvenim osnovama utvr|e-
nim zakonom. U poslovawu
unutar preduze}a primewi-
va}e se jedinstven ra~unar-
ski sistem i vo|ewe po-
slovnih kwiga. �

M. Filipovi}

��

Organi Javnog preduze}a EPS su Upravni od-
bor, generalni direktor i nadzorni odbor.
Upravni odbor ima predsednika i deset ~lano-
va koje imenuje osniva~ na period od pet godina.
Predsednik i {est ~lanova imenuju se na pred-
log resornog ministra, a preostalih ~etiri na
predlog generalnog direktora iz zaposlenih u
JP ( za jednog ~lana po predlogu reprezentativ-
nog sindikata). Od va`nijih odluka Upravni od-
bor, uz saglasnost osniva~a, donosi statut i
dugoro~ne i sredworo~ne planove rada i razvo-
ja. Odlu~uje i o pribavqawu i otu|ewu imovi-
ne, statusnim promenama preduze}a, o osniva-
wu zavisnih privrednih dru{tava itd. 

Upravni odbor samostalno odlu~uje o utvr|i-
vawu poslovne politike JP, usvajawu finansij-
skog izve{taja o poslovawu JP i konsolidova-
nog za JP i zavisna dru{tava, utvr|uje tran-
sferne cene za obra~un transakcija u~inaka iz-
me|u JP i zavisnih dru{tava, kao i za wih me-
|usobno, o raspolagawu imovinom ve}e vredno-
sti zavisnog dru{tva, o raspodeli dobiti zavi-
snog dru{tva i o pokri}u gubitaka itd.

Generalnog direktora EPS-a na period od pet
godina imenuje i razre{ava osniva~. Generalni
direktor ima dva zamenika. Nadzorni odbor JP
ima predsednika i ~etiri ~lana koje imenuje
osniva~, na period od pet godina. 

Odluke - uz saglasnost osniva~a i samostalno

Upravni odbor EPS-a
doneo je i odluku o finan-
sirawu investicionih ak-
tivnosti na objektima JP
"Drinske HE" u ciqu mo-
dernizacije proizvodnih
agregata i upravqawa HE
"Bajina Ba{ta" (4�92 ��),
HE "Ov~ar Bawa" i HE
"Me|uvr{je", koja je upu}e-
na Vladi Srbije za dobija-
we saglasnosti. Imaju}i u
vidu Studiju opravdanosti
i idejni projekat odobre-
na je time modernizacija
proizvodnih agregata i
upravqawa HE "Bajina Ba-

{ta" ukupne predra~unske
vrednosti od 46,1 miliona
evra (devizni deo iznosi
30,1 miliona evra) ili 3,2
milijarde dinara, kao i
modernizacija hidroelek-
trana "Ov~ar Bawa" i "Me-
|uvr{je",  za koje je utvr|e-
na predra~unska vrednost
od 9,3 milona dolara (sa
deviznim delom od 2,1 mi-
liona dolara) ili 606 mi-
liona dinara. Pored sop-
stvenih sredstava za prvi
projekat novac }e se obez-
bediti i iz kredita ne-
ma~ke ��� banke. Iz sop-

stvenih izvora finansi-
ra}e se i druga dva projek-
ta, s tim {to }e su te pare
wima namewene u jedna-
kim iznosima.

Prema re~ima Qube Ma-
}i}a, direktora Direkcije
za strategiju i razvoj, agre-
gati u HE "Bajina Ba{ta" u
pogonu su skoro ~etrdeset
godina, tako da bi revita-
lizaciju opreme na ovoj hi-
droelektrani trebalo po-
~eti {to pre. Pri kraju
radnog veka je ma{inska,
elektro i druga oprema i
mnogo je kriti~nih kompo-

nenti {to izaziva proble-
me u radu postrojewa. Mo-
dernizacija je, stoga, neop-
hodna da bi se izbegao daqi
rast investicionog i teku-
}eg odr`avawa, poboq{ale
karakteristike opreme i
pove}ala sigurnost i pou-
zdanost u eksploataciji
elektrane. Studijom koju je
izradio Energoprojekt -
Hidroin`ewering dokaza-
na je energetska i ekonom-
ska opravdanost realizaci-
je ovog projekta, sa produ-
`ewem radnog veka ove
elektrane od najmawe tri-
deset godina. Kako su hi-
droelektrane na Zapadnoj
Moravi "Ov~ar Bawa"
(����	
 ��) i "Me|uvr{je"
(��	��
��) u pogonu ve} pu-
nih pedeset godina, u idej-
nim projektima moderniza-
cije i studije opravdanosti
navedene su isti argumenti
za{to je neophodno da {to
pre zapo~ne obnova wiho-
vih postojewa. Obe inve-
sticije omogu}ile bi pou-
zdan i siguran rad, uz pove-
}awe ekonomi~nosti eks-
ploatacije, u tim HE bar za
naredne tri decenije. �

M. Filipovi}
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Za novih trideset godina

Predstoji podmladjivawe
HE "Bajina Ba{ta"
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Upravni odbor
EPS-a doneo je od-
luke o osnivawu
privrednih dru-

{tava za podvodnu eksploa-
taciju ugqa "Rudnik Kovin",
kao i za projektovawe, kon-
salting i in`ewering elek-
troenergetskih i telekomu-
nikacionih objekata i si-
stema Elektroistok - Pro-
jektni biro i za izgradwu
elektroenergetskih objekata
Elektroistok- Izgradwa.
Sastavni deo odluka ~ini
procena nenov~anog uloga
osniva~a - JP EPS, odnosno
JP Elektroistok u ova pri-
vredna dru{tva, a koju je da-
lo Preduze}e za ekonomsko-
finansijske anali-
ze, konsalting i in-
formacione sisteme
FAKTIS, kao ovla-
{}eni procewiva~.
Odluka Upravnog od-
bora EPS-a o izdva-
jawu ovih preduze}a
iz EPS-a poslata je
Vladi Srbije za dobijawe sa-
glasnosti, posle ~ega }e se
smatrati donetom. Planom
poslovawa za 2005. godinu
predvi|eno je da }e se ova
preduze}a iz EPS-a/EMS-a
izdvojiti do kraja septem-
bra.

Osnovna ideja projekta,
pod nazivom "Analiza
opravdanosti osnivawa rud-
nika Kovin kao privrednog
dru{tva", uz dodatna ulaga-
wa je utvr|ivawe mogu}nosti
da se eksploatacija ugqa na
podvodnom kopu "Kovin" iz
probne prevede u fazu ko-
mercijalne proizvodwe. I
to kroz formu preduze}a koje
bi osnovali JP EPS ili
Vlada Srbije. Kop "Kovin"
trenutno ima status "inve-

sticije u toku" i po{to nije
samostalna jedinica posluje
u okviru Direkcije za stra-
tegiju i investicije. Prora-
~uni FAKTIS-a pokazuju da
je za realizaciju tog ciqa, uz
sada{wa sredstva, potrebno
ulo`iti jo{ 561,8 miliona
dinara. Projekat }e se, sto-
ga, tretirati opravdanim sa-
mo ukoliko rudniku "Kovin"
obezbe|uje povra}aj tih do-
datnih para, kao i neki zado-
voqavaju}i iznos preko toga.
Sa wim bi se, naime, olak-
{alo servisirawe duga Pa-
riskom klubu za kredit ko-
jim je finansirana nabavka
bagera za podvodnu eksploa-
taciju ugqa (probna proiz-

vodwa zapo~ela je 1992. godi-
ne) u iznosu od 13,78 milio-
na evra. Taj dug se mora vra-
titi bez obzira na sudbinu
rudnika "Kovin", dakle i u
slu~aju da se obustavi proiz-
vodwa ugqa i da se taj kop
likvidira.

U vezi s tim bitno je,
procewuje FAKTIS, da
ovaj rudnik ve} sada pred-
stavqa zaokru`enu proiz-
vodnu celinu, sa neophod-
nom opremom i objektima,
pa se lako mo`e iz probnog
rada prevesti u re`im kon-
tinualne proizvodwe i or-
ganizovati kao samostalno
preduze}e. Da bi se to i po-
stiglo potrebno je, pre sve-
ga, revitalizovati bager i
nabaviti dodatnu opremu i

mehanizaciju a da bi u na-
rednom periodu uve}ana
ekspolatacija ugqa postala
i rentabilna. Realizacija
tih investicija ne podrazu-
meva prekid procesa proiz-
vodwe. 

U prvoj godini po osniva-
wu samostalnog preduze}a
potrebno je, zna~i, delimi~-
no obnoviti bager za otkopa-
vawe ugqa, {to je mogu}e
uraduiti u dvomese~nom ge-

neralnom remontu. U
periodu za {est mese-
ci potrebno je nabavi-
ti bager �������	 10/70
i odgovaraju}u senker
bar`u da bi se skidawe
otkrivke u sopstvenoj
re`iji obavqalo i po-
sle ovog roka. Potreb-

no je, tako|e, u me|uvremenu
nabaviti i montirati opre-
mu za novu trafostanicu
20/0,4 
�, 630 �� i da se
urade dopunski rudarski
projekat, analize i studije.
U drugoj godini funkcioni-
sawa firme, osim nabavke
mehanizacije, neophodno je i
da se zamenom reznog to~ka
remont bagera privede kraju.

Projekat dodatnih ulaga-
wa u rudniku "Kovin" pri-
hvatqiv je, ocewuje FAK-
TIS, po svim relevantnim
kriterijumima. Neto sada-
{wa vrednost iznosi preko
204 miliona dinara, inter-
na stopa rentabilnosti je
znatno (vi{e nego dvostru-
ko) ispod diskontne stope, a
period povra}aja investici-

je iznosi pet godina. Prema
ovoj analizi, mogu}i rezul-
tati preporu~uju projekat za
realizaciju. Ali, samo pod
pretpostavkom da je ostvariv
obim proizvodwe izme|u 300
i 350 hiqada tona ugqa i da
se prose~na cena ugqa u od-
nosu na sada{wu pove}a za
najmawe pet odsto. Izvore
sredstava za dodatna ulaga-
wa, na osnovu utvr|ene dina-
mike, obezbe|ivali bi rud-
nik i osniva~.

^lanove Upravnog odbra
EPS-a posebno je intereso-
valo da li se daqa realiza-
cija ovog projekta isplati,
kao i koliko bi iznosila
sredstva EPS u osniva~kom
ulogu novoosnovanog predu-
ze}a "Rudnik Kovin". Za
start tog preduze}a, zbog
prioritetnog duga od 390
miliona dinara (od ~ega bi
360 miliona dinara za na-
stavak rada kopa trebalo od-
mah uplatiti), neophodno je
da se donesu nove odluke o
investicionim ulagawima.
Jer, kako je istakao Qubo
Ma}i}, direktor Direkcije
za strategiju i investicije,
bez daqih investicija vred-
nost dosada{wih ulagawa
ravna je nuli. Projekat mo-
`e biti rentabilan, zna~i,
samo pod uslovom da se sa no-
vim dodatnim ulagawima
obezbedi vra}awe dugova i
da se realizuje bar neka neto
dobit. �

M. F.
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Izdvajawe do 
kraja septembra
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Samo uz dodatna
ulagawa eksploa-

tacija ugqa u
Rudniku "Kovin"
mo`e da se pre-
vede u komerci-

jalnu proizvodwu 

Sredstva za dodatna ulagawa, 
na osnovu utvr|ene dinamike, 

obezbe|ivali bi rudnik i osniva~



Kada, za nekoliko
dana, iz sastava
Elektroprivrede
Srbije bude iz-

dvojena Elektromre`a Sr-
bije, to }e predstavqati
jo{ jedan veliki korak
srpske energetike u proce-
su stvarawa regionalnog
tr`i{ta i ukqu~ivawa u
evropsko energetsko tr`i-
{te. Ovaj korak je utoliko
zna~ajniji, {to, Srbiju
kao dr`avu, jo{ ~vr{}e po-
vezuje i ukqu~uje u evropsku
zajednicu.

Ovo je istakao Radomir
Naumov, ministar za rudar-
stvo i energetiku u Valdi
Srbije, na konferenciji za
novinare, koja je, povodom
razdvajawa EMS-a i EPS-
a, 27. juna odr`ana u Mini-
starstvu za rudarstvo i
energetiku. On je, pored
ostalog, naglasio da se do
kraja godine mo`e o~ekiva-
ti da Srbija pot-
pi{e ugovor o
formirawu ener-
getskog tr`i{ta
jugoisto~ne Evro-
pe, {to zna~i da
}emo biti obave-
zni da oformimo
unutra{we tr`i-
{te elektri~ne
energije, sposob-
no da se integri{e u regi-
on, a potom i {ire u pane-
vropsko tr`i{te. Naumov
je istakao da je posledwih
godinu dana u sektoru ener-
getike u~iweno mnogo: do-
net je Zakon o energertici,
usvojena Strategija, regu-
lisani su dugovi energet-
skih kompanija i formira-
no regulatorno telo po

evropskim direktovama,
koje }e imati izuzetno va-
`nu ulogu i u obezbe|ewu
ravnopravnog nastupa
EPS-a na regionalnom tr-
`i{tu.

Ministar Naumov je po-
tom rekao, da danas imamo
siguran elektroenerget-
ski sistem, jedan od najbo-
qih na Balkanu i da }emo
uskoro stvoriti preduslo-
ve za trgovinu elektri~-
nom energijom, a o~i ener-
getskog tr`i{ta bi}e
uprte u nas.

Generalni direktor
EPS-a dr Vladimir \or-
|evi}, je rekao, da je izdva-
jawe EMS-a iz sastava
EPS-a, najboqi pokazateq
da energetski sektor na{e
zemqe vu~e konkretne pote-
ze na reorganizaciji u
skladu sa direktivama
Evropske unije. Govore}i
o dosada{wem toku izdva-

jawa neelektroprivrednih
delatnosti, on je napome-
nuo da je Upravni odbor
EPS-a, na posledwoj sed-
nici, doneo Odluku o iz-
dvajawu jo{ tri preduze}a
i to dva iz EMS-a i jednog
iz EPS-a, a u septembru
predstoji izdvajawe jo{
tri ili ~etiri preduze}a.
Time }e se zavr{iti glo-

balni plan izdvajawa nee-
lektroprivrednih delat-
nosti. On je ovom prili-
kom napomenuo da EPS
proizvodi najjevtiniji ki-
lovat-~as u Evropi, odno-
sno da su po wegovom mi-
{qewu ukupni tro{kovi
po kilovat-~asu najmawi u

Evropi.
Razdvajawe pome-

nute dve firme, ko-
je sada predstoji,
trebalo bi, kako je
rekao \or|evi} da
se zavr{i bez nega-
tivnih posledica,
po druga preduze}~a
i potro{a~e elek-
tri~ne energije. 

Novopostavqeni gene-
ralni direktor EMS-a,
Dragan Vigwevi}, rekao je
na ovom skupu da je osnovni
zadatak stru~waka EMS-a
da podignu nivo upravqa-
wa i prenosa elektri~ne
energije, da obezbede si-
gurnost napajawa potro{a-
~a u Srbiji, siguran preko-
grani~ni prenos elektri~-

ne energije, tranzit, kao i
ukqu~ivawe u proces orga-
nizovawa regionalnog tr-
`i{ta elektri~ne energi-
je u jugoisto~noj Evropi.
On je je izrazio nadu da }e,
i pored ovog izdvajawa,
EPS i EMS poslu`iti
svima kao primer dobre sa-
radwe dva preduze}a. On je
rekao da su ova dva preduze-
}a, od 10. oktobra pro{le
godine u Evropi i da mogu
da poka`u i drugim pri-
vrednim subjektima u Sr-
biji kako da slede put ka
evropskim integracijama.
On je ovom prilikom ista-
kao da se, kao veoma va`no,
postavqa pitawe prijema
mladih stru~waka, kao i
pitawe podizawa standar-
da zaposlenih.

Prisutne na ovom skupu
pozdravio je i pohvalio za
dobro obavqene poslove i
Ri~ard Cink, direktor
Evropske agencije za re-
konstrukciju za Balkan. �

D. Ob. - G. V.
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Veliki korak srpske
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Razdvajawe pomenute dve firme,
koje sada predstoji, da se zavr{i

bez negativnih posledica, po 
druga preduze}~a i potro{a~e

elektri~ne energije.

�

�

Otvoren put ka energetskom tr`i{tu:
ministar Naumov sa generalnim 
direktorima EPS-a i EMS-a.
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Statutom su ure|ena
statusna pitawa
novog EPS-a, we-
govog rada i poslo-

vawa. Ono {to je specifi~-
no u odnosu na statut EMS-a
su prava i obaveze EPS-a,
kao mati~nog preduze}a u od-
nosu na zavisna privredna
dru{tva, koja su do sada bila
javna preduze}a. EMS je jed-
nosubjektno preduze}e, koje
nije sastavqeno od mati~nog
i zavisnih preduze}a i u to-
me se ovi statuti najvi{e
razlikuju.

Ovo je, pored ostalog, rekao
Pavle Vuli}, direktor Di-
rekcije za pravne poslove i
qudske resurse na sastanku ge-
neralnog direktora EPS-a sa
direktorima direkcija i jav-
nih preduze}a, odr`anom 22.
juna u Beogradu. Upis }e se po
dobijawu saglasnosti Vlade,
sada obaviti u Agenciji za
privredne registre, gde je, po
novim propisima potrebno
odrediti jednu prete`nu de-
latnost, a to je delatnost koju
EPS obavqa, kao zakonom
utvr|eni jedini snabdeva~ ta-
rifnih kupaca elektri~nom
energijom. EPS mo`e da
osnuje zavisna privredna dru-
{tva iz delatnosti: proiz-
vodwe elektri~ne energije,
distribucije elektri~ne
energije, upravqawa distri-
butivnim sistemom i delat-
nosti proizvodwe, prerade i
transporta ugqa. Upravni od-
bor, kao i Nadzorni odbor
EPS-a, imaju ulogu, kakvu su
imali i do sada.

Vuli} je daqe napomenuo
da nas o~ekuju promene, koje
proisti~u iz ~iwenice da
samo dr`ava mo`e da bude
osniva~ javnih preduze}a.
Dosada{wa javna preduze}a
unutar Elektroprivrede Sr-
bije, samom ~iwenicom da im
je EPS osniva~, ne mogu vi-
{e imati status javnih pred-

uze}a, ve} mewaju oblik u za-
visna privredna dru{tva. U
statutu su nazna~ena pitawa
, koja }e da budu predmet ure-
|ivawa akta o osnivawu za-
visnih privrednih dru{ta-
va i akta o uskla|ivawu wi-
hove organizacije i rada sa
zakonom, Odlukom o osniva-
wu EPS-a i Statutom EPS-
a. To su pitawa imovine, ko-
ja se prenosi na kori{}ewe
zavisnim privrednim dru-
{tvima za obavqawe wihove
delatnosti, uslovi i na~in
raspolagawa tom imovinom,
uskla|ivawe planova i pro-
grama rada i prava i obaveza
izme|u EPS-a i zavisnih
dru{tava u vezi sa izvr{ava-
wem tih planova i programa.
Tako|e, na ovaj na~in }e se
regulisati i ostvarivawe
tehni~ko-tehnolo{ke pove-
zanosti u obavqawu delatno-
sti, ure|ivawe ekonomsko-
finansijskih odnosa, kao i
mere, koje }e se preduzimati
u slu~aju poreme}aja u poslo-
vawu.

Promena pravnog oblika
javnih preduze}a u zavisna i
nova organizacija tih predu-

ze}a, trebalo bi da se okon~a
do kraja ove godine. Predvi-
|eno je, kako je rekao Vuli}, da
o odre|enim pitawima u ovim
preduze}ima odlu~uje Uprav-
ni odbor EPS-a, a o nekim
skup{tine zavisnih privred-
nih dru{tava. To }e biti dru-
{tva sa ograni~enom odgovor-
no{}u, imaju}i u vidu da nije
primereno da zavisna dru{tva
budu akcionarska dru{tva.
Vuli} je tako|e napomenuo da
je, uva`avaju}i sve specifi~-
nosti na{e organizacije, po-
trebno da u zavisnim preduze-
}ima postoji direktor predu-
ze}a, a odre|ene odluke dono-
sila bi i skup{tina zavisnog
dru{tva, odnosno lica, koje
imenuje Upravni odbor EPS-

a. Tako bi upravqawe i poslo-
vawe bilo najsli~nije sada-
{wem. Ve}e promene ne bi
stvorile velike probleme.
Sve }e to biti precizirano u
osniva~kim aktima zavisnih
dru{tava.

U nastavku ovog sastanka,
dr Vladimir \or|evi}, ge-
neralni direktor EPS-a je
naglasio da svi moraju
striktno da se pridr`avaju
Plana poslovawa i plana u
vezi sa brojem zaposlenih. 

Naplata je u prva ~etiri
meseca iznosila u proseku
92,9 odsto u distribucijama,
a kod direktnih potro{a~a
oko 80 odsto. Ovaj procenat
bi, trebalo osetno da se po-
ve}a, ukoliko @TP ispuni
obaveze. I pored svih te{ko-
}a u naplati sa kojima smo
suo~eni, naplata mora da bu-
de bar na nivou Plana, na-
glasio je \or|evi}. Plan ap-
solutno mora da se po{tuje i
kad je re~ o zaradama, inver-
sticijama, remontima...Po-
sledice odstupawa snosi}e
javna preduze}a, naglasio je
generalni direktor. 

Sa projektom reorganiza-
cije odnosa s javno{}u u si-
stemu EPS-a i nalogom koji
je Sektor za odnose s javno-
{}u dobio od generalnog di-
rektora, direktore je upo-
znao Mom~ilo Cebalovi},
direktor Sektora EPS-a za
odnose s javno{}u. �

D. Obradovi}
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U EMS-u tri direkcije
U osnovne organizacione delove EMS-a, kako je izneo ^edo-

mir Pono}ko, dosada{wi direktor JP "Elektroistok", spadaju:
Direkcija za prenos, Direkcija za upravqawe i Direkcija za
organizaciju tr`i{ta. Tu su i korporativne delatnosti i, ka-
ko je rekao Pono}ko, u vrhu preduze}a su: pravni poslovi, eko-
nomsko-finansijski poslovi, komercijalni poslovi, investi-
cije, razvojni, informati~ki poslovi, telekomunikacije, odno-
si s javno{}u… Upravni odbor EMS-a ima}e devet ~lanova,a
generalni direktor, jednog zamenika i vi{e pomo}nika , po od-
re|enim oblastima, za koje budu zadu`eni. Funkcionalno raz-
dvajawe je, zahvaquju}i dobroj saradwi sa TENT-om i HE \er-
dap, kako je rekao Pono}ko, uspe{no privedeno kraju, a postoji
raspolo`ewe u EMS-u da se TS 110/35 kilovolti, kada to bude
celishodno razdvoje i ustupe distribucijama. On je izneo i mi-
{qewe da bi trebalo principijelno re{iti pitawe telekomu-
nikacija i da bi u`e sa opti~kim vlaknima, trebalo kwi`iti
na EMS. Ovo javno preduze}e }e se, kako je konstatovano na
ovom skupu, ekonomski odvojiti 1. jula ove godine, ali }e funk-
cionalno razdvajawe potrajati du`e vreme. Du{an Tuibi} iz
Direkcije za upravqawe napomenuo je ovom prilikom da ne sme
da se shvati da je ovde re~ o striktnom razdvajawu, jer u pro-
tivnom elektroenergetski sistem ne}e mo}i da funkcioni{e. 

Statuti i status -
glavna tema 
sastanka 
poslovodstva 
i direktora  
javnih preduze}a
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Na Zlatiboru je kra-
jem juna odr`ano
nekada tradicio-
nalno savetovawe

energeti~ara Energetika
2005. Ta~nije, Savez ener-
geti~ara poku{ava da ob-
novi svojevrsni forum
stru~waka i ukqu~i se u re-
{avawe aktuelnih energe-
tiskih dilema i problema,
nude}i pomo} nadle`nim
institucijama i objediwu-
ju}i {iroku lepezu znawa
i iskustva. ^iwenica je da
su aktivnosti saveza neko-
liko godina prosto zamr-
le, bez razumnog obja{we-
wa. Tuma~ewa da je savez
bio neka vrsta produ`ene
ruke dr`ave, relikvija
pro{log sistema i
poslu{nik vlasti
ne temeqe se na ar-
gumentima i vi{e
su plod neupu}eno-
sti i neznawa, da
ne pomiwemo osio-
nost neki ~elnih
qudi. Inicijativa
za obnovu rada Sa-
veza energeti~ara
kao da je jedva do~e-
kana, mnogo qudi je
voqno da u~estvuje,
ima {ta da saop{ti, po-
sebno mladi stru~waci.
Treba li boqe iliustraci-
je od podatka da je vi{e od
sto stru~nih referata pri-
premqeno za savetovawe,
ve}ina sa vi{e autora.

Iako na sektoru energe-
tike postoji ~itav niz
udru`ewa i asocijacija -
energetsko rudarstvo, hi-
droenergetika, termoener-
getika, nafta, gas , komu-
nalna energetika, elek-

troenergetske mre`e, ob-
novqivi izvori eneregije,
energetska efikasnost, za-
{tita `ivotne sredine,
energetika u industriji,
potro{wa i potro{a~i
energije, odr`ivi razvoj,
ekonomika energije - koje
odr`avaju specijalizovane
skupove i aktivnosti Sa-
vez energeti~ara nije samo
imitacija sli~nih organi-
zacija iz sveta. Objediwa-
vawe svih, su~eqavawe I
stavarawe zajedni~kih ci-
qeva je zna~ajna misija, jer
se u savezu okupqaju sve vr-
ste struke, po~ev od fakul-
teta i instituta do tvora-
ca konkretnih projekata,
pravnika i ekonomista.

Dovoqno je , uostalom,
nabrojati teme o kojima se
raspravqalo na Zlatiboru,
bar zna~ajnije, da bi se ste-
kao utisak o nu`nosti oku-
pqawa i afirmacije stru-
ke, preciznije re~eno ~i-
tavog niza struka uplete-
nih u multidisciplinarnu
oblast kakva je energetika.
Mo`da u obiqu tema i {i-
rini zahvata le`i i
ozbiqna zamerka ovakvom
skupu, mada vi{egodi{we

odsustvo delimi~no oprav-
dava svojevrstno {areni-
lo. Upravqawe strate-
{kim razvojem energetike
Srbije, {to podrazumena
primenu tek usvojenih pro-
pisa i wihovo korigovawe
p rema realnim kretawima
i objektivnim mogu}nosti-
ma , je novost i tema koja je
sve zainteresovala. Sledi-
le su: restrukturisawe i
regulativa energetskog
sektora; za{tita `ivotne
sredine i odr`ivi razvoj;
ekonomski polo`aj ener-
getskih preduze}a; energi-
ja kao roba - energetsko tr-
`i{te; privatizacija
energetskog sektora; ener-
getika i doma}a elektro i

ma{inska industri-
ja; otvorena pitawa
energetskog rudar-
stva; obnovqivi iz-
vori energije; ener-
getska efikasnost;
energetika i moder-
ni koncepti odr`a-
vawa energetskih po-
strojewa; revitali-
zacija energetskih
kapaciteta; moderne
energetske tehnolo-
gije i wihova prime-

na; prognoze energetskih
potreba i perspektive
energetike...

Samo pomiwawe tema po-
kazuje da se o gotovo svakoj
mogao organizovati pose-
ban stru~ni skup. Radovi
preko dve stotine stru~wa-
ka ~ine mali tom - kwigu,
iz koje se {to-{ta mo`e
saznati i nau~iti.

Organizatori savetova-
wa su, razumqivo, obilno
{tivo sru~nih radova gru-

pisali po sesijama, na ko-
jima je osim izlagawa auto-
ra redovno sledila disku-
sija, raspava i a pokretawe
dodatnih pitawa. Kako je
za novinski tekst nemogu-
}e prepri~avati trodnevnu
aktivnost skupa vredi na-
vesti bar naslove pojedi-
nih sednica: strategija,
regulativa i restrukturi-
sawe bili su na dnevnom
redu prve, a sledile su
energetika i za{tita `i-
votne sredine, potom ener-
getska efikasnosti i ob-
novqivi izvori enertije ,
termoenergetika i oprema,
hidroenergeetika i vetro-
energetika, zatim nafta i
gas, energetsko rudarstvo i
na kraju elektroenergeti-
ka i tr`i{te.

Ako je izve{ta~u sa sku-
pa dozvoqeno da ne{to po-
sebno istakne, autor se
opredequje za teme energe-
tika i oprema. ^itaocima
ovog lista ne treba tuma-
~iti kolika je uloga i ka-
kav zna~aj ima energetika
u svakoj zemqi. Ukoliko
stabilnost , razvoj i budu}-
nost zemqe u energetskom
sektoru pove`emo sa ma-
{inogradwom, ta~nije
ukupnim stawem i perspek-
tivama svih oblasti, nije
te{ko konstatovaati usku
povezanost i me|uzavist-
nost. Zaposlenost, priho-
di, progres ukupne privre-
de i te kako po~ivaju na
sektoru energetike. Uosta-
lom u vreme izolacije,
sankcija, rata i razarawa
na sposobnosti doma}e ma-
{inogradwe opstali su
energetski sistemi.Mnogi
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Upravqawe strate{kim 
razvojem energetike Srbije, 

{to podrazumena primenu tek 
usvojenih propisa i wihovo 
korigovawe prema realnim 

kretawima je novost i tema 
koja je sve zainteresovala

Elektroenergetika usko povezana sa 
ma{inogradwom : agregati HE "\erdap" 
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privredni i politi~ki
problemi ne bi se ni poja-
vili da je bilo znawa i pa-
meti u ovom domenu. Upra-
vo poslovi na gradwi,
opremawu i odr`avawu
energetskih objekata i si-
stema donose tehnolo{ke
inovacije inidustriji i
trasiraju izlazak na stra-
na tr`i{ta privredi u ce-
lini.

Aktuelno stawe u Evropi
i svetu sve vi{e potencira
zna~aj energije i delova
privrede koji opremaju ili
pru`aju usluge energet-
skom sektoru. Evidentna je
kriza u razvoju energetike,
veoma malo se gradi, a to je
izazvalo zastoj i kod veli-
kih kompanija koje opslu-
`uju energetske sisteme. I
ranije su proizvo|a~i
opreme nudili isporuke na
kredit, sad se pojavquju kao
investitori koji }e ulaga-
wa napla}ivati isporuka-
ma robe, elektri~ne ener-
gije posebno. Mada to mo-
`e pospe{iti gradwu, uop-
te investicione aktivno-
sti i doneti poslov e i za-
rade nu`na je opreznost.
Ne treba, naravno, odbija-
ti aran`mane, ali se mora
znati {ta bi to donelo:
ako neka velika strana
kompanija izgradi, reci-
mo, elektranu kod nas to ne
zna~i da }emo imati vi{e
elektri~ne energije In-
vestitor }e struju preuzi-
mati i plasirati na najpo-
voqnije tr`i{te, a mi si-
gurno nismo u toj katego-
riji. �

D. Nedeqkovi}

Na Savetovawu ENERGE-
TIKA 2005. okupilo se ne-
{to mawe od 200 u~esnika
sa prijavqenih 108 radova.
Najve}i deo radova publi-
kovan je u Zborniku Saveto-
vawa, dok }e ostali, biti
objavqeni u narednom broju
~asopisa ENERGIJA. Na
Savetovawu su razmotrena
gotovo sva aktuelna i otvo-
rena pitawa energetskog
sektora i to polaze}i od di-
jagnoze stawa i zavr{avaju-
}i sa perspektivama i tren-
dovima u sektoru. Konstato-
vano je da se energetski sek-
tor danas nalazi pred iza-
zovima koji su takvog karak-
tera da zahtevaju jo{ vi{e
promi{qenog timskog ra-
da, po{to je manevarski
prostor za optimalna re{e-
wa dodatno ste{wen ogra-
ni~ewima koja name}u ras-
polo`ivi energetski re-
sursi, ekonomska ograni~e-
wa, moderne tehnologije i
za{tita `ivotne sredine.
Savez energeti~ara sa o~u-
vanom tradicijom i impul-
sima obnovqene koncepcije
i strukture nastoja}e da
slu`i afirmaciji struke i
profilisawu energetske
politike. 

Kao profesionalno udru-
`ewe Savez energeti~ara
predstavqa platformu na
kojoj se su~eqavaju svi delo-
vi energetskog sektora na
jednom mestu sa zadatkom
formulisawa zajedni~kih
ciqeva. Savetovawe se po-
kazalo kao svojevrstan kata-
lizator u nala`ewu opti-
malnih re{ewa u oblastima
kao {to su energetska stra-
tegija, restrukturirawe i
regulativa energetskog sek-
tora, ali i u ostalim va-
`nim oblastima koje se
energetici name}u: za{ti-
ta `ivotne sredine i odr-
`iv razvoj energetike, pod-
sticawe razvoja obnovqi-
vih izvora, energetska efi-

kasnost,... Pored ovih
stru~nih ciqeva Savetova-
we je poslu`ilo za ja~awe
udru`ewa energeti~ara. 

Kao kqu~ni stav saveto-
vawa preovladalo je uvere-
we da je neophodno afirmi-
sati i podsticati razvojni
koncept u energetici, koji
mo`e bitno da ubrza razvoj
ekonomije zemqe. Energet-
ski sektor je, naime, jedan
od retkih koji jo{ ima sna-
ge da pokrene intenzivnu
privrednu obnovu. Jer, sam
po sebi veoma je mo}an, a
istovremeno je povezan sa
prate}im elektroma{in-
skim i ostalim industrija-
ma. Energetski sektor
ukqu~uje, tako|e, i najmo-
dernija dostignu}a iz osta-
lih oblasti, {to ja~a moti-
visanost svih u~esnika u
sektoru. Nesporno je pri
tome da je motivisanost pre
svega, mada ne i iskqu~ivo,
ekonomsko pitawe. Ovakav
razvojni koncept podrazu-
meva ofanzivan odnos pre-
ma izgradwi novih energet-
skih infrastrukturnih ka-
paciteta, a poslovne {anse
pru`aju i projekti za{tite
`ivotne sredine i energet-
ske efikasnosti. 

U razmatrawu Strategije
razvoja energetike Repu-
blike Srbije do 2015. godi-
ne zakqu~eno je da predsta-
vqa solidnu osnovu za izra-
du odgovaraju}eg programa
za wenu realizaciju. Oce-
weno je da u prve dve godine
treba pa`qivo pratiti
primenu ovog dokumenta u
praksi i uvesti jednogodi-
{wi ciklus wegovog kori-
govawa. Kadrovski defi-
cit u energetici prepoznat
je kao dominantan problem.
Potrebno je hitno napravi-
ti planove kadrovske obno-
ve energetskog sektora i de-
finisati modele edukaci-
je, stimulacije i unapre|e-
wa kadrovske strukture i

trasirati put visoko{kol-
skog obrazovawa u energe-
tici. U sferi ekonomske
uslovqenosti energetskog
sektora ponovo je zakqu~e-
no da treba napustiti soci-
jalni aspekt formirawa
cena energenata, jer to vodi
u definitivno zapu{tawe
sektora u tehni~ko-tehno-
lo{kom, ekolo{kom i ka-
drovskom smislu. Konstato-
vano je i da iskori{}ewe
preostalog hidroenerget-
skog potencijala, preko in-
tegralnih razvojnih proje-
kata, ima visoki strate{ki
prioritet, jer je re~ o naj-
kvalitetnijem obnovqivom
potencijalu. Zakqu~eno je,
tako|e, da je neophodno ubr-
zati projekte kori{}ewa
obnovqivih izvora energi-
je i razvijati odgovaraju}e
tehnologije, regulativu i
podsticajne mehanizme.

Termoenergetika, bazi-
rana na doma}em ugqu, pred-
stavqa}e i daqe ki~mu na-
{eg elektroenergetskog si-
stema, isti~e se daqe u po-
rukama savetovawa i zato se
unapre|ewu tehnologija i
razvojnoj orijentaciji ovog
podsektora mora posvetiti
maksimalna pa`wa. Ukaza-
no je pri tome i da je neop-
hodna daqa afirmacija
koncepta tehni~ko - tehno-
lo{kih unapre|ewa u naft-
no - gasnom podsektoru. Po-
ruke se zavr{avaju stavom da
su i aktuelna tehni~ko -
tehnolo{ka pitawa u ener-
getskom sektoru posebno
izazovna i da zahtevaju ve-
liku pa`wu. Nove tehnolo-
gije i unapre|ewa u ostalim
oblastima (ra~unarske teh-
nologije, telekomunikaci-
je, novi materijali,...) is-
prepletane su, me|utim, sa
starim tehnologijama zbog
~ega je i nala`ewe wihovog
optimuma ciq od su{tin-
skog zna~aja. �

R.E.
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Do kraja ove godi-
ne, potpisivawem
ugovora, prikqu-
~i}emo se ener-

getskoj zajednici zemaqa
jugoisto~ne Evrope (JIE).
Taj ugovor, koji je s na{e
strane nedavno parafiran,
pravno je obavezuju}i akt.
Pakt za stabilnost JIE,
dao je svoju podr{ku ugovo-
ru s namerom da se i na ovaj
na~in uti~e na oja~avawe
saradwe izme|u dr`ava i
nacija JIE i na podstica-
we razvoja ekonomije. Time
}e se, tako|e, unaprediti
raspolo`ivost, efikasno-
st i pouzdanost mre`e ene-
rgetskih izvora. Na ovaj
na~in se, pored ostalog
stimuli{e konkurencija i
ve}a trgovina elektri~nom
energijom u
okviru jugoi-
sto~nog evrop-
skog regiona i
internog ene-
rgetskog tr`-
i{ta Evropske
unije.

Ove postav-
ke iznete su,
pored ostalog,
u radu "Op{ti
preduslovi za
formirawe i
funkcionisa-
we liberalizovanog regi-
onalnog tr`i{ta elek-
tri~ne energije", koji je
pobudio veliko intereso-
vawe na nedavno odr`anom
27. savetovawu ����� ���

	
�. Jelena Milosavqe-
vi}, savetnik u Ministar-
stvu za rudarstvo i energe-
tiku, koautor ovog rada,
istakla je u razgovoru s no-
vinarima na ovom saveto-
vawu, da }e ugovor potpisa-

ti: Bosna i Hercegovina,
Bugarska, Hrvatska, Make-
donija, Albanija, Rumuni-
ja, Turska, SCG i Misija
privremene uprave UN na
Kosovu. Sa svakom od ovih
zemaqa, ugovor potpisuje
Evropska unija. U ovu za-
jednicu ulaze i ~lanice
EU, koje imaju poseban in-
teres u formirawu ovog
tr`i{ta i one su ukqu~e-
ne u ugovor kao zemqe u~e-
snice. To su: Austrija,
Gr~ka, Ma|arska, Italija
i Slovenija. Zaintereso-
vane su Moldavija i Ne-
ma~ka; ove zemqe imaju sta-
tus posmatra~a.

Razlozi za optimizam u
vezi sa funkcionisawem
regionalniog tr`i{ta,
pre svega, kako je navedeno,

le`e u ~iwe-
nici da je to
veliko tr`i-
{te ~ije su po-
trebe oko 300
milijardi ki-
lovat-~asova
elektri~ne en-
ergije. U zem-
qama regiona
nema bitnijih
razlika po ko-
n c e n t r a c i j i
stanovni{tva,
odnosno potro-

{a~a elektri~ne energije,
a interkonektivni kapa-
citeti su relativno ade-
kvatno dimenzionisani.
Postoji, tako|e i duga tra-
dicija u energetskoj sarad-
wi, posebno me|u zemqama
biv{e SFRJ.

- Ulaskom na ovo tr`i-
{te dobijamo odgovaraju}u
{ansu u regionu i s tim u
vezi morali smo da ispuni-
mo odre|ene zakonske i

druge preduslove, a sve do-
nete direktive su za nas
obavezuju}e. U tom smislu
mi moramo da se otvorimo,
ne samo kada je re~ o tran-
zitnim putevima, ve} se to
odnosi i na trgovinu elek-
tri~nom energijom. Imamo
kvalitetan elektroener-
getski sistem, koji je po-
sledwih godina zna~ajno
unapre|en. Imamo 45 odsto

proizvodwe elektri~ne
energije u hidroelektrana-
ma - ostalo u temoelektra-
nama, {to na{ sistem ~ini
fleksibilnim. Tako|e
imamo i izvanredne 400
kilovoltne dalekovodne
veze sa svim susedima, {to
tako|e stvara dobre uslove
za razmenu energije. Posle
ponovnog povezivawa sa
����, kao i ulaskom Ma-

AKTUELNE TEME
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Tr`i{te za 300 milijardi
kilovat-~asova
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Mi jo{ imamo
vrlo kvalitetne 

kadrove u 
elektroprivredi

i na nama je da
sada budemo
ofanzivni
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Imamo veliku
{ansu na 

energetskom
tr`i{tu JIE
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|arske, Rumunije i Bugar-
ske, sigurnost rada na{eg
elektroenergetskog siste-
ma sada je mnogo ve}a nego
pre 1991. godine. Mi jo{
imamo vrlo kvalitetne ka-

drove u elektroprivredi i
na nama je da sada budemo
ofanzivni  - rekao je ovom
prilikom dr Aca Marko-
vi}, pomo}nik za razvoj u
Direkciji za razvoj i inve-
sticije EPS-a.

Miladin Basari} iz Di-
rekcije za upravqawe EES
EPS-a, tako|e koautor na-
vedenog rada, naveo je da
posle rekonekcije od 10.

oktobra pro{le godine,
pravila ���� moraju stro-
go da se po{tuju. Uskoro }e
se u okviru ���� potpisa-
ti i pravilnik, kojim se
dodatno reguli{e ova pro-

blematika i on }e morati
striktno da se po{tuje.  

- EPS bi trebalo da bude
veliki zagovornik regio-
nalnog tr`i{ta elektri~-
ne energije. Zahvaquju}i
strukturi pro-
izvodwe i flek-
sibilnosti na-
{eg elektroe-
nergetskog si-
stema, mi imamo
velike {anse.
Mo}i }emo jed-
novremeno da
kupujemo i pro-
dajemo elek-
tri~nu energiju,
odnosno da je
kupujemo u delo-
vima dana kada
je ona jevtina, a
prodajemo kada
je skupqa. Na taj
na~in se otvara mogu}nost
da EPS stvara profit. Za-
kon o javnim nabavkama sa-
da ograni~ava kupovinu,
ali ne i prodaju elektri~-
ne energije i on jeste smet-
wa u ovom trenutku. Dodu-
{e, kupovina elektri~ne
energije mo`e da se plani-
ra i na du`e staze - ka`e
Basari}.

Ovom prilikom je re~eno
da }e, pored satnog, posto-
jati i balansno tr`i{te
elektri~ne energije. Basa-
ri} je objasnio, u vezi s
tim, da ukoliko neko po-

tro{wu ne pokrije iz svo-
jih kapaciteta, koristi se
mehanizam balansnog tr-
`i{ta i operator anga`u-
je one, koji su ponudili
energiju za balansno tr`i-

{te i razume se
napla}uje po
odre|enoj ceni
onome, ko nije
obezbedio do-
voqno energije

Navedeni su
i odgovaraju}i
modeli tr`i-
{ta elektri~-
ne energije i
ovom prilikom
~ula se i kon-
statacija da }e
EPS biti mo-
nopolista na
tr`i{tu sve
dok bude imao

ovakvu cenu elektri~ne
energije. Jer, s obzirom na
~iwenicu da kvalifikova-
ni potro{a~i struju mogu
da kupuju i od drugih ponu-
|a~a, izvesno je da i daqe
ne napu{taju EPS, jer je
najjevtiniji. Zbog te niske
cene u Srbiji fakti~ki
trenutno i nema tr`i{ta
elektri~ne energije.

Aca Markovi} je potvr-
dio da je potpisivawe
ugovora o zajedni~kom tr-
`i{tu elektri~ne ener-
gije na{a valike {ansa.
Informatika i nove teh-
niloguije omogu}ili su
da se posluje na novi na-
~in i naveo je podatak da
je nekada ceo elektroe-
nergetski sistem vo|en sa
80 podataka, a sada samo za
hidrologiju Drine posto-
ji oko 7,5 miliona poda-
taka. Informati~ka teh-
nologija }e, kako je rekao
i omogu}iti da u Srbiji
do 2015. godine, svaki po-
tro{a~ mo`e da bira od
koga }e da kupi elektri~-
nu energiju i svakoga dana
}e svako mo}i da podvu~e
ra~un i vidi koliko je za-
radio. Remonti }e da se
obavqaju u {to kra}im ro-
kovima, da bi se izdvojile
{to ve}e koli~ine elek-
tri~ne energije za proda-
ju. On je rekao da EPS
ima sjajne kapacitete i da
sve zavisi od toga po kojoj
ceni prodaje svoje proiz-
vode.

Basari} je dodao da je
razlika izme|u minimal-
ne i maksimalne potro-
{we oko 2.000 megavata i
da RHE "Bajina Ba{ta"
ovde igra veoma va`nu
ulogu. Naveo je i konkre-
tan primer, da no}u elek-
tri~na energija mo`e da
se kupi recimo za dva
evro centa. Kada se ura~u-
naju gubici i pumpawe u
gorwe jezero RHE, cena
se pewe na 2,8 centi, a
kao ve~erwa vr{na ener-
gija mo`e da se proda po
~etiri centa za kilovat-
~as. Ostvaruje se, rekao
je, odli~na zarada od 1,2
centa. Razume se bi}e po-
trebno da se obezbede do-
voqni prenosni kapaci-
teti, jer oni sada vi{e
nisu samo EPS-ovi i svi
mogu da ih zakupquju pod
ravnopravnim uslovima.
Basari} je istakao da }e
nam za ovakve poslove bi-
ti potrebni odgovaraju}i
kadrovi i neblagovreme-
no re{avawe ovih pita-
wa, mo`e da izazove veli-
ke probleme. 	

D. Obradovi}
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Procesom reorganizacije
Elektroprivrede Srbije
umesto dosada{wih osam
formirano je {est direkci-

ja i to za : trgovinu i distribuciju
elektri~ne energije, strategiju i
investicije, proizvodwu energije,
proizvodwu, prenos i distribuciju
elektri~ne energije i proizvodwu
ugqa na teritoriji Kosova i Meto-
hije, ekonomsko-finansijske poslo-
ve i za pravne poslove i qudske re-
surse, kao i dva sektora - za odnose s
javno{}u i za internu kontrolu i re-
viziju. 

U menaxmentu Elektroprivrede
Srbije su: dr Vladimir \or|evi},
generalni direktor, kao i dva zame-
nika generalnog direktora Dragoj-
lo Ba`alac za poslovni sistem i Zo-
ran Manasijevi} za tehni~ki sistem.
Savetnik generalnog direktora je
Novica Ma{kovi}.

Direkcijom za trgovinu i distri-
buciju elektri~ne energije upravqa
direktor Radovan Stani}.Direkto-
ri sektora su Miladin Basari} za
energetsko planirawe, Mijat Milo-
{evi} za promet elektri~ne energi-
je, Nenad Mrakovi} za distribuciju
elektri~ne energije i upravqawe
distributivnim sistemom i Milan
Mirosavqevi} za tarife i odnose s
kupcima.

Direktor Direkcije za strategiju
i investicije je Qubo Ma}i}, wegov
pomo}nik Milenko Jevti}, a savet-
nici su za tehni~ka pitawa Vladi-
mir Obradovi}, za ekonomska pita-
wa razvoja i investicija @ivko
@ivkovi} i za pravna pitawa inve-
sticija Darka Vujovi}. 

Direktori sektora su: dr Aca
Markovi} - za strategiju, Mihailo
Gavri} - za za{titu `ivotne sredi-
ne, Irena Nini} - za informacio-
ni sistem, Dragan Vlaisavqevi} -
Projekat EMS/SCADA, mr Slavo-
qub Luki} - Projekat telekomuni-
kacije i Jelenko Mi}i} - Projekat
Kovin.

U novoformiranoj Direkciji za
proizvodwu energije jo{ nije posta-
vqen direktor. Kao pomo}nici su
imenovani Milan Jakovqevi} - za
prozvodwu ugqa i Jovan Jovi} - za
proizvodwu elektri~ne i toplotne

energije. Slobodan Spasojevi} je sa-
vetnik za tehni~ka pitawa Novi di-
rektori sektora su Slobodan Mitro-
vi} za proizvodwu ugqa, Radenko Jev-
ti} za odr`avawe rudarskih kapaci-
teta, Vera Stanojevi} za proizvodwu
elektri~ne i toplotne energije,
Dragan S. Jovanovi} za odr`avawe
proizvodnih kapaciteta, Vuka{in
Masnikosa za zajedni~ke poslove i
mr Zoran Obradovi} za sistem upra-
vqawa kvalitetom (���) i za{ti-
tom `ivotne sredine (���). 

Na ~elu Direkcije za proizvodwu,
prenos i distribuciju elektri~ne
energije i proizvodwu ugqa na teri-
toriji Kosova i Metohije je direk-
tor Milorad Mora~i}, a direktori
Sektora za proizvodwu ugqa, odno-
sno elektri~ne energije, kao i za
prenos i distribuciju su Ivica Ja-
kovqevi}, Qubi{a Petrovi} i Dra-
gutin Markovi}.

Na ~elu Direkcije za ekonomsko-
finansijske poslove na funkciji
direktora je Ratko Bogdanovi}, a
wegovi pomo}nici su Suzana Joksi-
movi} i Branislava Pavlovi}. Po-
sao finansijskog kontrolora oba-
vqa Dragana Jawu{evi}, a finan-
sijski kontrolori delatnosti su dr
Gordan Tani} i Srbislav Lazare-
vi}. Direktori sektora su Mladen
Serventi za ekonomske poslove,
Miodrag Pavlovi} za finansijske
poslove, Rada Xudovi} za fiskalne
poslove i Dragan Jonki} za ra~uno-
vodstvo.

Direktor Direkcije za pravne po-
slove i qudske resurse je Pavle Vu-
li}, a savetnik za pravno-sistemska
pitawa Mirjana Simi}. I ova di-
rekcija podeqena je na sektore u ko-
jima su direktori Olivera Doli} za
organizacione poslove, mr Qubi{a
Ili} za qudske resurse i Milan Vu-
~eti} za op{te poslove. [ef Slu-
`be za odbranu i bezbednost je Zoran
Stepanovi}.

Direktor Sektora za odnose s jav-
no{}u je Mom~ilo Cebalovi}, dok je
u Sektoru za internu kontrolu i re-
viziju postavqena Milica Kosti},
na mestu {efa Slu`be za internu
kontrolu. �

A. ^oli}
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Uvesti
standarde u
slu`bama za 

informisawe 
Sektor EPS-a za odnose s javno{}u,

dobio je nalog generalnog direktora
da pripremi predlog reorganizacije
organizacionih jedinica za odnose s
javno{}u u svim javnim preduze}ima,
odnosno zavisnim preduze}ima u ma-
ti~nom preduze}u Elektroprivreda
Srbije, najavquje Mom~ilo Cebalo-
vi}, direktor Sektora EPS-a za odno-
se s javno{}u.

Potreba za reorganizovawem ove po-
slovne funkcije proizilazi iz ~iwe-
nice da je sada{we stawe po javnim
preduze}ima u organizacionom pogle-
du, veoma raznoliko. Da je trebalo ne-
{to preduzeti, ukazuje i ~iwenica da
su po javnim preduze}ima spontano po-
~ele neke nove sistematizacije na
osnovu kojih, svaka od wih, na svoj na-
~in postavqa i reguli{e poslovnu
funkciju odnosa s javni{}u. U jednom
preduze}u je formiran odbor za in-
formisawe, u drugima su to slu`be za
informisawe, u nekim preduze}ima
postoje centri za informisawe, a u ne-
kim menaxeri za odnose s javno{}u. Za-
to je dat nalog da se "zavede red" u ovoj
poslovnoj finkciji.  

Sektor za odnose s javno{}u, u skal-
du sa Statutom novoosnovanog JP
Elektroprivreda Srbije i Odluke o
organizaciji direkcija EPS-a, predlo-
`i}e reorganizaciju odnosa s javno{}u
u zavisnim preduze}ima, koji }e biti
upu}en generalnom direktoru u najsko-
rije vreme, obja{wava Cebalovi}. �

D. Ob.
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Odlukom Vlade
Srbije je u Srbi-
ji 1. jula poskupe-
la, u proseku,  za

9,5 odsto. Uz ovakvu korek-
ciju cenovnika, prose~na
cena kilovat - ~asa izno-
si}e 3,43 evro centa. Vaqa
podsetiti da je ona, nepo-
sredno pre poskupqewa,
"pala" na samo 3,1 evro
cent, a da je namera EPS-a
bila da je, jo{ uz o~ekiva-
no aprilsko ~etrnaesto-
procentno poskupqewe,
vrati na lawski nivo. Po
tome, na godi{wem nivou
doma}i kilovat - ~as ko-
{ta 3,7 evro centi.

Preciznije, bazni, odno-
sno jevtniji kilovat - ~as u
"zelenoj" zoni potro{we
je od ovog meseca skupqi
9,29 odsto i - umesto 0,66,
kako je bilo donedavno -
sada ko{ta 0,72 dinara.
Skupqi kilovat - ~as utro-
{en u istoj tarifi, po no-
vom cenovniku, staje
2,88 dinara. Daqe, u
"plavoj"zoni potro-
{we no}ni kilovat -
~as ko{ta 1,08, a
dnevni 4,32 dinara.
Cenovnik "crvene"
zone ovog puta nije
mewan pa tako i sada
kilovat ~as utro{en
u ovoj tarifi staje
2,34 dinara u vreme
jevtnije, odnosno 9,36
dinara u doba skupqe stru-
je. Jednotarifni potro-
{a~i, prema novom cenov-
niku, "zeleni" kilovat -
~as pla}aju 2,52, "plavi"
3,78, a "crveni" 8,19 dina-
ra. Novi iznos fiksne na-
knade je 142,56 dinara.
Pri tome, vaqa pomenuti
da u ove cene nije ura~unat
porez.

Zone tarifnog sistema

nisu mewane. Doma}instva
}e i ubudu}e 350 kilovat -
~asove pla}ati po "zele-
nom", 1.250 po "plavom", a
svaki kilovat - ~as iznad
1.600 u mese~noj potro{wi
po "crvenom" cenovniku. I
no}na struja ostala je ~e-
tiri puta jevtnija od dnev-
ne. Nije promewen ni od-
nos "zelenih" i "plavih"
kilovat - sati. Dakle, oni
utro{eni u "plavoj" zoni i
daqe su jedan i po put sku-
pqi od najjevtinijih. Ali,
kako se "crvene" cene ovog
puta nisu mewale, umesto
3,55, kako je bilo, struja
utro{ena u ovoj zoni sada
je 3,25 puta skupqa od "ze-
lene".

Iz svega ovoga nije te-
{ko izvesti zakqu~ak da
}e ra~uni doma}instva ko-
ja potro{wom ne izlaze
izvan granica "zelene" i
"plave" zone, ubudu}e biti
ve}i za 9,29 odsto. Onima

koji su, primera radi, do
sada za struju mese~no iz-
dvajali po hiqadu dinara,
ovaj izdatak,  tako,  bi}e
pove}an na pribli`no
1.093 dinara. Ne{to mawi
procenat poskupqewa va-
`i}e za najve}e potro{a~e
u ovoj kategoriji jer su
"crvene" cene ostale iste.
Ukoliko se uzmu u obzir
sva doma}instva i wihova

ukupna potro{wa elek-
tri~ne energije, proizla-
zi da je struja za ovu kate-
goriju potro{a~a, u prose-
ku, poskupela 8,8 odsto.

Ne{to druga~ji procen-
ti poskupqewa od 1. jula
va`e za privredu. Za po-
tro{wu na visokom napo-
nu kilovat - ~as je posku-
peo 12,6 odsto, na sredwem
9,4, a na niskom naponu

15,5 odsto. Izlazi,
dakle, da }e najve}i
potro{a~i iz ove ka-
tegorije kilovat - ~as
ubudu}e pla}ati po
2,5 evro centi {to je
i daqe znatno ni`e
nego u zemqama okru-
`ewa. EPS nema dru-
gog re{ewa nego da
ubudu}e svim velikim
industrijskim potro-
{a~ima kojima je zbog

pove}anog obima proiz-
vodwe potrebno vi{e stru-
je od dosada{weg nivoa
potro{we, ponudi pose-
ban ugovor prema kome }e
cena ovih "dodatnih" ki-
lovat - ~asova  biti obra-
~unata na drugi na~in a ne
po tarifnim stavovima.

Uz poskupqewe struje od
samo 9,5 odsto EPS,  svaka-
ko,  ne mo`e da obezbedi

dovoqno novca za zavr{e-
tak svih poslova planira-
nih u ovoj godini. Ukoliko
vlada ne na|e mehanizme
kojima bi se nadoknadio
taj "mawak", u kasi kompa-
nije na kraju godine nedo-
staja}e 2,9 milijarde dina-
ra. U tom slu~aju,  gubitak
preduze}a dosti}i }e ~ak
11,8 milijardi dinara.

Ho}e li ikakav kompro-
mis biti ponu|en, ostaje
da se vidi, ali je izvesno
da nedostatak sredstava
ozbiqno dovodi u pitawe
proizvodwu ugqa i elek-
tri~ne energije, dakle, i
pouzdanost snabdevawa po-
tro{a~a. Jer, sigurno je da
}e u nesta{ici novca EPS
morati da odustane od ne-
kih poslova, a uz to, mawe
sredstava bi}e i za ulaga-
we u preduze}a koja se iz-
dvajaju iz sastava kompani-
je. Rebalans ovogodi{weg
plana poslovawa ve} je u
pripremi, a zbog situacije
u kojoj je sada, po prirodi
stvari, EPS bi prvo mogao
da odustane od investici-
onih projekata, a potom i
od nekih planiranih re-
monata. �

P.M.P.
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Kilovat - ~as u proseku
skupqi za 9,5 odsto
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Prose~na cena kilovat - ~asa,
posle poskupqewa, u proseku
je 3,43 evro centa 

Ukoliko se uzmu u obzir sva 
doma}instva i wihova ukupna 

potro{wa elektri~ne energije,
proizlazi da je struja za ovu 

kategoriju potro{a~a, u 
proseku, poskupela 8,8 odsto.
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Iznenadno zahla|e-
we, s po~etka juna
sa temperaturama
koje su vi{e odgo-

varale jesewim, donelo je
nagli skok potro{we
elektri~ne energije ne-
dvosmisleno dokazuju}i da
ra~uni za struju za mnoge
potro{a~e u Srbiji nisu
vi{e tako veliki bauk.
Gradske toplane su tada
ve} uveliko bile u remon-
tu, pa su se sa hladno}om u
stanovima i kancelarija-
ma potro{a~i "izborili"
elektri~nim grejalicama.
O~igledno - ne razmi{qa-
ju}i ba{ mnogo o tome ko-
liko }e ih takav "luksuz"
ko{tati. Tek, iznova je po-
tvr|eno pravilo - pri
spoqnim temperaturama
od pet do 15 stepeni, sa
svakim stepenom zahla|e-
wa dnevna potro{wa stru-
je u Srbiji raste za ~ak 1,5
milion kilovat-sati.

Dok je prvog petka pro-
{log meseca potro{eno 79
miliona, a dan kasnije jo{

i mawe - 78,2 miliona ki-
lovat-sati, potro{wa je u
drugoj nedeqi juna naglo
po~ela da raste i - dosti-
gla nivo uobi~ajen za no-
vembar. Od po~etka sedmi-
ce nije padala ispod 80 mi-
liona, u sredu je zabele`no
88 miliona, da bi krajem te
nedeqe potro{wa sko~ila
za jo{ oko osam miliona
kilovat-sati. Odnosno, bi-
la je za ~ak 30 odsto ve}a
nego {to se moglo o~ekiva-
ti u ovom periodu godine. 

Ako se, me|utim, "zaobi-
|u" nedavne elektroener-
getske prilike, kada je
zbog neo~ekivanog pada
temperature isto tako neo-
~ekivano sko~ila potro-
{wa struje, i "zaviri" u
statistiku, nije te{ko do-
}i do zakqu~ka da potro-
{wa kilovat-sati u Srbi-
ji, bez obzira na vremenske
uslove, iz sezone u sezonu
raste. Primera radi, po-
tro{a~i na niskom naponu
- grupa u koju se ubrajaju i
doma}instva - u prva tri

leto{wa meseca potro{i-
li su {est odsto vi{e
elektri~ne energije nego
u istom periodu pro{le
godine. Zanimqivo je i po-
re|ewe pojedina~nih mese-
ci. Tako je, recimo, u apri-
lu utro{eno 4,1 odsto vi-
{e struje nego istog mese-
ca lane. Sli~na situacija
je, sa rastom potro{we od
3,2 procenta, zabele`ena
je i pre dva meseca, u maju.

Mo`e li se, polaze}i od
ovog trenda, postaviti pi-
tawe: da li je EPS-ov ta-
rifni sistem "izgubio tr-
ku"? Ovakva konstatacija,
ipak, ne bi bila ispravna.
Zami{qen da tarifnim, a
time i cenovnim zonama za-
ustavi prekomernu potro-
{wu, boqe re}i, gutawe
struje koje je, ne tako davno,
sve vi{e uzimalo maha, ovaj
sistem je u protekle tri go-
dine dao vidne rezultate.
Zimska potro{wa elek-
tri~ne energije "pala" je za
vi{e od dve milijarde ki-
lovat- sati. Ali, kako se

cena struje nije mewala
prema planu, na tome se sve
i zaustavilo. Tek, nedavni,
zimski ra~uni koje su dobi-
jala doma}instva koija se
greju TA pe}ima, naro~ito
ona koja mnogo ne "be`e"
van granica "plave" zone i
nisu bili tako zastra{uju-
}i. [ta vi{e, mogli su da
se mere sa zadu`ewima po-
tro{a~a koja se greju iz to-
plana ili su, pak, wihovi
stanovi prikqu~eni na ga-
sovodnu mre`u. Uostalom,
mo`e da se postavi i pita-
we koliko, procentualno,
potro{a~a danas, pri ova-
kvoj cenovnoj politici, ~e-
ka pono} i tek tada ukqu~u-
je velike ku}ne potro{a~e,
uprkos ~iwenici da je no}-
ni kilovat-sat ~ak ~etiri
puta jevtniji od onog po-
tro{enog dawu. ^iwenica
je, naime, da je do korekci-
je cenovnika, mese~ni ra-
~un za isti broj kilovat-sa-
ti u dinarskom iznosu, u
odnosu na lane, realno bio
ni`i za pribli`no deset
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Cena podsti~e 
rasipnike
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Revitalizacija hidroe-
lektrane "\erdap �", uprkos
o~ekivawima, ipak ne}e po-
~eti u julu. Problem posto-
ji na relaciji duga SSSR-a
prema nekim biv{im jugo-
slovenskim republikama.
Vlada Ruske Federacije je,
naime, ~itav klirin{ki
dug htela da defini{e u

jednom paketu {to, me|utim,
do sada nije ura|eno. Isti-
na, postoje neka razmi{qa-
wa i inicijative da se u~e-
snicima u revitalizaciji
ove hidroelektrane dozvo-
li isporuka opreme i pre
re{avawa trenutne situa-
cije vezane za ovaj dug, ali
}e i u tom slu~aju ovaj posao

po~eti kasnije, ka`e Jovan
Jovi}, pomo}nik direktora
Direkcije za proizvodwu
elek tri~ne i toplotne
energije.

Dakle, revitalizacija
"\erdapa", kako navodi
na{ sagovornik, sigurno
ne}e po~eti 1. jula. Ako ove
inicijative urode plodom,

posao bi mogao da krene 1.
avgusta, a ukoliko radovi
ne po~nu ni do 1. septembra
wihov start se sigurno ne
mo`e o~ekivati u ovoj godi-
ni. Jer, u suprotnom EPS bi
bele`io gubitke zbog ula-
ska u zimski, odnosno, u pe-
riod visokih voda. �

P.M.P.
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Revitalizacija ne po~iwe u julu

Do korekcije cenovnika, mese~ni
ra~un je realno bio ni`i za 10%
u odnosu na prethodnu godinu



procenata. Razlog je o~i-
gledan: prose~na godi{wa
cena kilovat-sata je sa pro-
{logodi{wih oko 3,6 u ju-
nu pala na tek ne{to vi{e
od 3,1 evro cent. 

Doma}a cena elektri~ne
energije i te kako odgova-
ra i privredi i to onoj
privatizovanoj. Treba,
najpre, uzeti u obzir ~i-
wenicu da potro{wa ra-
ste u privredi i to - onoj
privatizovanoj. Kako i ne
bi kada je 11 velikih in-
dustrijskih potro{a~a
kilovat-sat u proseku pla-
}alo 2,20 odnosno 2,30
evro centi. A da su je na-
bavqali na tr`i{tu, ko-
{tala bi ih najmawe 3,6
evro centi. I {ta je, u ta-
kvoj situaciji moglo da ih
podstakne na ulagawe u
energetsku efikasnost i,
dakle, u racionalizaciju
potro{we?

Ovakva situacija nate-
rala je EPS da donese od-
luku prema kojoj }e se ubu-
du}e svim velikim indu-
strijskim potro{a~ima
omogu}iti da zbog pove}a-
nog obima proizvodwe
ugovaraju isporuke struje
iznad dosada{weg nivoa
potro{we, i to po poseb-
nom ugovoru u kome }e ce-
na kilovat-sata biti od-
re|ena na drugi na~in, a
ne tarifnim pravilima.
Oni koji ne pristanu na
takvo ugovarawe, nedosta-
ju}e koli~ine mora}e da
nabave na tr`i{tu, po ce-
nama i uslovima koji na
wemu vladaju. �

P.M.P.

Najavqeno poskupqewe elektri~ne
energije od prvog jula zapravo nije nikakvo
poskupqewe. Tarifni stavovi }e, istina
biti uve}ani za 9,5 odsto u dinarima, ali
prose~na cena elektri~ne energije u evri-
ma ili dolarima opada i ni`a je nego pret-
hodne, pa ~ak i od 2003 godine. Ne mora ~o-
vek biti ekonomista po profesiji pa bi
shvatio da je pro{logodi{wa inflacija od
14,7 odsto obezvredila elektri~nu energi-
ju, a kad se tom padu vrednosti doda i ovo-
godi{wih {est meseci dobijeni rezultat
kazuje da smo sve daqe od tr`i{ne cene i
prave vrednosti. Uostalom, poslovawe
elektroprivrede s gubicima je pravi poka-
zateq ekonomske i energetske politike ko-
ju nadle`ni sprovode.

Nikakva obja{wewa o stabilizacionoj
politici, socijalnom stawu ili privred-
nim problemima tu ne poma`u. Jo{ mawe
va`i ~esto lansirana teza kako je elektro-
privreda neefikasna, ima vi{ak zaposle-
nih i pod svijim okriqem dr`i "sporedne"
delanosti, a najmawe je to put uterivawa
elektroprivrede u evropske tokove i pri-
premawe za otvorene tr`i{te. Ako je ve}
svima dosadno pore|ewe doma}ih cena sa
evropskim zemqama ili zemqama u okru-
`ewu vredi pomenuti samo jedan primer:
koliko su Bugari bogatiji, razvijeniji ili
sposobniji od nas kad je kod wih kilovat-
sat osam evro centi?

Nade i o~ekivawa kao da su se izjalovi-
le - uskoro }e pet godina vladavine "de-
mokratskih snaga", koje su obe}avale pri-
mat znawa, stru~nosti, sposobnosti i po-
{tewa, a neki pojedina~ni potezi li~e na
diletantske. I daqe se seje optimizam,
obe}ava uspeh i boqitak. Posebno se to
moglo zapaziti na nekoliko skupova ener-
geti~ara ovog prole}a: �����, GAS, Savez
energeti~ara. Osnovi utisak sa ����� je
upravo optimizam vlasti: donet je zakon,
usvojena strategija, formirana Agencija
za energetiku, a predstoji stvarawe ener-

getskog tr`i{ta Jugoisto~ne Evrope. ^im
to za`ivi, u ovu zemqu, za energetske
objekte sti`u desetine i stotine miliona
evra i dolara, mo`da i milijardi, poru-
~eno je prisutnima. ^uveni orator bi re-
kao "malo morgen".

Na jednoj strani Evropska unija je zate~e-
na: sve organizacione i ekonomske promene
izvr{ene kroz deregulaciju u elektroo-
privredi smawile su interes kapitala za
ulagawa, pa sad trqaju glavu kako da ga
opet privuku. Osim vetrewa~a i malih hi-
droelektrana gotovo ni{ta da se ne gradi.
Preskupe su i vetrewa~e, a potrebe rastu.
Ima procena da treba graditi nekih 30.000
megavata, a nema re{ewa kako ih finansi-
rati. Zar od wih , koji se mu~e sa finansi-
rawem kod sebe, o~ekivati da ula`u ovde?

Na drugoj strani, pak, uspeh u instituci-
onalnom regulisawu energetike mo`e se
priznati kad se novi propisi budu sprovo-
dili i postali praksa. Zar u Zakonu o ener-
getici ne pi{e da cene struje, kao i svih
energenata, moraju biti ekonomske? A cene
koje imamo nisu se tome ni pribli`ile. Do-
bra ilustracija su i cene nafte, odnosno
derivata: iako je doneta uredba o formi-
rawu cena ona se ne primewuje, pa su nesta-
{ice i interventni uvoz samo posledice. A
tako je sa svim energentima, jedino kod
struje sti`u kasnije.

Optimizam je, dakle, prirodno stawe ve-
}ine qudi, pozitivno i obe}avaju}e. Iako
postoji onaj vic u kome pesimista konstatu-
je da gore ne mo`e biti, a optimista ka`e
mo`e, mo`e, ipak svi verujemo da nam nova
organizacija, novo radno mesto, novi prija-
teqi, nova vlast itd. donose boqitak. I to
ne treba mewati, optimizam vu~e napred.
Iskustvo, me|utim, u~i da optimizam mora
biti zasnovan na realnim podlogama, ina~e
se pretvara u fantazije i gubi vezu sa
stvarnim stawem. �

Dragan Nedeqkovi}
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Doma}e vetrewa~e

Kapital zaobilazi energetske 
projekte: preskupe su i vetrewa~e
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Vlada Republike Sr-
bije na sednici od
17.juna ove godine,
na osnovu inicij-

tive Ministrastva privre-
de, donela je odluku o pokre-
tawu postupka privatizaci-
je Ugostiteqskog preduze}a
"Standard" d.o.o.-Kostolac.
Ovakav potez nije bio neo-
~ekivan. Naime, kada je de-
cembra 2003. godine "Stan-
dard", kao preduze}e tre}eg
kruga, iza{lo iz okriqa
Elektroprivrede Srbije,
nagove{teno je da je slede}i
korak - privatizacija.

- Proces privatizacije
treba shvatiti kao norma-
lan sled doga|aja u tr`i-
{nim uslovima privre|iva-
wa kada je u pitawu ovo pred-
uze}e, ka`e @arko Savi},
direktor "Standarda".- Sam
postupak, stoga, treba pri-
hvatiti dostojanstveno, kao
i sve drugo {to se de{ava.
Uz to, treba sagledati sve
mogu}nosti kako bi se za
preduze}e i zaposlene pro-
na{li najpovoqniji uslovi.
U me|uvremenu, dok te~e

proces privatizacije u
"Standardu" se radi normal-
no. Izv{avamo preuzete oba-
veze prema korisnicima na-
{ih usluga i manifestaci-
jama koje organizujemo, na-
gla{ava Savi}.

U okviru "Standarda" po-
sluje vi{e organizacionih
jedinica. Tu su hotel "Ko-
stolac", motel "Dunavski
draguq", restorani "Put-
nik", "Pla`a", "Viminaci-
jum", zatim "Stadion",
objekti dru{tvene ishrane
, odeqewe konfekcije, me-
sare, frizerski saloni i
turisti~ka agencija. U pro-
ces privatizacije, po pred-
logu Ministarstva privre-
de, idu samo oni delovi ko-
ji su u postupku izdvajawa
osniva~i - preduze}a JP TE
i Povr{inski kopovi "Ko-
stolac" - preneli u vlasni-

{tvo "Standardu".
Odlukom Vlade to~ak pri-

vatizacije je pokrenut. To }e
biti javan postupak, uz re-
dovno obave{tavawe zapo-
slenih, i u~e{}e svih subje-
kata. Ali, "Standard", i po-
red dobrih uslova za poslo-
vawe, ovaj proces do~ekuje sa
te{ko}ama. Kako isti~e Sa-
vi}, nasle|eni dug iz pret-
hodnog perioda, ote`ava po-

slovawe. Izme|u ostalog, ka-
sne i tri plate zaposlenima.

- Od februara ove godine
isplate li~nih dohodaka su
obavqane redovno, dva puta
mese~no, ali nismo uspeli
da ih ubrzamo kako bi dosti-
gli predvi|eni tempo. U me-
|uvremenu , regulisan je i
dug prema dobavqa~ima od
14 miliona dinara, kao i
ostale obaveze koje su pri-
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Porez u tre}em krugu 
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Zaposleni u "Standardu" na brojim takmi~ewima ugostiteq-
skih i kulinarskih radnika Srbije i Crne Gore, pretpla}enu
su na osvajawe, naj~e{}e prvih mesta. Posebno su u kulinar-
skim krugovima postali poznati po pripremi posnih specijali-
teta, po organizaciji takmi~ewa "Sti{ki sto posne hrane" i
brojnih ugostiteqskih manifstacija. Sem preduze}a u celini,
nagrade kao najuspe{niji ugostiteqski radnici osvajali su i
pojedinci. I ovakvi podaci idu u prilog ~iwenici da "Stan-
dard" mo`e da s izbori sa te{ko}ama i da opstane na nestabil-
nom ugostiteqskom tr`i{tu.

Nagrade za kvalitet

Na zavr{nom sastanku,
povodom izdvajawa "Kolu-
bare-Metal" iz EPS-a, odr-
`anom po~etkom juna upu}e-
ne su pohvale stru~nom timu
na ulo`enom trudu i ostva-
renoj saradwi i oceweno je
da je elaborat stru~nog ti-
ma EPS-a u potpunosti od-
govorio programskom za-
datku. Kako je naveo dr Vla-

dimir \or|evi}, general-
ni direktor EPS-a, ovaj iz-
uzetno kvalitetno ura|en
dokument treba da poslu`i
kao podloga za daqu izradu
studije tehnoekonomske
opravdanosti o izdvajawu
ovog preduze}a u zasebnu
firmu. Posao }e biti pove-
ren konsultantskoj ku}i
"Faktis" koja je na nedavno

zavr{enom tenderu imala
najboqu ponudu. Sredinom
juna formiran je i novi
tim koji }e sagledati mo-
gu}nosti {irewa delatno-
sti "Kolubara - Metala" u

okviru celokupnog siste-
ma EPS-a, a pre svega na
JP PK "Kostolac" i term-
osektor. 

- Od svih firmi predvi-
|enih za izdvajawe, "Kolu-
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"Kolubara-Metal" 
strate{ka firma
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Motel "Dunavski
draguq" - jedan

od aduta u 
privatizaciji 

Pro{ireqe 
delatnosti

"Kolubare-metal"
na ceo EPS
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EPS napu{ta
2313 zaposlenih
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Prema podacima Sektora za qudske resurse EPS-
a, od 17. juna ove godine, javna preduze}a i direkci-
ju napusti}e ukupno 1969 zaposlenih, javna preduze}a
sa Kosmeta 308 i preduze}a, koja nisu direktno u
funkciji proizvodwe elektri~ne energije (non
core delatnosti) 36 radnika.

Javna preduze}a, pojedina~no, napustio je slede}i
broj zaposlenih:

JP "\erdap"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .118,
JP "Drinske HE"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .25, 

JP "Limske HE"   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .11
JP TE "Nikola Tesla"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .228
JP TE "Kostolac"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .38
JP "Panonske" TE  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .54
JP Elektroistok  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .74 
JP RB "Kolubara"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .478
JP "Kostolac- kopovi"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .89
JP ED Beograd  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .165
JP ED "Elektrosrbija"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .134
JP ED "Elektro{umadija"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .28
JP ED "Elektromorava"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .56
JP ED U`ice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .68
JP ED "Elektrotimok"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .46
JP ED Leskovac  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .39
JP ED Vrawe  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .15
JP ED Ni{  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .76
JP ED "Elektrovojvodina"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . .178 
Direkcija EPS-a  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .49 

Javna preduze}a sa Kosmeta, pojedina~no, napustio
je slede}i broj zaposlenih:

JP TE "Kosovo"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .126
JP Povr{inski kop "Kosovo"  . . . . . . . . . . . . . . . .137
JP ED "Elektrokosmet"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .45 

Me|u izdvojenim preduze}ima koja nisu direktno u
funkciji proizvodwe elektri~ne energije (non
core) sporazum za odlazak uz stimulativne otprem-
nine u Elektrovojvodini- non core potpisalo je 16
zaposlenih, PK I TE Kostolac - non core 14 i
Elektrosrbija- non core 6 zaposlenih.  �

D. Ob.

stizale. Postoji predlog da
se za zaostale li~ne dohotke
izvr{i reprogram i da se is-
plate u dogledno vreme. Ve}
danas se mo`e re}i, nagla-
{ava Savi}, da su dugovawa
regulisana kroz pove}ani
obim usluga, racionalno po-
slovawe i poboq{awe ponu-
de u svim objektima, kao i re-
organizacijom u okviru
preduze}a. Naime, "Stan-
dard" je optere}en vi{kom
zaposlenih u administraci-
ji, pa je broj radnika pre{ao
u preduze}a koja su osnovali
Povr{inski kopovi i Term-
oelektrane "Kostolac". Me-
|utim, vi{ak time nije re-
{en. Imamo 58 radnika koji
ispuwavaju jedan od uslova za
odlazak u penziju, pa }e se to
verovatno re{iti u postupku
koji sledi. S druge strane,
svakodnevno odsustvo radni-

ka zbog bolovawa i nepovoq-
na starosna i kvalifikcio-
na struktura, uti~u na to da
se u delovima preduze}a poja-
vquje i mawak zaposlenih.

I pored ~iwenice da je od
po~etka godine u pojedinim
objektima nabavqen deo nove
opreme i izvr{ena adapta-
cija nekih objekata, "Stan-
dard" privatizaciju do~ekuje
sa zastarelim ure|ajima. Po-
sebno optere}ewe u poslova-
wu predstavqa nametnuti
deo sama~kog hotela u kojem
su sme{tene i ~itave poro-
dice. "Standard" od toga ne-
ma koristi, jer je cena sme-
{taja niska a tro{kovi odr-
`avawa izuzetno visoki. S
druge strane, neki delovi
"Standarda" veoma uspe{no
rade. Pogon konfekcije, na
primer, u kojem se {ije HTZ
oprema sa dvadaesetak zapo-
slenih isporu~io je za ~eti-
ri meseca 3.000 pari odela
Kopovima i Termoeletrana-
ma "Kostolac". Kapaciteti
komercijalnog dela hotela
su popuweni, a sve manife-
stacije koje se organizuju u
objektima preduze}a izuzet-
no su pose}ene i kvalitetno
ura|ene.

Sve ovo pokazuje da uz druga-
~iji pristup organizaciji po-
sla, a {to ne re}i, i uz dobru
privatizaciju, "Standard"
ima {ansu da pre`ivi. �

K .Jani}ijevi}

bara - Metal" ima najve}i
zna~aj. S obzirom na strate-
{ku potrebu EPS-a za ovom
firmom, postoji i ideja o
wenom osamostaqivawu i
pro{irewu delatnosti na

ceo EPS. Za ovu tran-
sformaciju i osposobqava-
we "Kolubare - Metal" po-
stoji podr{ka vlasnika.
Re{ewa za pro{irewe ak-
tivnosti do kojih novi tim
bude do{ao mogu da budu sa-
stavni deo studije izvodqi-
vosti ili elementi prvog
poslovnog plana, za koji se
o~ekuje da }e po~ivati na
realnim parametrima, re-
kao je \or|evi}. 

Nepohodna je, tako|e, sa-
radwa sa sindikatom kako
bi se celokupan projekat
uspe{no sproveo do kraja. 

Izrada poslovnog plana
preduze}a "Kolubara - Me-
tala" za 2006. godinu o~e-
kuje se da }e se zavi{iti u
novembru. �

A. ^.
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Termoelektrana "Ni-
kola Tesla" i daqe
}e zagrevati vodu re-
ke Save, a stambeni

i poslovni prostor na No-
vom Beogradu, uprkos pre 12
godina usvojenom projektu za
daqinsko grejawe iz Obre-
novca, greja}e se pomo}u
prirodnog gasa. Ovo je, iz-
gleda, potpuno izvesno. Je-
dino nije jasno kako }e Sr-
bija ispuniti obaveze iz
Kjoto protokola o smawiva-
wu emisije ugqendioksida,
koji uskoro treba da rati-
fikuje.  

Mada je 1993. godine proje-
kat za daqinsko grejawe Beo-
grada iz Obrenovca usvojila
Vlada Srbije, i dopunila ga
Aneksom 1999, odluku o odu-
stajawu od ovakvog re{ewa
donela je Skup{tina grada
Beograda. To nam je potvrdi-
la direktor Uprave za ener-
getiku Beograda Jelena
Jevtovi}-Karamata ista-
kav{i da su dve studije
koje je radio Energopro-
jekt-ENTEL, jedna pre
gotovo deceniju i druga
pro{le godine, pokaza-
le da nijedna od varijan-
ti dovo|ewa toplote iz
Obrenovca, odnosno
"Kolubare", nije ekonomski
isplativa. U stvari, prema
wenim re~ima, samo je u jed-
noj, onoj o grejawu iz TENT-
a "A", konstatovano da proje-
kat mo`e da bude na granici
rentabilnosti. To je, ka`e
ona, opredelilo Skup{tinu
grada da odustane od projekta
i "razre{i problem toplovo-
da" na Novom Beogradu. 

Po{to su napravqene ana-
lize {ta sa ve} izgra|enim
toplovodom u du`ini od 4,5
kilometara, sa ~eli~nim ce-

vima ukupne du`ine oko de-
vet kilometara, davno posta-
vqenim, u dva pravca, u beto-
niranom kanalu gra|enom za
toplovod iz Obrenovca, po-
sao je preuzelo JKP "Beoe-
lektrane". Zamenik direkto-
ra "Beoelektrana" Miodrag
Bo`ovi}, koji je u to vreme
bio prvi ~ovek ovog javnog
komunalnog preduze}a, sma-
tra da je izabrana najboqa
varijanta, jer su cevi izva|e-
ne pro{le jeseni i sme{te-
ne u krug TE-TO na Novom
Beogradu, odakle }e se na
tenderu prodati.

- Sve je ura|eno u dogovoru
sa nadle`nima u Skup{ti-
ni grada i ve} je bilo vreme
da se okon~a o~ajni~ki poku-
{aj iz vremena sankcija da
se toplota dovodi iz Obre-
novca - ka`e Bo`ovi} i do-
daje da }e iz ove avanture,
koja nikada nije bila dobro

re{ewe za daqinsko greja-
we Beograda, barem cevi bi-
ti unov~ene.

Svi na{i poku{aji da sa-
znamo koliko je u me|uvreme-
nu sredstava ulo`eno u pro-
jekat daqinskog grejawa No-
vog Beograda iz TENT-a, ~i-
ja je prvobitna vrednost ob-
ra~unata na oko 130 milio-
na dolara, nisu urodili
plodom. Jedni govore o 20,
drugi o 30 miliona dolara,
ali svi na{i sagovornici
saglasni su da je 85 odsto

ulo`enih sredstava dato za
toplovod, iz koga su sada ce-
vi izva|ene, a kanal }e biti
zatrpan. Pored toplovoda,
podignuta je i ~eli~na kon-
strukcija za most preko Sa-
ve, kod TENT-a "A", kao i
put do Boqevaca, a nabavqen
je i deo opreme za rekon-
strukciju turbine na {estom
bloku TENT-a "A". Mostu i
putu na}i }e se namena, a
opremi...

Javno, niko ne postavqa
pitawe ba~enih para. Kopqa
se lome malo oko forme (ako
je re~ samo o formi), vi{e
oko su{tine. Recimo, za{to
EPS nije u~estvovao u odlu-
~ivawu o sudbini ovog pro-
jekta? Mada nezvani~no, do-
bili smo potvrde da je i Mi-
nistarstvo za rudarstvo i
energetiku bilo zate~eno va-
|ewem toplovodnih cevi na
Novom Beogradu. Tako|e, na-

gove{teno nam je da ni
ENTEL-ova studija nije
verifikovani dokument,
na osnovu koga je Skup-
{tina grada mogla da do-
nese pravosna`nu odluku
iako po novom Zakonu o
energetici lokalna sa-
mouprava ima sve inge-
rencije u obezbe|ivawu

toplotne energije za gra|ane. 
Da bi sve bilo kompliko-

vanije, sa odustajawem grad-
ske vlasti Beograda od greja-
wa iz Obrenovca poklopila
se realizacija ameri~ke do-
nacije za izradu studije o
opravdanosti gradwe velike
elektrane-toplane na gas na
Novom Beogradu. Da ne bude
zabune, donacija je prihva}e-
na pre dve godine, potpisom
tada{weg zamenika mini-
stra energetike. Dakle, do-
nacija je dobijena pre nego

{to je Beograd formalno od-
ustao od grejawa iz TENT-a.
Na po~etak realizacije do-
nacije se ~ekalo do ovih da-
na. Mada ~lanovi komisije za
izbor konsultanta nisu `e-
leli da govore o aspektima
ove studije, pozivaju}i se na
obavezu da ne daju izjave za
javnost, nekoliko na{ih sa-
govornika potvrdilo nam je
da }e studiju opravdanosti
raditi �����	� i da se ve}
podu`e ~eka da donator, od-
nosno ameri~ka Agencija za
podsticawe izvoza (
��),
stavi svoj potpis na ugovor sa
�����	�-om, koji je ve} pot-
pisalo na{e Ministarstvo
energetike. Za izradu ove
studije Amerikanci su dali
donaciju vrednu 750 hiqada
dolara.

Ne samo u lai~koj javno-
sti, vremensko podudarawe
pripreme studije za opravda-
nost gradwe gasne elektrane
i odustajawa od grejawa iz
Obrenovca stvorilo je nedo-
umice o ciqevima koji `ele
da se postignu u energetskom
razvoju. Jo{ pro{le godine
Sindikat EPS-a oglasio se
tvrdwom da gasni lobi u Sr-
biji `eli da potisne ugaq i
da zatvori TENT. Nijedan
od na{ih sagovornika, me|u-
tim, nije `eleo da elabori-
ra ovu tezu. 

Uostalom, i sama gradwa
gasne elektrane-toplane na

��������������	�
����
�����	�

Bli`a Rusija 
od Obrenovca
� ����������������������������������������������	 ���!"�
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Beograd tro{i petinu 
elektri~ne energije i 

polovinu toplote sistema 
daqinskih grejawa u Srbiji

Gradska vlast dala je
primat daqinskom 
grejawu na prirodni gas:
TE-TO Novi Beograd 
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dugom je {tapu. Ako se studi-
jom i doka`e da je na Novom
Beogradu opravdano graditi
veliko kogeneraciono po-
strojewe, snage od najmawe
250 do eventualno 600 mega-
vata, tek treba na}i novac za
takvu investiciju.

Pomo}nik direktora za
investicije i razvoj u JKP
"Beoelektrane" Dragan No-
vakovi}, koji je bio direktor
EDB-a, ka`e da je u Beogradu
za oko 300 megavata opalo
maksimalno optere}ewe ele-
ktroenergetskog sistema,
kao posledica va`e}eg ta-
rifnog sistema, a podse}a i
da se sve vi{e {iri gasovod-
na mre`a, tako da gradwa ve-
likog kogeneracionog po-
strojewa, za spregnutu proiz-
vodwu elektri~ne energije i
toplote, ne bi bila opravda-
na. On veruje da su u beograd-
skim uslovima prihvatqivi-
je mawe kogeneracije.

Direktor Agencije za ene-
rgetsku efikasnost Srbije
mr Nenad Pavlovi}, me|u-
tim, smatra da ima smisla
graditi gasno-parnu elek-
tranu na lokaciji TE-TO
Novi Beograd, jer Beograd
tro{i petinu elektri~ne
energije u Srbiji i polovinu
toplote sistema daqinskih
grejawa u na{oj republici.
Kao dodatne argumente navo-
di to {to je ova lokacija u
centru potro{we elektri~-

ne energije i sa velikim
konzumom kori{}ewa toplo-
te, tako da bi ukupna kori-
snost kogeneracije mogla da
dostigne 85 do 90 odsto.

Zanimqivo je da grad Beo-
grad jo{ nema strategiju
razvoja energetike, ali, ka-
ko je rekla gospo|a Jevtovi}-
Karamata, u toku su pripre-
me za izradu ovog zna~ajnog
dokumenta. Za razliku od
grada, JKP "Beoelektrane"
donele su Strate{ki plan
razvoja TE-TO do 2010. godi-
ne i u wemu, prema re~ima
pomo}nika tehni~kog di-
rektora Voje Trkuqe, iska-
zale stav da }e se baviti i

proizvodwom elektri~ne
energije. Trkuqa ka`e da
"Beoelektrane" polaze od
toga da je budu}nost bilo ko-
je jedinice koja se bavi pro-
izvodwom toplote vrlo ne-
izvesna bez proizvodwe
elektri~ne energije. Ali,
dodaje on, problem je u tome
{to je te{ko praviti jasne
planove bez bilansa potreba
i projektovanih cena ener-
genata i proizvoda.

Na odre|uju}i uticaj ula-
znih podataka za procewiva-
we opravdanosti nekog pro-
jekta pozvao se i direktor
ENTEL-a Mladen Simovi},
obja{wavaju}i studiju koju
je ova renomirana institu-
cija radila radi procene
opravdanosti nastavka pro-
jekta daqinskog grejawa Be-
ograda iz TENT-a. Po{to je
insistirao na tome da EN-
TEL nije dao kona~nu oce-
nu, koja je, ka`e on, stvar na-
ru~ioca studije, odnosno in-
vestitora, ve} je samo sa raz-
li~itih aspekata analizi-
rao isplativost nastavka
projekta, Simovi} je, na kra-
ju, ipak precizirao:

- Ne, Skup{tini grada ni-
je dostavqena kona~na ver-
zija studije o opravdanosti
nastavka realizacije projek-
ta daqinskog grejawa iz
Obrenovca, ili "Kolubare".
Iz ENTEL-a je upu}ena rad-
na verzija, sa vi{e alterna-
tiva, koja, prema na{oj pro-
ceduri, mo`e da pretrpi iz-
mene u zavisnosti od pri-
medbi investitora, odnosno
naru~ioca, a ukoliko takvih

primedbi nema, onda se ta
verzija mo`e smatrati ko-
na~nom. 

Dakle, da pojasnimo, ne
radi se o tome da je Gradska
skup{tina od projekta da-
qinskog grejawa iz TENT-a,
u koji je u me|uvremenu ulo-
`eno 30 ili 40 miliona do-
lara, odustala, kako mo`e da
se ~uje, rukovode}i se draft-
verzijom (nacrtom) studije,
ve} naprosto nije imala
primedbe na ono {to joj je
ponu|eno, te je tako nacrtu
dala zna~ewe verifikova-
nog dokumenta, izabrav{i
po grad najpovoqniju vari-
jantu.

Da li je to najpovoqnije
re{ewe i s aspekta energet-
ske efikasnosti Republike
i za{tite `ivotne sredine
u Srbiji, pitali smo dr Mi-
odraga Mesarovi}a, gene-
ralnog sekretara Komiteta
Svetskog saveta za energiju u
Srbiji i Crnoj Gori.

- Energetska politika Be-
ograda jeste, i bi}e sve vi{e,
ogledni primer u Srbiji za
ispuwavawe obaveza koje se
preuzimaju ugovorom o ener-
getskoj zajednici jugoisto~-
ne Evrope i ratifikovawem
Kjoto protokola. Energeti-
ka ima globalni karakter, te
se smernice wenog odr`i-
vog razvoja utvr|uju na glo-
balnom nivou u svetu, a da ne
govorimo o nivou jedne ze-
mqe. Jedini na~in da se
ostvaruje energetska efika-
snost i smawuje emisija
ugqendioksida jeste da se
potrebna energija, i elek-
tri~na i toplotna, proizvo-
di iz iste koli~ine goriva.
Ako Beograd odustaje od da-
qinskog grejawa iz TENT-a,
u kome je propu{tena prili-
ka da se revitalizacijom
blokova omogu}i spregnuta
proizvodwa elektri~ne
energije i toplote, onda to
zna~i da }e ugaq i daqe slu-
`iti samo za proizvodwu
elektri~ne energije, a da }e
drugi energent, uvozni pri-
rodni gas, biti primaran u
proizvodwi toplote. Na taj
na~in te{ko se mogu obezbe-
diti smawivawe ukupne emi-
sije ugqendioksida i ubla-
`avawe energetske zavisno-
sti Srbije od uvoza. �

Anka Cvijanovi}

Pri~a o daqinskom grejawu Novog Beograda ima jo{ jedan
aspekt, a to je {ta da se uradi sa starim gasnim turbinama,
koje su fakti~ki odradile svoj vek, ali ne na gas nego na si-
rovi benzin, odnosno mazut. Po~etak rada ovog postrojewa za
istovremenu, kombinovanu proizvodwu elektri~ne i toplotne
energije datira iz 1965. godine i prevashodna namena bila je
da pokrije vr{no optere}ewe elektroenergetskog sistema u
Srbiji. Posledwih godina, me|utim, tri turbine od po 35 me-
gavata nisu ni ukqu~ivane i samo su u grejnoj sezoni radili
kotlovi, utilizatori, i to uglavnom na mazut. 

Studijom koju je radio ENTEL za Svetsku banku, radi odobra-
vawa kredita za revitalizaciju ovog postrojewa, pokazano je da
ne mo`e da se postigne povra}aj sredstava prema ��� uslovima,
koji su najpovoqniji za uzimawe kredita, ali i veoma rigorozni
u pogledu ekonomi~nosti projekta. Ipak, kako je rekao dr Mesa-
rovi}, to ne zna~i da se ovih turbina treba odre}i. Analiti~ki
je dokazano da je isplativo da se one poprave, sa malim ulaga-
wima, kako bi mogle da rade jo{ pet-{est godina, te da se u me-
|uvremenu obezbede sredstva za nabavku nove opreme. Pri tome,
veoma je bitno da se sa~uva postoje}a namena lokacije i o~uva
infrastruktura, jer novo kogeneraciono postrojewe na gas,
istog ili sli~nog kapaciteta, mo`e da ima zna~ajnu funkciju u
ukupnoj energetskoj stabilnosti Beograda.

Gasne turbine na popravci
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Odbor direktora
Elektroprivrede
Crne Gore ocenio
je da su funkcio-

nisawe elektroenergetskog
sistema i snabdevawe po-
tro{a~a elektri~nom ener-
gijom u pro{loj godini bi-
li uspe{ni i pored slo`e-
ne privredne situacije u ze-
mqi. Na sednici odr`anoj
po~etkom juna, kako se navo-
di u saop{tewu, konstatova-
no je da je lane ostvaren vi-
sok stepen sigurnosti rada
sistema, a proizvodwa je bi-
la ve}a od plana za 13,6 od-
sto ili za 392,2 miliona ki-
lovat-~asova.

U pro{loj godini ukupno
je proizvedeno 3,27 mili-
jarde kilovat-sati elek-

tri~ne energije, za 537,5
miliona kilovat-sati ili
19,6 odsto vi{e nego pret-
hodne godine. Hidroelek-
trana "Peru}ica" proizve-
la je 1,21 milijardu kilo-
vat-~asova, {to je 26,5 odsto
iznad plana i 48,7 odsto vi-
{e nego u 2003. godini. HE
"Piva" je proizvela 30,8 od-
sto vi{e od plana, ili
ukupno 997 miliona kilo-
vat-sati elektri~ne ener-
gije. Zahvaquju}i takvom
u~inku, lane je ostvarena
najve}a produkcija hidroe-
nergije u posledwih deset
godina, zbog ~ega je uvoz
struje po vrednosti smawen
za pribli`no 40 odsto.

Termoelektrana "Pqe-
vqa" je, me|utim, zbog nedo-

voqne isporuke ugqa pod-
bacila plan za 10,9 odsto i
proizvela svega 955,5 mili-
ona kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Proizvod-
wa bi sigurno bila ve}a da
je Rudnik ugqa urednim is-
porukama pratio izuzetno
dobru pogonsku spremnost
ove termoelektrane. Usled
nedostatka ugqa TE "Pqe-
vqa" je tri puta imala du`e
prekide proizvodwe, a ve}i
deo godine radila je sma-
wenom snagom.

Odbor direktora isto-
vremeno je konstatovao da
su i drugi osnovni ciqevi
Poslovne politike EPCG
za pro{lu godinu uglavnom
ostvareni i da su ukupni
proizvodni i finansijski

rezultati znatno boqi nego
prethodne godine. U odnosu
na gubitak od 29,6 miliona
evra u 2003, finansijski
minus od oko devet miliona
evra u 2004. godini predsta-
vqa osetno poboq{awe,
tim pre {to je i Biznis
planom za pro{lu godinu
bio predvi|en gubitak od
19,3 miliona evra, navodi
se u saop{tewu. 

Na ovakav bilans su, po-
red smawenih tro{kova po-
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Diskusija i usvajawe novog
Statuta ��������	
��
		�	�����
�
 �������
 ���������	� bili su
glavna ta~ka na sastanku pro-
{irenog izvr{nog komiteta
�����-a, koji je odr`an 16.
i 17. juna u beogradskom hote-
lu "Interkontinental". Ciq
ovog sastanka, kako je rekao
dosada{wi sekretar �����-
a Nenad Stefanovi} iz Di-
rekcije za upravqawe EPS-a,
bio je da se osavremeni ova
asocijacije i da se pored ope-
rativnih, u wen delokrug ra-

da uvrste i tr`i{ni aspekti
energetike u regionu. Funk-
ciju predsednika i sekretara
�����-a u protekle dve go-
dine bile su poverene stru~-
wacima iz Srbije, odnosno
EPS-a. Predsednik �����-
a u naredne dve godine bi}e
Davorin Ku~i}, a sekretar
Bo`idar Filipovi} (oboji-
ca iz HEP-a - Hrvatska). Za
potpredsednike �����-a
izabrani su Dragan Vigwe-
vi} (EMS - Srbija) i Hajnc
Kaupa ��������
�
��	�����. 

Ovom prilikom, dosada-
{wi v.d. predsednika SU-
DEL-a Xorx Kacigijanakis
pohvalio je dvogodi{wi u~i-
nak i rad predstavnika EPS-
a i odao priznawe na ulo`e-
nim naporima na izradi no-
vog statuta ove asocijacije.

Na ovom sastanku na novi
Statut, svojim potpisom, sa-
glasnost su dali i predstav-
nici: Italije, Austruje, Ma-
|arske, Slovenije Hrvatske,
Srbije, Turske Gr~ke, Make-
donije i Rumunije. Predstav-

nici B i H, Crne Gore, Alba-
nije i Bugarske }e naknadno
potpisati saglasnost na Sta-
tut. Novo telo �����-a je Iz-
vr{ni komitet, a formirano
je i nekoliko radnih grupa. U
radu �����-a ubudu}e }e u~e-
stvovati, pored ~lanova i go-
sti - na poziv Predsedni{tva
ili ~lanova �����-a. Dosa-
da{wi pridru`eni ~lanovi,
Turska i Albanija, po novom
Statutu dobili su status pu-
nopravnog ~lana. �

D. Ob.
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Tr`i{te u regionu pi{e statut

TE "Pqevqa" 
nije ispunila 
godi{wi plan 

Revitalizacija hidroelektrane "\er-
dap 1", uprkos o~ekivawima, ipak ne}e po-
~eti u julu. Problem postoji na relaciji
duga SSSR-a prema nekim biv{im jugoslo-
venskim republikama. Vlada Ruske Fede-
racije je, naime, ~itav klirin{ki dug hte-
la da defini{e u jednom paketu {to, me|u-
tim, do sada nije ura|eno. Istina, postoje
neka razmi{qawa i inicijative da se u~e-

snicima u revitalizaciji ove hidroelek-
trane dozvoli isporuka opreme i pre re-
{avawa trenutne situacije vezane za ovaj
dug, ali }e i u tom slu~aju ovaj posao po~e-
ti kasnije, ka`e Jovan Jovi},  pomo}nik di-
rektora Direkcije za proizvodwu elek-
tri~ne i toplotne energije.

Dakle, revitalizacija "\erdapa", kako
navodi na{ sagovornik, sigurno ne}e po~e-

ti 1. jula. Ako ove inicijative urode plo-
dom, posao bi mogao da krene 1. avgusta, a
ukoliko radovi ne po~nu ni do 1. septem-
bra wihov start se sigurno ne mo`e o~eki-
vati u ovoj godini. Jer, u suprotnom EPS bi
bele`io gubitke zbog ulaska u zimski, od-
nosno, u period visokih voda. �

P .M. P.
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Revitalizacija ne po~iwe u julu
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Na Ma{inskom fakul-
tetu u Beogradu 22. juna
uru~eni su sertifikati
polaznicima seminara
"Gazdovawe energijom u
industriji" koji je orga-
nizovala Agencija za
energetsku efikasnost
Republike Srbije u sa-
radwi sa konsultantom
������	
���	
 iz Gr~ke.
Obuka polaznika se-
minara finansirana
je iz donacije Evrop-
ske unije, preko
Evropske agencije za
rekonstrukciju. Sve-
~anoj dodeli serti-
fikata prisustvova-
li su pomo}nik mini-
stra rudarstva i ener-
getike Aleksandar Vlaj-
~i}, pomo}nik ministra
nauke i za{tite `ivotne
sredine Aleksandar Sed-
mak, dekan Ma{inskog
fakulteta Milo{ Ne-
deqkovi} i predstavnik
EAR-a Dejan Rebri}.

Zbog prepreka koje po-
stoje u unapre|ewu ener-
getske efikasnosti u na-

{oj zemqi, a kada je u pi-
tawu industrija to su ne-
zavr{ena privatizacija,
potreba za novim proiz-
vodnim programima, mali
broj projekata prihvatqi-
vih finansijskim insti-
tucijama, kao i nedovoqno
znawa iz ove oblasti,
Agencija za energetsku
efikasnost je prepoznala

potrebu za organizovawem
jedne ovakve obuke. Pro-
gram seminara "Gazdova-
we energijom u industri-
ji" sastojao se iz teorij-
skog i prakti~nog dela
izrade energetskih bi-
lansa i obuke za finan-
sijsku evaluaciju. Poha|a-
lo ga je i uspe{no zavr{i-
lo 60 polaznika iz oko 40

preduze}a, kao i osam
predstavnika regional-
nih centara za energetsku
efikasnost iz Beograda,
Novog Sada, Kragujevca i
Ni{a.

Prema re~ima re~ima
mr Nenada Pavlovi}a,
direktora Agencije za
energetsku efikasnost,
trenutno se iz donacije

EAR-a realizuje 30 in-
vesticionih projekata
za unapre|ewe energet-
ske efikasnosti javnih
zgrada, uli~ne rasvete,
daqinskog grejawa i
vodovoda. U saradwi sa
drugim republi~kim
institucijama, Agenci-
ja priprema nove pro-

grame i projekte, kao i
realizaciju sektorskih
informativnih kampawa.
Vlada Republike Srbije
ugradila je unapre|ewe
energetske efikasnosti u
temeq op{te Strategije
razvoja energetike Srbi-
je do 2015. godine.          �

A. ^oli}
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Obu~ene {tedi{e
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Premazi sa du`im rokom trajawa
U organizaciji Direkcije za

strategiju i investicije za sve
delove EPS-a organizovana je
prezentacija pod nazivom "No-
ve ameri~ke tehnologije za an-
tikorozivnu za{titu, termo i
hidroizolaciju". Prezentaciju
je vodio Miroslav Crn~evi} iz
ove direkcije , a Klaudio Pol-
lio, generalni zastupnik za
Evropu u ime ameri~ke firme
��������	���
���	�������������	iz
Kanzas Sitija 

Pollio je prisutnima pred-
stavio firmu ��������	 ����


���	�������������, specijalizo-
vanu za antikorozivnu za{ti-
tu, hidro i termo izolaciju, sa
velikim paketom od 27 proiz-
voda. U nastojawu da ponudi
najboqa re{ewa za najte`e
probleme koji prate industri-
ju, ova kompanija je izgradila
impresivnu liniju kvalitet-

nih proizvoda. U saradwi sa
najja~im institutima u SAD i u
svetu agresivno se tra`e i na-
laze se re{ewa jednostavnih
problema, kao {to su spoqna
farba koja puca, tamni ili
zahteva ~estu i skupu prome-
nu, do veoma kompleksnih si-
tuacija koje podrazumevaju
provo|ewe toplote, otpornost
na kiseline, veliko usporava-
we korozije, za{titu od viso-
kih temperatura i vatre i dru-
go. Tako je, na primer, proiz-
vodna linija termalne izola-
cije razvijena na osnovu obim-
nih istra`ivawa zapo~etih
krajem 1980. godine za potrebe
NASA. Stalno istra`ivawe i
okrenutost problemima indu-
strije doveli su do formuli-
sawa proizvoda ove firme ko-
je odlikuju efikasnost, kva-
litet i dugotrajnost, po ~emu

spadaju u najkvalitetnije u pe-
trohemiji, elektroprivredi,
brodogradwi, transportnim
sistemima, mostogradwi i
putnoj privredi, stambenoj i
industrijskoj izgradwi, poqo-
privredi, itd. Proizvodi ���
su prisutni danas u velikim
industrijskim sistemima.  

Na kraju dosta pose}ene
prezentacije, prof. dr Rati-
bor Gruji}, predstavnik firm-
e ����
	���� iz Beograda, koja
zastupa poslovne interese
ove ameri~ke firme u Srbiji,
istakao je da prezentacija
ameri~ke tehnologije u obla-
sti industrijske za{tite u
EPS-u ima veliki zna~aj zbog
toga {to je ova grana privrede
nosilac privrednog razvoja u
celini i u woj se najvi{e ose-
}a teret tro{kova za investi-
ciono i teku}e odr`avawe.

Upotrebom industrijskih pre-
maza ameri~ke tehnologije,
ovi tro{kovi se smawuju, po-
di`e se tehni~ki nivo kori-
{}ewa i produ`uje se vreme
trajawa za najmawe 10 godina,
koliko iznosi garancija koju
daje ameri~ki proizvodja~.
Problemi koji prate elektro-
privredu u vezi sa antikoro-
zivnom za{titom, termo i hi-
droizolacijom se moraju sa-
gledati u celini radi prona-
la`ewa najboqih re{ewa, uz
najmawe tro{kove, {to je i
osnovni ciq ove prezentacije.
Utisak je da je ovom uspe{nom
prezentacijom otvorena mogu}-
nost upotrebe visoke ameri~-
ke tehnologije u Elektropri-
vredi Srbije i u vezi sa tim i
pitawe smawewa tro{kova
odr`avawa. �

R.E.

slovawa, velikim delom
uticale povoqne energet-
ske prilike, ocenio je Od-
bor, konstatuju}i da je u~i-
wen napredak i u poboq{a-
wu naplate, koja je ostvare-
na sa 89,43 odsto ukupno
fakturisane realizacije
elektri~ne energije. Na-
plata je bila boqa za 4,43
odsto u odnosu na plan.
Podba~aj je, me|utim, zabe-
le`en u realizaciji Pro-
grama smawewa gubitaka
elektri~ne energije u mre-
`i. I pored sprovo|ewa ve-
likog broja mera, prven-
stveno organizacionih, gu-
bici u distributivnoj mre-
`i i daqe su visoki. �

M.B.

Agencija za energetsku 
efikasnost je prepoznala 
potrebu za organizovawem 

jedne ovakve obuke
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Na sve~anosti odr-
`anoj 25.juna u HE
"Vu~je", taj kuka-
vi~ki draguq, ujed-

no i jedna od najstarijih mi-
ni-hidroelektrana u EPS-u
i zvani~no je dospeo na li-
stu objekata, pronalazaka i
dostignu}a od op{teg zna-
~aja za razvoj i istoriju
elektrotehnike i elektro-
nike u svetu. HE "Vu~je" je
tako postala 15. u Evropi i
64. objekat te vrste u svetu.
Dobijawu visokog prizna-
wa, kojim je odata i velika
po~ast EPS-u i ED Lesko-
vac, prisustvovali su, pored
visokog predstavnika ������
����	 
�	 ��������	 ���	�����
�

����	 ���������	 ������ sa se-
di{tem u SAD, gospodina
Xona Viga i Baldimora Zaj-
ca, predsednika Sekcije Re-
giona 8 Instituta, koji obu-
hvata Evropu, Afriku i deo
Azije i Radomir M.Naumov,
ministar rudarstva i ener-
getike Srbije,dr Vladimir
\or|evi}, generalni direk-
tor EPS-a, sa zamenicima
Dragojlom Ba`alcem i Zo-
ranom Manasijevi}em, kao i
predstavnici SANU, Muze-
ja nauke i tehnike i Muzeja
"Nikola Tesla", predstav-
nici op{tine Leskovac,
Univerziteta i mnogi dru-
gi gosti.

Doma}in celog skupa bio
je gospodin dr Josif Spi-
ri}, direktor ED Leskovac,
koji je najzaslu`niji za ob-
novu i vra}awe zaboravqe-
nog sjaja ovom biseru u pod-
no`ju Kukavice.

Predstavnici ����-a, naj-
ve}e svetske asocijacije in-
`ewera iz oblasti elektro-
tehnike, elektronike, tele-
komunikacija i drugih srod-
nih oblasti, napomenuli su,
pritom, da je re~ o asocija-

ciji neprofitnoj, tehni~-
koj, profesionalnoj orga-
nizaciji, koja okupqa vi{e
od 360.000 pojedina~nih ~la-
nova iz 175 zemaqa sveta. ���
�� je, tako|e, transnacio-
nalna asocijacija sa ciqem
da okupi i pove`e {to vi{e
stru~waka iz razli~itih
oblasti tehni~kih nauka.
Gosti iz SAD, naro~ito su
istakli divnu prirodu koja
nije naru{ena izgradwom
HE "Vu~je".

Radomir M.Naumov, iz-
gradwu HE "Vu~ja" stavio je
u istorijski kontekst, na-
glasiv{i da je pu{tena u rad
samo 26 godina nakon oslo-
ba|awa od vi{evekovne tur-
ske okupacije, a samo {est
godina nakon izgradwe hi-
drocentrale na Nijagari!
"Tako brzo hvatawe koraka
sa najsavremenijim nau~nim
i tehni~kim dostignu}ima
onog doba dalo je veliki do-
prinos razvoju mnogih grana
industrije ovog kraja i wi-
hovom ulasku u 20. vek".

\or|evi}, je , kao povod za
okupqawe istakao...da je to
na{ biser ugra|en u "ogrli-

cu" svetske elektroenerget-
ske ba{tine. Time je obave-
za o~uvawa takvih bisera za
budu}e generacije, kao vida
tehni~ke ba{tine na{eg na-
roda svih koji su u EPS-u ve-
}a. \or|evi} se zahvalio
predstavnicima ���� {to
su prepoznali vizionarstvo
tada male Srbije kojom su,
sude}i po wihovim delima,
hodali veliki qudi.

Isti~u}i tehni~ko re{e-
we hidrocentrale, kao je-
dinstveni i zaokru`en
elektroenergetski sistem,
Spiri} je, uz to, naglasio je
da se takva lepota ne mo`e

opisivati nego da se HE
"Vu~je" jednostavno mora vi-
deti! Uprkos burnim isto-
rijskim doga|ajima i "vlada-
rima" koji su se smewivali,
HE "Vu~je" je uzdigla glavu i
po`elela da bude:"...prizna-
ta i poznata u svetu, {to joj
je i po{lo za rukom! Pri tom
se ne smeju zaboraviti: pro-
fesor \or|e Stanojevi}, ko-
ji je izradio idejno re{ewe
za HE "Vu~je", finansijeri
koji su imali smelosti da
ulo`e novac u vizionarski
poduhvat i mnogi graditeqi
koji su u~estvovali u wenoj
izgradwi , kao i generacije
koje su je ~uvale i odr`ava-
le.

HE "Vu~je", ina~e, sagra-
|ena je i po~ela je sa radom
daleke 1903.godine, kori-
ste}i reku Vu~janku. I posle
102 godine i daqe radi, ob-
novqena i lepa, snabdeva
elektri~nom energijom gra-
|ane Leskovca, pomo}u dale-
kovoda dugog 16 kilometara
koji se smatra najstarijim u
Srbiji. HE "Vu~je", se i,
zbog toga, na{la uz najstari-
ja svetska dostignu}a koja su
doprinela razvoju i ja~awu
svesti o zna~aju elektroteh-
nike i elektronike. 	

N. Mileti} Milosavqevi}

���� ��������	
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Kukavi~ki draguq 
istorijski spomenik 
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Biser i za pokolewa 

Vra}awe 
zaboravqenog 
sjaja: gosti na 

sve~anosti 
povodom 
dodele 
visokog 

svetskog 
znamewa

HE "Vu~ju"
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Autorima 12 naj-
boqih radova na
likovnom kon-
kursu "Ta ~ude-

sna struja" dodeqene su na-
grade 20. juna u pozori{tu
"Du{ko Radovi}" u Beo-
gradu. Likovni konkurs je
u okviru akcije "EPS i de-
ca" organizovala Elektro-
privreda Srbije uz podr-
{ku Ministarstva prosve-
te i sporta i 12 {kolskih
uprava, a realizovao Sek-
tor EPS-a za odnose s jav-
no{}u u saradwi sa elek-
trodistributivnim predu-
ze}ima. Sve~anom progla-
{ewu najboqih radova
prisusutvovali su mini-
star rudarstva i energeti-
ke Radomir M. Naumov, mi-
nistar prosvete Slobodan
Vuksanovi}, generalni di-
rektor EPS-a dr Vladi-
mir \or|evi}, kao i ~la-
novi poslovodstva Elek-
troprivrede Srbije.

Malim umetnicima na-
grade je uru~io dr Vladi-
mir \or|evi} uz konstata-
ciju da su radovi pokazali
da je akcija koju realizuje
EPS na pravom putu, kao i
da sprovedeno istra`iva-
we govori da deca u budu}-
nosti ra~unaju na EPS ka-
da je re~ o edukaciji. 

Prisutnima se obratio i
~estitao osvajawe nagrada
i ministar Naumov. On je
podsetio da se slede}e go-
dine navr{ava 150 godina
od ro|ewa Nikole Tesle
koji je svojim radom zadu-

`io ~ove~anstvo, a da me|u
decom sigurno ima genija
koji }e nas, kako je rekao,
na sli~an na~in jednog da-
na predstavqati u svetu.

- EPS je kroz akciju
"EPS i deca" prepoznao
gde izvire najja~a vrsta
energije - istakao je Slo-
bodan Vuksanovi}. - Akcija
je poslu`ila i za promovi-

sawe dobrih uzora, pre sve-
ga u profesorima i za pro-
mociju dece koja razumeju
da se u ovim te{kim vreme-
nima detiwstvo mo`e is-
koristiti na pametan, lep
i bezbedan na~in - rekao je
ministar prosvete.

Predsednik stru~nog
`irija Nenad Voji~i} je
jo{ jednom naglasio da je

pred ~lanovima `irija
bio veoma te`ak zadatak
da od 120 nagra|enih rado-
va izabere 12 najboqih.
EPS je bio dobar doma}in
i nagradio je decu za wi-
hov trud, rekao je Voji~i}
i po`eleo Elektroprivre-
di Srbije jo{ sli~nih ak-
cija u budu}nosti.

Za dobitnike nagrada
EPS je obezbedio besplat-
no desetodnevno letovawe
u hotelu "Park" u Budvi,
tokom kojeg }e biti orga-
nizovana mala likovna ko-
lonija koju }e voditi
afirmisani akademski
slikar. Pored toga, najbo-
qi radovi }e se na}i na
EPS-ovom kalendaru za
2006. godinu. 	

A. ^oli}
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Nagra|eno 12 najboqih
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AKCIJE

Kroz akciju
"EPS i deca"

prepoznato gde
izvire najja~a
vrsta energije
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UKosovskoj Mi-
trovici, na 110-
35 kilovoltnoj
trafo-stanici

"Vala~", po~eli su gra|e-
vinski radovi kojima }e se
omogu}iti ugradwa ve}eg
transformatora na mestu
jednog od sada{weg, snage
20 megavoltampera. Novi
transformator od 60 MVA
ustupilo je JKP "Beoelek-
trane" radi poboq{awa
uslova snabdevawa elek-
tri~nom energijom srp-
skog stanovni{tva u sever-
nom delu Kosmeta. Kako
saznajemo, transformator
je pripremqen za tran-
sport i tokom jula trebalo
bi da se dopremi do Kosov-
ske Mitrovice.

Trafo-stanica "Vala~"
najstarija je "stode-
setka" u prenosnom
sistemu na Kosmetu i
wom sve vreme od do-
laska KFOR-a u ju-
`nu pokrajinu upra-
vqa EPS, odnosno
"Elektroistok", koji
i sada, zajedno sa Di-
rekcijom EPS-a za
kosmetska preduze}a, ruko-
vodi rekonstrukcijom. In-
stalisana snaga "Vala~a"
je 51,2 megavoltampera, a
sa ugradwom novog tran-
sformatora od 60 MVA
wena ukupna snaga pove}a-
}e se za 40 MVA. To }e,
prema re~ima Dragutina
Markovi}a, pomo}nika di-
rektora Direkcije EPS-a
za kosmetska preduze}a,
znatno poboq{ati uslove
za kvalitetno snabdevawe
potro{a~a u ovom delu Po-
krajine.

Markovi} navodi da je
narasla potro{wa elek-
tri~ne energije znatno op-

teretila ovu staru "stode-
setku", tako da je u posled-
we vreme, naro~ito u zim-
skom periodu, bilo pro-
blema u snabdevawu potro-
{a~a. On ka`e da posle
rekonstrukcije ova trafo-
stanica ne}e biti uzrok
ograni~avawa potro{we
ne samo u Kosovskoj Mi-
trovici nego ni u sused-
nim op{tinama. 

Transformator od 20
MVA, koji se skida sa "Va-
la~a", bi}e ugra|en u TS
"Gazivode", umesto posto-
je}eg od 10 MVA, koji je
pod stalnim optere}ewem,
tako da }e se trajnije re-
{iti snabdevawe elek-
tri~nom energijom i
Ibarskog Kola{ina, od-
nosno podru~ja op{tine

Zubin Potok. Rekonstruk-
cija "Vala~a" treba da bu-
de zavr{ena do kraja avgu-
sta, a ubrzo potom i zamena
transformatora u TS "Ga-
zivode". Sredstva za pro-
{irewe kapaciteta obe
ove trafo-stanice obezbe-
dila je Elektroprivreda
Srbije.

Markovi} isti~e da je
istovremeno planirana i
izgradwa dva 35-kilovolt-
na dalekovoda, koji bi TS
"Vala~" povezali sa trafo-
stanicama "Gazivode" i
"Trep~a Energetika". Pr-
vim, du`ine 8,5 kilometa-
ra, omogu}ilo bi se da

Ibarski Kola{in ima re-
zervno napajawe, po{to je
dalekovod kod sela ^abra,
sa albanskim `ivqem, pre-
kinut jo{ 1999. godine i
nema izgleda da ponovo bu-
de stavqen u funkciju. Uz
ve}u sigurnost snabdevawa
potro{a~a, ovim dalekovo-
dom stvaraju se i uslovi da
hidroelektrana "Gazivode"
radi samo sa jednom ma{i-
nom u slu~aju da je onemogu-
}en prenos 110-kilovolt-
nim dalekovodom, kako
ina~e radi.

Drugi dalekovod,
du`ine tri kilome-
tra, iako bi prven-
stveno uticao na
kvalitet napajawa
Trep~inog pogona,
namewen je kvali-
tetnijem snadevawu
potro{a~a elek-
tri~ne energije u

op{tinskom centru Zve~an
sa ve}inskim srpskim `i-
vqem, koje je u industrij-
skoj zoni izlo`eno stal-
nim iskqu~ewima struje.
Za prvi dalekovod, kako
saznajemo, projekat ve}
priprema "Minel-Elek-
trogradwa-Dalekovodi", a
nosilac posla je JP "Elek-
trokosmet".

Sve radove na rekon-
strukciji trafo-stanica i
izgradwi dalekovoda oba-
vi}e zaposleni u "Elektro-
istoku" (EMS) i "Elektro-
kosmetu". Iako je prvobit-
no bilo planirano da i iz-
gradwa dalekovoda po~ne

ove godine, nedostatak fi-
nansijskih srdstava }e ve-
rovatno uticati da se roko-
vi prolongiraju. 

Ne preciziraju}i roko-
ve za izgradwu dalekovoda,
Markovi} ka`e da je veli-
ki deo posla ura|en i da je
u kosmetskim uslovima naj-
va`nije da gradwa po~ne, a
po~ela je na trafo-stani-
ci "Vala~". To ima poseb-
nog zna~aja ne samo za za-
poslene u kosmetskim
preduze}ima EPS-a, koji u
ovim poslovima mogu da
budu radno anga`ovani,
nego i za sve stanovnike
severnog dela Kosmeta, ko-
ji od EPS-a o~ekuju da im
re{i probleme u snabdeva-
wu elektri~nom energijom
barem onoliko koliko je
to mogu}e.

Nesta{ice struje na Ko-
smetu su ina~e od proletos
mawe nego zimus. Tokom ju-
na sprovo|ene su samo mi-
nimalne redukcije, dva pu-
ta dnevno po jedan sat. Ne-
ma ni stalnih pretwi is-
kqu~ewem srpskim nase-
qima, u kojima se s poseb-
nom pa`wom oslu{kuje ka-
ko teku razgovori grupe za
energetiku izme|u Beogra-
da i Pri{tine. Na`alost,
kako ka`u Mitrov~ani,
malo {ta se sazna, jer je
UNMIK nametnuo pravi-
lo da u~esnici u ovim raz-
govorima ne daju izjave za
javnost.  	

A. Cvijanovi}
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Ve}a snaga za
boqe snabdevawe
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Stabilan napon na
podru~ju Kosovske

Mitrovice

TS "Vala~" posle 
rekonstrukcije ne}e biti 

uzrok ograni~avawa potro{we
struje u {irem podru~ju
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Ono {to do sada
nisu uspeli da
ostvare pojedi-
na~no u za{titi

prava radnika i naro~ito
socijalnom dijalogu s po-
slovodstvima i Vladom,
sindikati najve}ih javnih
preduze}a u Srbiji, orga-
nizovani u Konfederaci-
ji slobodnih sindikata,
nameravaju da postignu je-
dinstvenim delovawem na
zajedni~koj platformi ko-
ju su definisali nedavno
usvojenim programom ak-
tivnosti. Ciq je, kako ka-
`e predsednik Konfede-
racije Milan \or|evi},
da ova sindikalna asocija-
cija postane kqu~ni pre-
govara~ sa Vladom Srbije
o svim aktivnostima i me-
rama koje se reflektuju na
polo`aj zaposlenih.

Jedinstvenim pristupom
i zajedni~kom aktivno{}u

svih sindikata u Konfede-
raciji mo`e se ostvariti
mnogo ve}i uticaj na krei-
rawe socijalne politike i
dono{ewe odluka od kojih
zavisi ekonomski prospe-
ritet i poboq{awe stan-
darda zaposlenih, kao i
odgovaraju}i oblici soci-
jalne za{tite.

Gotovo tri godine sin-
dikati EPS-a, NIS-a, Te-
lekoma, PTT i finansij-
skih organizacija pripre-
mali su osnovu za organi-
zovawe i po~etak rada
Konfederacije slobodnih
sindikata. Pre dva meseca
konstituisana je Skup-
{tina Konfederacije i za
prvog predsednika iza-
bran je Milan \or|evi},
predsednik Sindikata JP
Povr{inski kopovi "Ko-
lubara". Za generalnog se-
kretara izabran je Dragan
Marjanovi}, iz Sindikata

EPS-a. Tako|e, Skup{ti-
na je donela odluku o
formirawu tri granska
povereni{tva, kao i o
otvarawu regionalnih po-
vereni{tava za Vojvodinu,
Beograd, isto~nu, central-
nu i ju`nu Srbiju i Kosovo
i Metohiju. Uz to, konsti-
tuisano je i Predsedni-
{tvo Skup{tine Konfe-
deracije.

Ve} na ovoj prvoj sedni-
ci Skup{tine verifiko-
vano je ~lanstvo novih
pridru`enih sindikata, i
to Unije nezavisnih sin-
dikata, Sindikata RTB
Bor, Preduze}a za podzem-
nu eksploataciju "Resavi-
ca" i Nezavisnog sindika-
ta RTS. \or|evi} ka`e da
su svoje pristupawe Kon-
federaciji najavili i
sindikati lekara i farm-
aceuta, kao i Sindikat
pravosu|a, tako da }e ova

asocijacija uskoro brojati
oko 130 hiqada ~lanova.
To je sindikalna snaga ko-
ja mo`e mnogo da u~ini za
boqe organizovawe zapo-
slenih u gotovo svim obla-
stima koje pokriva, smatra
\or|evi}.

Skup{tina je usvojila i
Statut Konfederacije, ko-
ji su prethodno prihvatile
sve sindikalne organiza-
cije ~lanice ove asocijaci-
je. Za usvojeni Program za-
jedni~kog akcionog delova-
wa i Plan aktivnosti u
ovoj godini re~eno je da
predstavqaju obavezuju}e
dokumente svih ~lanica, od
kojih se o~ekuje ne samo da
prepoznaju svoje pojedina~-
ne interese u zajedni~kom
delovawu nego i da sasvim
konkretno doprinose je-
dinstvu Konfederacije. �

A. C. 
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Jedinstven nastup u 
socijalnom dijalogu
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"Terma{i" Kostolca - prvi
Sportisti Termoelektrana "Kostolac", na tre}im po re-

du susretima radnika proizvo|a~a termoenergije Elektro-
privrede Srbije, odr`anim 25. i 26. juna u Soko bawi, u
ukupnom plasmanu osvojili su prvo mesto. Drugi su pred-
stavnici Panonskih elektrana a sportisti TENT-a tre}i.

Takmi~ewa "terma{a" su organizovana u 15 sportskih
disciplina a pored tri prvoplasirane ekipe i na ovim
susretima u~estvovali su i predstavnici Kosovskih elek-
trana. U ukupnom plasmanu, "terma{i" Kostolca bili su
najuspe{niji u sportskom ribolovu, kuglawu, stonom te-
nisu, kako za `ene tako i za mu{karce i pikadu za `ene.
Predstavnici Termoelektrana "Kostolac" i u pojedina~-
nom plasmanu prvi su: u {ahu - Boban Maksimovi}, sto-
nom tenisu za `ene - Jasna Radovi}, plivawu za `ene -
Silvana Jovanov, pikadu - Danijela Andreji} i sport-
skom ribolovu- Dragan Pistolozi. �

^. R.

SINDIKAT
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NA LICU MESTA

@ivojin Gre-
kulovi} iz
Tekije je bio
loc, jedan od

trideset pet |erdapskih vu-
kova koji su provla~ili la|e
Sipskim kanalom. Oni su
bili najvi|eniji, a neki od
wih i najimu}niji qudi svog
vremena. Jer, po~etkom {e-
zdesetih godina pro{log ve-
ka, dr`ava je zara|ivala na
tom poslu vi{e nego od tu-
rizma. U varo{ici koja je
tada bila jedna od najna-
prednijih u Jugoslaviji, po-
stojalo je ~ak tridesetak ka-
fana i za svaku je bilo do-
voqno posla, dok se ne{to
vi{e mesarskih radwi sta-
ralo da brodovi {to su se tu
sidrili imaju dovoqno sve-
`eg provijanta za nastavak
plovidbe uzvodno i nizvod-
no. Sve ulice u Tekiji su bi-
le asfaltirane, a u woj su,
tih dana i godina, gostovali
najpoznatiji umetnici i ne-
ke od najve}ih estradnih zve-
zda. Gotovo sva deca su poza-
vr{avala visoke {kole:
imalo se, moglo se. 

Zbog va`nosti posla i ve-
likih prihoda tu je bila is-
turena kancelarija mini-
starstva za saobra}aj sa po-
mo}nikom ministra, li~no,
koji je u woj stolovao skupa
sa svojom svitom.

Onda je izgra|ena hidro-
centrala, Dunav je zaja`en
branom, pa su @ivojin i svi
ostali iskusni kapetani
ostali bez posla, a kancela-
rija ministarstva netragom
je nestala: odselila se sve s
onim pomo}nikom, iako je
dr`ava i daqe sa \erdapa
ubirala ve}i prihod nego od
turizma. Danas ~ak nekoli-
ko puta ve}i.

- Da nisam elektroin`e-
wer, bio bih la|ar kao i moj
otac, sto odsto - rekao je Pe-
tar Grekulovi}, @ivojinov
sin, pomo}nik direktora

hidroelektrane "\erdap �". -
Brana je promenila reku, ge-
ografiju, mikroklimu, qu-
de, wihov mentalitet, obi-
~aje… Ali, nije ba{ da su
nam oti{la sva ministar-
stva. Naime, direktor ove
hidrocentrale je, "po form-
aciji", bio i pomo}nik mi-
nistra za energetiku.

Ve} tre}i dan je padala
ki{a; uglavnom romiwava i
dosadna, ali ponekad i sa
olujnim vetrom, `estoka i
uznemiruju}a. Iako bi svako
te neobi~ne meteorolo{ke
neprilike na pragu leta
ocenio kao lo{e vreme, u hi-
drocentrali su im se rado-
vali. Oni naprosto u`ivaju
kad je tako, kad s neba u ne-
vreme udari da`d. ^udan je
taj svet i ina~e.

- Nego, da skoknemo prvo u
ce-ka - predlo`io je iznebu-
ha in`ewer Petar ~im je do-
~ekao i upoznao goste, iza-
zvav{i na tren neopisiv
ose}aj iracionalne zebwe
usa|en u podsvest svakog ko
je stasavao u ona vremena. 

A ce-ka je zapravo - cen-
tralna komanda, odatle se
nadgleda i upravqa. Dragan
Tihoqevi} je rukovalac, a
Rade Kr~ovi} wegov pomo}-
nik. Kafica za dobrodo-
{licu, srda~an osmeh tako-

|e. Onda pri~a:
- Danas proizvodimo dva-

deset jedan milion kilovat-
~asova. A jedared smo, be{e
to malo posle Svetog Niko-
le 1982. godine, gurali pre-
ko dvadeset {est miliona.
Mi pokrivamo dvadeset do
trideset odsto ukupne po-
tro{we. Ogroman posao. A
samo nam je voda sirovina…
Od jula kre}emo u redovan
remont: dve od {est ma{ina
}e imati onaj "kapitalni", a
ostale "malu negu". I dok
jedna stoji, ostalih pet ra-
di, pa tako naizmeni~no i iz
godine u godinu od 16. maja
1972, kada je hidrocentrala
zvani~no po~ela da radi. A
koliko struje proizvodimo,
najboqe se predo~ava nov-
cem: godi{we proizvedemo
~istih trista pedeset mili-
ona evra, kao da smo kovnica
novca…

Za tolike pare bih prese-
lio ovamo i celo ministar-
stvo finansija, ali nisam u
prilici. Me|utim, kad spo-
miwu vodu za koju se zna da je
obnovqiva energija, a veruje
da je besplatna, negde sam
i{~eprkao podatak da je
oni, ipak, pla}aju, takore}i
kao da je pija}a. Ali kad sam
im ovo spomenuo, ostao sam
bez odgovora, ne ra~unaju}i

to {to su se zgledali bez re-
~i, iz ~ega sam (samo da sam
hteo) mogao izvu}i zakqu~ak
da tu ima ne~eg. Zato sam
obrnuo na druge stvari.

- Ima li istine u onoj
pri~i da ste upravo vi spa-
sli na{e kom{ije, Grke,
bruke kad im je "pukao" elek-
troenergetski sistem usred
Olimpijskih igara?

- Da, ali ~e{}e spasavamo
na{ sistem.

Zna se da je "\erdap" zajed-
ni~ki, srpsko-rumunski pro-
jekat i da se sve deli na rav-
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Dobra voda Dunava
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"\erdap" zajedni~ki, 
srpsko-rumunski projekat 
i sve se tu deli na ravne 
~asti: voda, struja, brige, 
radosti, nade i prijateqstva

Od jula kre}u
redovni 

remonti: dve od
{est ma{ina }e

imati onaj 
"kapitalni", a

ostale "malu 
negu", isti~u 

zaposleni 
u "ce ka"

(centralnoj 
komandi) 

elektrane

Elektrana ima dvanaest 
turbina i agregata 
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ne ~asti: voda, struja, brige,
radosti, nade i prijateq-
stva. "Bune dzua, kolega, kum
je?" - ~uje se sa ove strane
svakodnevno, a odande, kao
eho, na srpskom odgovaraju:
"Dobar dan, kolega, kako je?"
Boqe na{i znaju rumunski
nego wihovi srpski! Tale-
nat, {ta li? Osim {to sve
dele napola, ima i solidar-
nosti, posebno kad jednima
ustreba malo vi{e, a drugi-
ma preti~e. Kao i ina~e.

Dr`avna granica prolazi
sredinom brane, ali za zapo-

slene na hidrocentrali ona
ne va`i: svi imaju radne do-
zvole za prelaz kod kom{ija
na suprotnoj obali.

Elektrana ima dvanaest
turbina i agregata, svaka dr-
`ava po {est istovetnih.
Veli~ine su nedoku~ive: ro-
tor ima pre~nik od oko pet-
naest metara i te`ak je 180
tona, a ipak se kre}e brzi-
nom od 71,5 obrtaja u minutu.

Ne{to vi{e od jednog obr-
ta, ili pedeset metara u se-
kundi! Uprkos tolikoj masi,
za samo dva minuta mo`e iz
mirovawa da dostigne radnu
brzinu. Mo}an je Dunav, ne-
ma {ta.

- Kod nas svi rukovodioci
de`uraju - obja{wava Milo-
rad Gergini}, de`urni in-
`ewer, vode}i posetioce na
komandni most prevodnice.
- Nas je tridesetak, zapadne
svakom dva puta mese~no, ni-
je to ni{ta.

A gore, u prostranoj odaji
komandnog mosta koji neo-
doqivo li~i na ogromnu ka-
picu pe~urke visoke tride-
set metara, ~ekalo nas je iz-
nena|ewe. Re~ je o saznawu
da Elektroprivreda Srbije
zapo{qava i la|are, kapeta-
ne brodova?! Kapetan Dra-
gan Babuci} je, zvani~no, ru-
kovalac opreme brodske pre-
vodnice, a nezvani~no je -
dokon. Nema posla jer je na-
{a prevodnica u remontu, pa
smo mu do{li kao kec na de-
set, da razbije dosadu.

- Trista metara du`ine,
trideset tri {irine, pa vi-
di kako }e{ da spakuje{ unu-
tra pet brodova ili tri sa-
mohotke odjednom ako nisi
plovio bar pet godina. Pre-
vo|ewe zato mo`e da potraje
od jednog do pet sati, u zavi-
snosti od broja la|a, wihove
veli~ine i ume{nosti kape-
tana. Ima od osam do dvana-
est prevo|ewa dnevno na obe
strane. Pa, ovo je jedna od
najve}ih prevodnica u Evro-
pi! Ina~e, u`eli se ~ovek

plovidbe, kako da ne. Gle-
dam brodove i ponekad ma-
{tarim kako bi bilo lepo
da opet pro`ivim malo…

Sa komandnog mosta se vi-
di ne{to neobi~no. Naime,
jeste da se sve deli napola,
ali je |ubre {to povazdan
plovi Dunavom samo na{e!
Sti~e se i talo`i s na{e
strane brane, ima u wemu bar
dva metra debqine: s vreme-
na na vreme moraju velikim
dizalicama da ga vade i od-
la`u. Ali, to nije posledi-
ca nekakve svetske zavere,
ve} otuda {to se voda odbija
od brda na re~noj krivini
ispred brane i tera |ubre na
na{u stranu. Pretrnuo sam
od stida pri pomisli da je tu
dole i jedna plasti~na boca
od piva koju sam jo{ prole-
tos zavrqa~io u Savu sa neke
plove}e kafane povi{e
"Brodarca".

Kazimir Miki} je poslo-
vo|a i vodi smenu u kojoj su
dvojica pogonskih elektri-
~ara i toliko turbinovo|a,
ma{inaca. Oni su sve i svja
za sitne probleme. Za one
krupnije sjate se svi, niko
ne pita koja je ~ija smena: od
direktora Dragana Stanko-
vi}a i Petra Manzalovi}a,
pa do Tarzana, predanog por-
tira, za koga se pri~a da je
nekada bio profesionalni
ronilac. I u pola no}i, ako
treba. I usred godi{weg od-
mora ili sa bolovawa, ako se
mora.

Kazimir nas je spustio u
podzemni, mo`da i u podvod-
ni svet hidrocentrale, da

vidimo turbine i osetimo
wihovu snagu. A to je zadi-
vquju}e, ne mo`e ~ovek da
ostane ravnodu{an. [teta
jedino {to se ta uskovitla-
na snaga ne da do~arati re-
~ima, a ne vidi se na foto-
grafijama. Spomenuo nam je
podatak o pritisku vode od
2.200 tona, vaqda na lopati-
ce, ne razumem se dovoqno,
ali i sam taj broj impresio-
nira.

- Lak{i je posao nego u
termoelektranama, ali su
uslovi mnogo te`i - pri~a
Dimitrije Panteli}, elek-
tri~ar. - Vrelo je, bu~no i
trese, izlo`eni smo mo}nim
magnetnim i elektri~nim
poqima. Leti temperatura
dosti`e i {ezdeset stepeni.
Ovde sam punih trideset pet
godina, jer sam bio i na u~e-
ni~koj praksi 1970, kada je
pu{tena u rad prva turbina.
Ali, izdr`ava se, dobro je…

Ba{ ispred sela Mala
Vrbica nalazi se rekrea-
tivni centar hidrocentra-
le nazvan "Karaula". To ni-
smo mogli da mimoi|emo.
Jer, dru{tvo se upravo
opra{talo od svojih starih
kolega Sre}ka Stojanovi-
}a, medicinskog tehni~ara
koji je odlazio u penziju, i
Ne{ka Dragi{i}a, progra-
mera, koji je odlazio na no-
vu du`nost. Sre}ko je do-
bio kosilicu da prekra}uje
penzionerske dane, a {ta je
dobio Ne{ko, nismo usta-
novili. Potrajalo je do ka-
sno u no}, a kanula je i po-
neka suza.

- Kud god da ode{ odavde,
pa i u penziju, to ti je kao da
ide{ s kowa na magarca - uz-
dahnuo je Sre}ko. - Ali, ne-
ma vi{e… Kraj. �

Milo{ Lazi}

Kapetan Dragan
Babuci} je zva-
ni~no rukovodi-
lac opreme brod-
ske prevodnice,
a nezvani~no je
trenutno - dokon
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Prema stepenu iz-
vr{enih poslova
na remontu drugog
jalovinskog si-

stema na povr{inskom ko-
pu "Drmno" predvi|eni
poslovi zavr{eni su kra-
jem juna, kada je i bilo
planirano pu{tawe dru-
gog BTO sistema u probni
rad. Remont drugog jalo-
vinskog sistema protekao
je, reklo bi se uobi~ajeno,
zna~i, sa svim karak-
teristikama koje pra-
te takve obimne i od-
govorne poslove , ko-
ji se u velikoj meri
izvode pod otvorenim
nebom.

-Zadovoqni smo
na~inom i dinami-
kom izvo|ewa ma-
{inskih poslova na
remontu drugog BTO
sistema, kao i radom
qudi na terenu , nadzor-
nog organa i izvo|a~a ra-
dova "Proizvodwom re-

montom i monta`om ", re-
kao je Danko Beatovi},
pomo}nik upravnika ko-
pa "Drmno" za ma{in-
stvo. Tokom ovogodi-
{weg remonta ne{to je
pove}an obim naknadnih
poslova u odnosu na pla-
nirane i to na transpor-
tu, reduktoru radnog to~-
ka i okretu bagera , {to
je iziskivalo i dodatno
vreme. Ali, rok zavr{et-

ka je uglavnom ispo{to-
van kako od strane izvo-
|a~a radova, tako i od

drugih u~esnika u ovom
poslu . Na transportnom
sistemu i odlaga~u rado-

vi su zavr{eni bez
dodatnih interven-
cija i po utvr|enim
defekta`nim li-
stama. Prave ocene
o kvalitetu remon-
ta da}e se posle
probnog rada bage-
ra i wegovog uhoda-
vawa u eksploata-
cioni proces . O~e-
kuje se da }e pogon-
ska spremnost si-

stema biti na nivou o~e-
kivawa , rekao je Beato-
vi}.

Prema re~ima Perice
Pavlovi}a, u funkciji
zamenika pomo}nika
upravnika kopa "Drmno"
za elektrotehniku, na po-
slovima elektro remonta
anga`ovano je 63 radni-
ka, koji su produ`eno an-
ga`ovani tako da su se u
planiranom roku odra-
dili predvi|eni poslo-
vi. O~ekuje se da u prob-
nom radu ovog sistema
ne}e biti ovih problema.
A kako je istakao Dragan
Milo{evi}, rukovodi-
lac opravke bagera 2000
iz PRIM-a, bez obzira
na pove}an obim ma{in-

Prema re~ima Svete Mir-
kovi}a, upravnika Pomo}ne
mehanizacije, mnogo je tre-
nutno posla i to kako izvr-
{avawa redovnih radnih
obaveza , tako zbog brojnih
remonata u toku. Dodatni za-
daci, osim toga proistekli
su i iz izgradwe novog to-
plovoda od toplane u Vreo-
cima do Lazarevca i usled
radova na presipawu puteva
po mesnim zajednicama. Po-
slovi se odra|uju kvalitetno
i potpuno. Mehanizacije
ima dovoqno, ali nedostaju
qudi. Broj zaposlenih se i u

ovom delu "Kolubare" smawu-
je iz dana u dan. Neki od rad-
nika odlaze u penziju, neki
su sa "Kolubarom" ugovorno
raskinuli radni odnos, a
obaveze se stalno uve}avaju.
Qudi rade po dvanaest i vi-
{e sati ali to nije re{ewe. 

U ovom trenutku nedostaje,
nastavqa Mirkovi}, ~etrde-
setak rukovalaca rudarskom
mehanizacijom, pa se snala-
zimo kako znamo i umemo .
Sli~no je i u drugim delovi-
ma Povr{inskih kopova gde,
naro~ito u radionicama, ne-
dostaju majstori zadu`eni za

odr`avawe rudarske i po-
mo}ne mehanizacije. A sva-
kog dana u svakoj smeni u
funkciju se stavqaju neop-
hodne ma{ine, kako one koje
prevoze qude i alate tako i
te{ka rudarska mehanizaci-
ja bez koje i bukvalno nije
mogu}e obavqati neke od re-
dovnih poslova na kopovima
i u Kolubari. 

Kako isti~e Mirkovi},
zapo{qavawe novih qudi
mora se re{avati odmah.
Jer, vaqa imati na umu, da se
"preko no}i" ne mo`e po-
stati dobar rukovalac bilo

koje od ma{ina koje su sva-
kodnevno aktivne u procesu
povr{inske eksploatacije
ugqa, ali i u remontu i re-
dovnom odr`avawu rudarske
mehanizacije.

U Pomo}noj mehanizaciji
ipak, veruju, da }e i ovi pro-
blemi biti pravovremeno
re{eni, jer povremeno aga-
`ovawe tih radnika preko
zadruga i na kratko vreme
nije re{ewe koje uliva pove-
rewe da }e se ovi problemi
potpuno prevazi}i. �

M.T.
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Zavr{en remont 
drugog sistema
�������&�� �!�!��%��$�!��#�%��$���'$� ��'%$��$*�%�+

�����*�%������*$�$*��#$����������&�' $�!���$���'%$���

Bager 2000 na 
poziciji sa koje

}e nastaviti 
otkopavawe 

jalovine
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Ma{ine ~ekaju rukovaoce

Bager 1300sa �� jalovninskog 
sistema do sredine jula 

otkopa}e deo povlate iznad 
prvog ugqenog sloja ~ime se 

otvara novo eksploataciono
poglavqe PK "Drmno"



JUL 2005 ��� BROJ 378

��

skih poslova u~ini}e se
sve da se ispo{tuju dogo-
voreni rokovi i da se re-
mont zavr{i u roku. Re-
alno je o~ekivati da }e
ceo sistem - od bagera do
odlaga~a - imati dobru
pogonsku spremnost za
predstoje}i eksploata-
cioni period.

Uporedo sa poslovima
na remontu drugog jalo-
vinskog sistema izvo|e-
ni su i tehni~ko- tehno-
lo{ki zahvati na wego-
vom transportnom siste-
mu. Zna~ajni i veliki po-
slovi preseqewa i pro-
du`etka transportnog

sistema zavr{eni su na
vreme, tako da ne}e uti-
cati na planirani po~e-
tak rada drugog BTO si-
stema. Pored rekonstruk-
cija i pomerawa tran-
sportnih sekcija, demon-
ta`e i ponovne monta`e
gumenih traka i posta-
vqawa u novi polo`aj
pogonskih stanica, va-
`no je ista}i i da je re-
mont bagera 2000 zavr-
{en na poziciji sa koje
}e se nastaviti proces
otkopavawa jalovinskih
masa u zapadnom delu ko-
pa "Drmno". Poziciono,
u zapadnom delu kopa
formirane su tri eta`e.
Na prvoj }e raditi tre}i
BTO sistem , drugoj - dru-
gi BTO sistem, a na tre-
}oj (ispod koje se nalaze
i prve koli~ine ugqa),
anga`ova}e se ~etvrti
sistem. Prema o~ekiva-
wa "rudaraca" do sredine
jula bager 1300 sa ~etvr-
tog jalovinskog sistema
otkopa}e deo povlate iz-
nad prvog ugqenog sloja
iz zapadnog poqa kopa
"Drmno". Drugim re~ima,
o~ekivawa su da }e se do
prvog ugqenog sloja sti-
}i sredinom jula, ~ime }e
se otvoriti i novo eks-
ploataciono poglavqe
povr{inskog kopa "Drm-
no". �

S. Sre}kovi}
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Uskoro 4.000 tona
lignita dnevno
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Na povr{inskom kopu Poqe "B" Rudarskog basena "Kolu-
bara", krajem juna, zavr{ena je redovna godi{wa opravka
ugqenog sistema. Time je ostvaren jo{ jedan od preduslova za
pove}an otkop ugqa na najstarijem kolubarskom ugqenokopu.
Da podsetimo, ubrzan razvoj ovog kopa planiran je pre neko-
liko godina, kada je godi{wa proizvodwa dosezala jedva po-
la miliona tona lignita.

-Idemo korak po korak i do sada je ostvaren najve}i deo
planskih zadataka koji se odnose na stvarawe uslova za pove-
}an otkop ugqa i jalovine na ovom kopu, ka`e Svetolik Si-
mi}, direktor kopa. Na otkopu jalovine rade dva rotorna ba-
gera - glodari "C 700" i "mala ~etvorka"- tako da su koli~i-
ne otkrivke, tokom proteklih meseci, vi{estruko uve}ane.
Redovnim i temeqnim remontom ugqenog sistema i bagera
koji rade na utovaru ugqa stvoreni su uslovi i za pove}an ot-
kop lignita u narednim mesecima. Rekonstruisano je i pro-
{ireno i utovarno mesto tako da smo, u ovom trenutku, pot-
puno pripremqeni za dnevnu proizvodwu od oko 4.000 tona
lignita u jednom danu. Ciq je sto hiqada tona otkrivke u
jednom danu i to }e uskoro biti deo na{e stvarnosti, zakqu-
~uje Simi}.

U planu je i doprema dodatne rudarske mehanizacije na
ovaj kop, a sve to sa ciqem da se u narednim godinama ostva-
ri projektovana prizvodwa lignita od tri miliona tona na
godi{wem nivou. Ovde veruju da je to mogu}e, pod uslovom da
se na vreme re{e mnogobrojni problemi vezani za ekspro-
prijaciju. To se, naro~ito, odnosi na problem iseqewa ba-
ro{eva~kog grobqa, koje se nalazi u zoni koja je vrlo blizu
sada{weg oboda kopa. Bitno je i to da za sada, sve te~e po
planu i da }e se ovde do kraja godine otkopati planiranih
vi{e od milion tona lignita �

M. Tadi}

Utovarno mesto na kolubarskom 
kopu Poqe "B"

Odlaze i rukovaoci ma{ina -
puno posla za Pomo}nu 
mehanizaciju 



Zbog u~estalih kvaro-
va, ali i zastarele
opreme firme "Lola
ra~unari", za koji je

bilo te{ko obezbediti i re-
zervne delove, u Termoelek-
trani "Kostolac B" rad do-
preme ugqa godinama je bio
"rak rana". Proteklih godi-
na, rukovodstvo Termoelek-
trana, pored ulagawa u kapi-
talne remonte blokova,
opredelilo se i za investi-
cije u Dopremu ugqa. Sa 20-
tak miliona dinara, koliko
je ulo`eno u zamenu upra-
vqa~kog sistema na Dopre-
mi, kao i sa modernizacijom
ostalih ure|aja, broj kvaro-
va, stoga, vi{e je nego pre-
polovqen.

-Beogradskoj firmi ���
���	 
������ poverili smo
ugradwu savremenog upra-
vqa~ko-nadzornog sistema,
koji se sastoji od tri para
���-ova �������	�
�	�����
���	 �����	 �����������

���, koji su sme{teni u tri
odvojena ormana. U svakom
ormanu jedan ��� radi, a
drugi slu`i kao "vru}a" re-
zerva, obja{wava Mom~ilo
Mili{i}, vode}i in`ewer
za upravqawe, signalizaciju
i ra~unare u TE "Kostolac

B". Dva ormana su sme{tena
u postrojewu  �! na dopre-
mi ugqa, a jedan u postrojewu
 "! u Termoelektrani.
Svaki orman upravqa odre-
|enom celinom transporte-
ra. Upravqa~ko-nadzorni
sistem je sme{ten u renovi-
ranoj komadnoj sali i sasto-
ji se od tri ra~unara sa pla-
zma 42-in~nim monitorom,
sa pripadaju}om komunika-
cionom opremom firme ���
���"	 ����
#�. Dva ra~u-
nara su upravqa~ka (radni i

rezervni), a tre}i je arhiv-
ski. Novi sistem omogu}ava
locirawe bilo kakvog kvara
i na perifernoj opremi ko-
ja je, tako|e, u velikom delu
zamewena. I {to je jo{ va-
`nije, sve besprekorno
funkcioni{e, kvarova go-
tovo da i nema, ka`e Mili-
{i}.

U delu elektroenergeti-
ke, kako je rekao Slavi{a
Jotov, vode}i in`ewer za
elektroenergetiku, zamewe-
ni su 0,4 kV razvodi -  �! i

nadbunkerskog prostora -
 "!. Novi razvodi su tipa
 $$��, proizvo|a~a

�%���"�&	!& ��, ispo-
ru~io ih je Minel. Karakte-
ri{u ih veoma pouzdani ras-
klopni elementi savremene
izrade samog kasetnog raz-
voda i ugra|ene opreme naj-
novije generacije. To je
omogu}ilo pouzdanije i
fleksibilnije rukovawe i
odr`avawe postrojewa, sa
mogu}no{}u sigurnih in-
tervencija na najve}em delu

TERMOELEKTRANE
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Broj kvarova upola mawi
������*&9&��� ��� :3� �&�&���� �&��!��� /����'��� :3� �&�&���� �&��!�� � �����

"!��$�������&�*����&������!�&��9&����*�����"!������!������!�������*������'��

Kvalitetnija 
doprema ugqa

omogu}ila ve}u
pouzdanost 

rada blokova 



razvoda i {to je jo{ va`ni-
je pod naponom. S druge
strane, koncepcija samog
razvoda, u smislu sme{taja,
pa i povezivawa opreme,
omogu}ava pouzdanu i efi-
kasnu komunikaciju sa upra-
vqa~kim i perifernim ure-
|ajima dopreme i nadbunker-
skog prostora, obja{wava
Jotov.

Zna~ajan deo opreme ugra-
|en je tokom juna i jula pro-
{le, a ve}ina radova je za-
vr{ena ove godine u toku
remonta drugog bloka TE
"Kostolac B", kada su zbog
specifi~nosti posla 11 da-
na van pogona bila oba blo-
ka elektrane. Kako ovde is-
ti~u, tih 11 dana radilo se
danono}no. Maksimalnim
anga`ovawem stru~nih eki-
pa u Termoelektrani, izvo-
|a~a i isporu~ioca opreme
planirani poslovi su oba-
vqeni, u izuzetno kratkom
roku. Firma � !"�
 �����
#��� na ovogodi{wem Sajmu
tehnike u Beogradu dobila
je, ina~e, drugu nagradu za
upravqa~ko- nadzorni si-
stem.

Dosada{wa iskustva fun-
kcionisawa celokupnog si-
stema dopreme ugqa u Termo-
elektrani "Kostolac B" , po-
tvr|uju opravdanost ulagawa,
kako sa aspekta kvarova, ko-
jih gotovo da i nema, tako i
kada se radi o pouzdanosti
rada blokova, o ~emu najboqe
govori izuzetna proizvodwa
elektri~ne energije prote-
klih meseci. �

^. Radoj~i}

��

U termoelektrani "Ni-
kola Tesla" A, prvog juna,
po~ela je rekonstrukcija -
adaptacija drugog 210  $
bloka, u trajawu od ~etiri
meseca. Akcenat }e, pre
svega, biti na kotlovskom
postrojewu i elektrofil-
terima bloka. Na kotlov-
skom delu, kako smo sazna-
li od Zorana Bo`ovi}a,
direktora TENT A, uradi-
}e se direktna zamena pa-
rovoda, za {ta su obezbe|e-
na sredstva iz poqskog
kredita. Poqska firma
%"��Katovice je isporu-
~ilac opreme i realizator
svih planiranih radova.
Pored ovog zahvata, na ko-
tlu (od nulte kote do 60 me-
tara) mewa se i kompletna
izolacija sa limenom
oplatom, za {ta je anga`o-
vana Go{a- Monta`a sa
podizvo|a~ima (Izopro-
gres, Termika…) dok }e
{amotnu izolaciju i ozid,
ugraditi [amot - Aran|e-
lovac.

Sada{wi elektrofil-
ter bloka A2 bi}e potpu-

no zamewen novim, po is-
poruci "�� iz Poqske,
dok se ma{inski deo te
opreme, priprema u doma-
}im firmama. Radi se o
novom filteru, koji je po
karakteristikama u skla-
du sa zahtevima Evropske
unije za potreban kvali-
tet otpepeqivawa. Zna~i,
doprine}e smawewu emi-
sije pepela u dimnim gaso-
vima i time znatno uma-
witi {tetan uticaj na
`ivotnu sredinu. Demon-
ta`ni radovi na elektro-
filteru su krajem juna za-
vr{eni.

U ma{inskoj sali TENT
A, predstoji i kapitalni
remont kompletne turbine
i generatora. Demonta`ni
radovi na ovom delu opre-
me, ve} su u poodmakloj fa-
zi. Posebno je va`no ura-
diti kvalitetnu defekta-
`u i ustanoviti realno
stawe opreme. Pored tih
zahvata, na kotlovskom i
turbinskom delu postroje-
wa ugradi}e se i ve}i broj
novih ventila visokih pa-

rametara, ~ime }e se zna-
~ajno poboq{ati manipu-
lativnost i pouzdanost
opreme.

Najkompleksniji posao
na rekonstrukciji bloka
A2, je zamena kompletnog
sistema za merewe, regula-
ciju i upravqawe. Insti-
tut Mihajlo Pupin je ispo-
ru~ilac novog sistema, a
zamenu mernih i upravqa~-
kih kablova, obavi}e
Termoelektro-ENEL. Na-
kon raalizacije monta-
`nih radova na postrojewu
bloka dva, predvi|eno je i
zna~ajno vreme za pu{tawe
sistema u rad i optimiza-
ciju tehnolo{kog procesa.

U TENT A, prethodnih
meseci, realizovani su re-
monti na ~etiri bloka
(1,3,5 i 6) tako da, osim
pomenute rehabilitacije
A2, predstoji jo{ remont
bloka A4 u trajawu od 45
dana, koji }e po aktueli-
zovanom planu po~eti kra-
jem jula. �

S.Markovi}
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Kapitalni remont
turbine i generatora
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Najve}i radovi na 
kotlovskom postrojewu
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Zbog izuzetne hi-
drologije i potre-
be za elektri~nom
energijom, remont

u RHE "Bajina Ba{ta" po-
~eo je sa 15 dana zaka{we-
wa {to je izazvalo lan~a-
no pomerawe remontnih
radova u proto~noj HE "Ba-
jina Ba{ta" i HE "Zvor-
nik". Posle 35 dana dano-
no}nog rada, ta~no po
utvr|enom planu, 30. juna
zavr{en je remont RHE i
generalni remont tunela
za akumulaciju na Tari, u
du`ini od osam kilometa-
ra. Zapravo, remont tunela
je zavr{en za dvadeset da-
na. Tehni~ki prijem pred-
stavnika "Energoprojek-
ta", "Hidrotehnike", "Geo-
sonde", "Instituta", "Jaro-
slav ^erni" i HE "Bajina
Ba{ta" obavqen je 20. juna
i konstatovano je da su ra-
dovi vaqano obavqeni i
po obimu i po kvalitetu.

A, da su radovi na gene-
ralnom remontu tunela i
te{ki i kompleksni govo-
ri i ~iwenica da ni pre-
gled tunela, nije ni jedno-
stavan, ni lak: Dva trakto-
ra, su~eqena - na jednom di-
zel agregat, koji proizvodi

struju i osvetqava put, a na
drugom stru~waci, koji
pregledaju Pa, tako po pro-
maji, dimu i vlazi osam ki-
lometara i nazad. [ta onda
re}i za muke izvo|a~a rado-
va-radnike "Hidrotehnike"
i "Geosonde", kao i radni-
ke HE "Bajina Ba{ta" - ko-
ji su nadzirali! Mijodrag
^itakovi}, tehni~ki di-
rektor HE "Bajina Ba{ta"
ne {tedi pohvale na ra~un
izvo|a~a radova, u{li su u
veliki i te`ak posao do-
bro pripremqeni. A kada
su u{li u tunel 27. maja-do
izlaska 23. juna - rad se od-
vijao svakodnevno - bez
ijednog sata prekida. O
uslovima rada da i ne govo-
rimo vlaga, promaja, dim od
dizalice, mawak kiseoni-
ka... Obi~no se tokom re-
monta tunela, potro{i oko
40 tona cementa, ovog puta
je potro{eno duplo vi{e.

Iako se radovi u tunelu
obavqaju punih 25 godina,
neki su poslovi, tokom
ovog generalnog remonta,
obavqeni po prvi put. Re-
cimo, u dowi cevovod po-
stavqeni su ure|aji za me-
rewe protoka, a takvi isti
bi}e ugra|eni u spirale

turbina proto~ne HE "Ba-
jina Ba{ta" i HE "Zvor-
nik,, tokom ovogodi{wih
remontnih radova. Poslo-
vi su finansirani iz dona-
cija {vajcarske vlade. Po
prvi put, tako|e, bu{eno je
sa automatskim pi{toqi-
ma kod vodostanske {ahte,
a tu je procurivalo ponaj-
vi{e, ra|eno je na plat-
formi koja visi na sajlama
du`ine 18 metara! Na{i
radnici i stru~waci oba-
vili su premijerno i naj-
komplikovaniji zahvat - ge-
neralni remont leptira-
stog zatvara~a, koga iz mi-
lo{te, vaqda, zovu "lepti-
rica". Za nadzor na ovom
remontu strani stru~waci
su tra`ili 120.000 evra,
uradili su to stoga, na{i
radnici i ostvarili zna-
~ajnu u{tedu - isti~e ^ita-
kovi}. Bilo kako bilo, ge-
neralni remont tunela je

vrlo uspe{no obavqen, a s
obzirom da je, u protekle
dve godine, izvr{ena revi-
talizacija oba motor-gene-
ratora, u narednih 10 do 15
godina ne}e biti potrebe
za ve}im radovima u RHE
"Bajina Ba{ta" {to }e
znatno doprineti stabil-
nosti elektroenergetskog
sistema.

Odmah po zavr{etku re-
monta u RHE, 30. juna po~e-
li su remonti u RHE "Baji-
na Ba{ta" i u HE Zvor-
nik". Planirani su kla-
si~ni remonti, bez ve}ih
zahvata, jer je {to{ta ura-
|eno u posledwe dve, tri
godine, a HE "Bajina Ba-
{ta" ~eka dogovor Vlade
Srbije sa nema~kom KfW
bankom, nakon ~ega sledi
dugo o~ekivana revitali-
zacija.   �

M.\oki}
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Komplikovana
"Leptirica"
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Umesto krajem marta, kako je
bivalo decenijama, remonti u
JP "Limske HE" po~eli su po-
~etkom jula ove godine.Ta~nije,
4. jula zapo~eti su remontni
radovi u HE "Bistrica" i HE
"Kokin Brod". Razlog ovih od-
lagawa po~etka remontnih ra-
dova je izvanredna hidrologi-
ja, i energetske potrebe elek-
troenergetskog sistema. Ne
pamti se da su, u ovo doba godi-

ne, bile toliko puno anga`ova-
ne elektrane iz sastava "Lim-
skih HE". Rezultat tog, svako-
dnevnog, anga`ovawa generato-
ra je impozantna proizvodwa.
Naime, JP "Limske HE" su
ostvarile godi{wi plan pro-
izvodwe sa 85 posto, a HE ,,Bi-
strica,, i HE "Kokin Brod" su
ispunile godi{wi plan proiz-
vodwe deset dana pre isteka
pola godine rada !

Ina~e, remonti u ove dve
hidroelektrane }e biti kla-
si~ni, bez nekih ve}ih zahva-
ta,i traja}e tri nedeqe po ma-
{ini.

U HE "Bistrica" je, pro{le
godine, zamewen jedan genera-
tor, i na wemu }e stru~waci
Instituta "Nikola Tesla" iz-
vr{iti potrebna ispitivawa
i kontrolu opreme nakon godi-
nu dana rada - isti~e Qubi{a

Quji}, upravnik HE"Bistrica".
Od ve}ih radova, predvi|eno
je farbawe cevovoda kroz bra-
nu HE "Kokin Brod", ali su ti
radovi neizvesni zbog visoke
kote Zlatarskog jezera. Ina~e,
vaqa pomenuti i podatak da,
su uprkos , ovako intenzivnoj
i impozantnoj proizvodwi, oba
akumulaciona jezera puna.  �

M.\oki}
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Hidrologija odlo`ila radove

Radovi 
su obavqani i
na platformi

koja visi 
na sajlama 

u du`ini 
od 18 m
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Iznad plana dvadeset
miliona kilovat-~asova
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Velike vode na Dunavu,
naro~ito izra`ene u mar-
tu, aprilu i maju, nisu po-
godovale proizvodwi ele-
ktri~ne energije u HE
"\erdap �", a posebno u
HE "\erdap ��". Visok do-
tok velike reke, koji se
pribili`avao i cifri od
13.000 kubnih metara vode
u sekundi, potrajao je du-
`e vreme, pa su energeti-
~ari "\erdapa" bili pri-
nu|eni da obore kote oba
dunavska jezera i du`e
vreme proizvode sa smawe-
nom snagom. Posledice -
mawa proizvodwa, izgu-
bqena energija i u kona~-
nom bilansu znatno uma-
wen celokupan proizvod-
ni efekat na nivou kom-
panije, s obzirom da na to
su dve druge ~lanice JP
"\erdap", "Vlasinske hi-
doelektrane", a pre svih
HE "Pirot" proizvele
znatno vi{e struje od
predvi|enih bilansom.

Ostvarena proizvodwa
na nivou kompanije, upr-
kos tome, ve}a je od plani-
rane za ne{to mawe od je-
dan odsto, ta~nije za vi{e
od 20 miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne energije.
Udeo najve}e ~lanice, HE
"\erdap �" u tome je slede-
}i - plan od 3,179 milijar-
de kilovat-~asova prema-
{en je za 33 miliona ili
jedan odsto. Velike vode
po~ele su u martu, pa je pre-
ma me|udr`avnoj konven-
ciji o eksploataciji HE
"\erdap �" i HE "\erdap
��", a u ciqu za{tite prio-
baqa od poplava, kota oba
|erdapska jezera morala
biti oborena. Preko pre-
livnih poqa, od marta pa
sve do 28. maja, u nepovrat
je propu{tan vi{ak vode,
a sa wom "oti{lo je" oko

390 miliona kilovat-~aso-
va izgubqene energije zbog
smawene kote, odnosno pa-
da i to samo na "\erdapu
�". Na "\erdapu ��", plan je
zbog nepovoqnih hidrolo-
{kih uslova, odnosno ve-
likih voda, ostvaren sa
svega 80 odsto. Umesto pla-
niranih 832, proizvedena
su 663 miliona kilovat-
~asova elektri~ne enrgije.
Izgubqeno je 125 miliona
kilovata struje. Sa "\er-
dapom �" vi{e od pola mi-
lijarde. 

U pore|ewu sa rumun-
skim partnerom, proizvod-
ni efekti na{ih elektra-
na na Dunavu znatno su bo-
qi. Susedi sa leve obale
velike reke izgubili su
zbog velikih voda, ali i
zbog remontno-revitaliza-

cionih radova oko mili-
jardu kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Osim to-
ga u potpunosti je ispo-
{tovana Konvencija o eks-
loataciji HEPS "\erdap
� i ��", kojim se obezbe|uje
za{tita priobaqa oba je-
zera od velikih podzemnih
voda. Pored toga na "\er-
dapu �" u aprilu je po~eo
tromese~ni remont brod-
ske prevodnice. Re~ je o
redovnim planiranim vi-
{emese~nim radovima, ko-
jima se prema sporazumu
partnerima iz Rumunije
obezbe|uje obaveza dve ze-
mqe o nesmetanom i nepre-
kidnom prevo|ewu brodova
na zajedni~koj hidroelek-
trani.

Izuzetnu, ~ak rekordnu
proizvodwu, ostvarile su

druge dve ~lanice JP
"\erdap"- "Vlasinske HE"
i HE "Pirot". "Vlasinske
hidroelektrane" prema-
{ile su plan za prvo polu-
go|e od 130 miliona za 81
odsto. Elektroenegetskom
sistemu Srbije isporu~i-
le su 235 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energi-
je, ~ime su se pribli`ile
ostvarewu godi{weg pla-
na proizvodwe na svega 47
miliona kilovata-~asova.
Nema sumwe da }e se taj
u~inak u narednih {est
meseci u znatnoj meri nad-
ma{iti. Jer, prema zadwem
raportu sa Vlasinskog je-
zera, ova predivna akumu-
lacija trenutno rapola`e
~ak sa 185 miliona kilo-
vat-~asova elektri~ne
energije, {to je retkost i
velika povoqnost za ovo
doba godine.

U~inak HE "Pirot", u
procentima ostvarene
proizvodwe je najimpre-
sivniji, iako u pore|ewu
ukupnih cifara znatno za-
ostaje za |erdapskim elek-
tranama. Ova elektrana je
jo{ u maju realizovala go-
di{wi plan od 97 milio-
na kilovat-~asova, da bi
na kraju polugo|a ukupno
proizvela 115 miliona ki-
lovat-~asova elektri~ne
energije, {to je u odnosu
na plan ostvarewe od 172
odsto! I jo{ uz to-u akumu-
laciji Zavoj, ~ije vode HE
"Pirot" pretvara u kilo-
vate, u rezervi "~eka" 66
miliona kilovat-~asova
elektri~ne energije, {to
upu}uje na to da bi ova
elektrana mogla i da nad-
ma{i godi{wi rekord iz
1999. godine od 148 milio-
na kilovat-~asova. �

R. E.

Proizvodwa 
elektri~ne energije u 
HE "\erdap �" u prvom 

polugo|u, ipak, prema planu
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EPS -JP "Elektro-
vojvodina" realizo-
vala je dva pilot-
projekta daqinskog

o~itavawa i upravqawa po-
tro{wom. Stru~ni tim
"Elektrovojvodine" je na-
pravio projektni zadatak,
definisao funkcije siste-
ma daqinskog o~itavawa i
upravqawa potro{wom, od-
redio koncepciju tehni~kog
re{ewa i definisao teh-
ni~ke zahteve za brojila, ko-
je treba da zadovoqe isporu-
~ioci opreme.

Jedan pilot-projekat rea-
lizovan je u Elektrodistri-
buciji "Novi Sad", na dva
trafo-reona, sa isporu~io-
cem opreme "Sitel" d.o.o.-
Beograd. Drugi pilot-proje-
kat je postavqen na dva tra-
fo-reona u Elektrodistri-
buciji "Ruma", gde je isporu-
~ilac opreme "Ma~katica"
A.D.-Surdulica. Time su
obezbe|ena dva razli~ita
tehni~ka re{ewa i pra}eni
su wihovi efekti. Za nove
projekte, sprovedene su opse-
`ne aktivnosti - od is-
pitivawa multifunk-
cionalnih brojila u
ba`darnicama, ispi-
tivawa na terenu, pro-
vere na Fakultetu teh-
ni~kih nauka u Novom
Sadu, kao i provere
funkcionalnosti na
probnom uzorku - do
svakodnevne kontrole
ispravnosti rada na
pilot-poligonima. 

-Daqinsko o~itavawe i
upravqawe potro{wom, koje
funkcioni{e na probnim
poligonima preduze}a, sa
ukupno hiqadu potro{a~a,
ve} godinu i po dana pokaza-
lo je mnogobrojne pozitivne
efekte - istakla je Nada Ra-
dovanovi}, rukovodilac Ode-
qewa planirawa i novih teh-
nologija u Sektoru razvoja

preduze}a. -Utro{eno vreme
za o~itavawe mese~ne potro-
{we je vi{estruko smaweno.
Trafo-reon sa oko 200 po-
tro{a~a daqinski se o~ita
za pet minuta, dok je klasi~-
nim na~inom to trajalo i do
20 sati. Osim skra}ewa vre-
mena o~itavawa, u{tede su i
u smawewu anga`ovawa rad-
nika.  

Zbog nemogu}nosti pri-
stupa mernom mestu, na ovom
konzumu, klasi~nim na~i-
nom ostalo je oko osam odsto
neo~itane potro{we, negde
~ak i po vi{e meseci. Zbog
svakodnevnog daqinskog
o~itavawa i visokog pro-
centa uspe{nosti, pri jed-
nom o~itavawu (98 odsto),
ovim sistemom su za potrebe
mese~nog obra~una sva bro-
jila o~itana, bez obzira na
prisustvo potro{a~a. Time
su izbegnute reklamacije po-
tro{a~a zbog neo~itane, pa
naknadno procewene potro-
{we. Ne de{avaju se gre{ke
u o~itavawu niti `albe po-
tro{a~a na ra~un za utro{e-

nu elektri~nu energiju. Sva
brojila se egzaktno o~itaju
i to - isti dan i sat.

Trenutne vrednosti struje
i napona, daqinski o~itane
sa mernog mesta potro{a~a,
omogu}avaju slu`bi koja
upravqa niskonaponskom
mre`om br`u lokalizaciju
kvara i smawewe beznapon-
ske pauze kod potro{a~a.

Osim podataka neophodnih
za obra~un potro{we elek-
tri~ne energije, ovaj sistem
daje mnogo informacija
neophodnih za nadzor potro-
{we, tokova snaga u NN mre-
`i i otkrivawe neovla{}e-
ne potro{we. Redovno se re-
gistruje, svakog dana, 288 po-
dataka za svako brojilo.

-Daqinsko iskqu~ewe
"neplati{a" se pokazalo
kao vrlo efikasan i pouzdan

metod poboq{awa
finansijske disci-
pline potro{a~a. Od
19 potro{a~a-du-
`nika, daqinski is-
kqu~enih, pet potro-
{a~a je poku{alo sa-
movlasno ukqu~ewe
ali bez uspeha, pa su u
roku od 24 ~asa svi
izmirili dugove - ka-
`e Nada Radovano-
vi}. Zbog jednostav-

nog daqinskog iskqu~ewa i
nemogu}nosti samovlasnog
ponovnog ukqu~ewa, pove}a-
la se napla}enost potro{we
na pilot-konzumu. Za jo{ bo-
qe pove}awe napla}enosti,
bilo bi dobro da su sva bro-
jila opremqena sklopkama.
Nema vi{e prepode{avawa
uklopnih ~asovnika, tako da
je u~e{}e izmerene potro-

{we u ni`oj tarifi smawe-
no, sa prethodnih 39 na 25
odsto, ~ime je pove}an doho-
dak elektrodistribucije.

Oba pilot-projekta imaju
karakter razvojnih projeka-
ta i, kao takvi, imali su, u
po~etku izvesnih problema.
Nakon vi{estrukih kontro-
la svih segmenata sistema,
koju je obavqao stru~ni tim
preduze}a i zamene ure|aja
sa uo~enim nedostacima u
toku probnog rada, do{lo se
do stawa sistema koji se mo-
`e koristiti u svrhu mese~-
nog obra~una potro{we sa
daqinski o~itanim mere-
nim podacima. 

Za potpunu automatizaci-
ju ~itawa i obra~una mese~-
ne potro{we elektri~ne
energije stru~ni tim "Elek-
trovojvodine" povezao je da-
qinsko o~itavawe sa soft-
verskim paketom za obra~un
i naplatu potro{we za do-
ma}instva (INES).

Prema re~ima Nade Rado-
vanovi}, s obzirom na pozi-
tivne efekte oba pilot-pro-
jekta, pristupilo se izradi
tehno-ekonomske analize is-
plativosti uvo|ewa sistema
daqinskog o~itavawa i upra-
vqawa potro{wom na celom
konzumnom podru~ju. Tehno-
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O~itavawe mere minutima
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Vrednosti struje i napona
daqinski o~itane sa mernog
mesta potro{a~a omogu}avaju

br`u lokalizaciju kvara 
i smawewe beznaponske 

pauze kod potro{a~a

�

�

Nada 
Radovanovi}
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ekonomska analiza je pokaza-
la da se daqinsko o~itavawe
isplati na celom konzumu,
bez obzira da li izgradwa si-
stema traje pet ili osam godi-
na. Kra}e trajawe izgradwe
daje boqe ekonomske efekte i
ukoliko bi se ceo sistem iz-
gradio za godinu dana ispla-
tio bi se za 2,62 godine.

Daqinsko upravqawe po-
tro{wom je isplativo za
skoro sve varijante, sa aspek-
ta neto sada{we vrednosti,
ali je vreme isplativosti
dugo. U analizi se preporu-
~uje da se odabere kombina-
cija: na 80 odsto konzuma do-
ma}instava daqinsko o~ita-
vawe, a na 20 odsto daqinsko
o~itavawe i upravqawe po-
tro{wom. U tom slu~aju re-
spektovani su kriterijumi i
neto sada{we vrednosti i
interne stope rentabilno-
sti, a period povra}aja je -
5,77 godina. 

Anga`ovawem velikog ti-
ma stru~waka na realizaciji
daqinskog o~itavawa i
upravqawa potro{wom i in-
vestirawem 11,5 miliona di-
nara u opremawe dva pilot-
projekta, "Elektrovojvodi-
na" je nastavila da unapre|u-
je saradwu sa potro{a~ima i
aktivnosti na uvo|ewu novih
tehnologija u elektrodi-
stributivnu delatnost, a u
ciqu - pove}awa energetske
efikasnosti i ekonomske
efektivnosti. �

M. ^oli}  
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Tomislav Papi}: Nisam tra`io
uvoz ve} nabavku brojila

Povodom teksta "Potreban hitan uvoz",
autora Milana ^oli}a, objavqenog u listu
"���" od 8. juna, u redakciju lista "���"
stigao je dopis gospodina Tomislava Papi-
}a, zamenika direktora JP "Elektrovojvo-
dina", u kojem je izra`eno nezadovoqstvo
zbog izmena na autorizovanom integralnom
tekstu, a posebno zbog toga {to je re~ "na-
bavka" promewena u "uvoz". Posle provere
svih verzija teksta, koji je zbog koncepcije
lista "���" morao da bude prera|en, utvr-
|eno je da je do nenamerne gre{ke do{lo u
redakciji lista. Zbog toga se izviwavamo
gospodinu Tomislavu Papi}u, "Elektrovoj-
vodini" i autoru pomenutog teksta, Milanu

^oli}u. U ciqu objektivnog informisawa
javnosti, objavqujemo najva`nije delove
ovog demantija.

U znatno skra}enom i "ispreme{tanom"
tekstu, navodi se u demantiju, izmewen je
naslov u "Potreban hitan uvoz" i uba~ena je
slobodna interpretacija da je " potrebno da
se uveze mawa koli~ina brojila utvr|enog
kvaliteta". Gospodin Papi} isti~e da se
suprotno od toga li~no zalagao "bez obzira
na pritiske raznih lobija i uva`avaju}i
dobra iskustva sa doma}im proizvo|a~ima
brojila da se u kra}em i efikasnijem po-
stupku javnih nabavki, pre zimske sezone,
ali na nivou odre|enih javnih ED preduze-

}a, u koli~ini koja se odobri i po tra`enim
tehni~kim parametrima, omogu}i ravno-
pravno konkurisawe i doma}ih i stranih
proizvo|a~a brojila. Dakle, nijedan proiz-
vo|a~ se ne elimini{e apriori, kako se mo-
`e zakqu~iti iz intervencija na ovom tek-
stu". U demantiju se isti~e da je izme|u
Sektora EPS-a za odnose s javno{}u i Cen-
tra za odnose s javno{}u "Elektrovojvodi-
ne" uspostavqena korektna saradwa, {to
potvr|uje i Sektor za odnose s javno{}u.
Uvereni smo da }e se ta saradwa u intere-
su EPS-a, Elektrovojvodine" i zaposlenih
u na{im kompanijama, nastaviti. �

Redakcija lista "���"

���������

Kompenzacija isplativa
na period preko 6 meseci

Kao prilog za diskusiju uz ~lanak "Kli-
me prete, kondenzatori ~uvaju", koji je ob-
javqen u listu Elektroprivrede Srbije
"���" broj 376. od 11. maja 2005. godine,
neka poslu`i ova fotografija koja poka-
zuje "klimatizaciju" jedne taze napravqe-
ne i jo{ neuseqene stambeno-poslovne
zgrade u Beogradu.

To {to Elektroprivreda sa mukom
odvaja sredstva za kompenzaciju reaktiv-
ne snage, samo je kap vode u moru, jer ako
imamo tako "stru~ne" projektante i tri
miliona energetski neobrazovanih po-
tro{a~a onda je EPS izgubio bitku una-
pred. Ra~un o isplativosti investicije
niko i ne tretira, ali su zato svi potro-
{a~i listom protiv poskupqewa elek-
tri~ne energije.

Elektrodistribucija Beograd je pre
tri godine sa Privrednom komorom Be-
ograda organizovala razgovore sa veli-
kim potro{a~ima elektri~ne energije i
argumentovano pokazala da se kompenza-
cija reaktivne snage isplati za period
od {est meseci do tri godine. Od stoti-
nak pozvanih, samo su tri velika potro-
{a~a, odnosno preduze}a, uradila kom-
penzaciju.

A {to se ti~e klima ure|aja kao i greja-
wa, na{i energeti~ari i projektanti kao
da su zaboravili (pitawe je da li su i zna-
li) za postojawe toplotnih pumpi koje
{tede i do 50 odsto energije. �

Maksim Lukovac 
dipl. in`. elektrotehnike
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Novi direktor JP
Elektrodistribu-
cije Ni{ mr
Aleksandar Ja-

wi}, zvani~no se javnosti
predstavio oko dve nedeqe
posle imenovawa, 14.
aprila ove godine, na pr-
voj konferenciji za novi-
nare. U ovom trenutku JP
Elektrodistribucija
Ni{ vi{e nije preduze}e
koje je do 2000. godine
uglavnom bele`ilo samo
pad u poslovawu i uspe-
{nosti. Kako isti~e Ja-
wi}, do{ao je trenutak da
ovo preduze}e po~ne da ra-
di u skladu sa reformama
koje predvi|a restruktui-
rawe ~itavog EPS-a i
neophodno je da napravi
krupniji korak u ostvari-
vawu tog ciqa. To je prio-
riteni zadatak direktora,
kao i svih saradnika , jer,
najve}i problem ove di-
stribucije su nepla}eni
ra~uni za utro{enu elek-
tri~nu energiju. Prema
re~ima Jawi}a, wihovo se
re{avawe ne mo`e vi{e
odlagati. 

-' Nepla}awe struje u
Ni{u bilo je i "patriot-
ski ~in". Moj je zadatak da
gra|ane uverimo da su ta
vremena pro{la i da je
evropski i patriotski
platiti svaki ra~un, pa i
onaj za struju'', rekao je Ja-
wi}. Ni{, kao perjanica
demokratije u Srbiji, mo-
ra da povrati ugled tako
{to }e prihvatiti civi-
lizacijske tekovine
Evropske unije. Sa svoje
strane, u~ini}emo sve da

Ni{lijama omogu}imo
uredno i kvalitetno snab-
devawe elektri~nom ener-
gijom. Oni gra|ani koji
redovno pla}aju ra~une za
struju ( a u Ni{u ~ak 50.000
doma}instava ostvaruje
pravo na bonifikaciju)
ne mogu vi{e biti taoci
neredovnih plati{a i di-
stribucija ne}e da od wi-
hovih para pla}a porez na
neizmirene ra~une. Za sma-
wewe naraslog duga od oko
pet i po milijardi dinara,
od ~ega doma}instva duguju
~ak tri i po milijarde, Ja-
wi} isti~e da }e se prime-
wivati sve raspolo`ive
mere -do iskqu~ewa i tu-
`bi. Gra|anima je omogu-
}eno i da podignu kredite
kod banaka ili da eventu-
alno obnove sporazume o
otplati dugova sa elektro-
distribucijom.

Prema re~ima Jawi}a,
najve}i problem ove
elektrodistribucije ni-
su kadrovi, nego lo{a or-
ganizacija posla .- Do-
{av{i na ~elo preduze-
}a, prime}uje Jawi}, ni-
sam zatekao nesistemati-
zovane i prikrivene pro-
bleme . Naprotiv. Videlo
se vrlo jasno {ta i kako
treba mewati da bi si-
stem mogao da funkcio-
ni{e, da bi i zaposleni,
ali i na{i potro{a-
~i,bili zadovoqni radom
preduze}a. U tom smislu,
mnogi koraci su ve}
preduzeti, a i efekti no-
ve organizacije posla iz-
laze na videlo.
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Redovne plati{e 
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Aleksandar Jawi} je diplomirao 1989. godine na Elektro-
tehni~kom fakultetu u Beogradu, energetski odsek. U JP ED
Leskovac zaposlio se 1993.godine. Bio je, izme|u ostalog, di-
rektor pogona u Vlasotincu i v.d direktora pogona ED u Leba-
nu a direktor tehni~kog sektora ED Leskovac postao je u 2000.
godini. Od 1997. godine ~lan je nacionalnog komiteta ����	 i
sekretar 
��� ����	 sekcije za planirawe distributivnih
mre`a. Jawi} je 1999. godine magistrirao na ETF u Beogradu na
temu planirawa distributivnih mre`a. Od 2000. god. ~lan je
me|unarodnog dru{tva elektrotehni~kih in`ewera ����. Obja-
vio je 20 - tak stru~nih radova u doma}im ~asopisima, saveto-
vawima, konferencijama. ^lan je nekoliko radnih grupa za teh-
ni~ke preporuke elektrodistribucija Srbije. Govori francu-
ski i engleski jezik.

Aleksandar Jawi}, direktor ED Ni{

Evo i kako ni{ki novinari vide novog prvog ~oveka ni{ke
Elektrodistribicije. Izdvajamo utiske Du{anke Pavlovi}, no-
vinara "Narodnih Novina" koja je u rubrici (]or)soka~e, pod
naslovom "Ju`wa~a uteha" zapisala "Ni{ka Elektrodistribu-
cija uveliko iskqu~uje du`nike. Sve otkako je na kormilu
firme novi direktor Aleksandar Jawi}, koji je do{ao sa mesta
tehni~kog direktora leskova~ke distribucije, gde je svako-
dnevno du`nicima iskqu~ivana struja. A, on tamo slovi za
prijatnog ~oveka koji ume sa radnicima i gra|anima. Kako je di-
rektor Jawi} ''stisnute'' Leskov~ane ubedio da pla}aju struju i
da ga vole, samo on zna - uglavnom ,tamo je sramota i hiqadar-
ka duga za struju. Vole}e i Ni{lije direktora svoje distribu-
cije. Ali, samo oni znaju kako }e tu qubav ispoqiti. Pre samo
dva meseca potezali su sekire na radnike koji su du`nicima
iskqu~ivali struju. Te zato nisam sigurna da }e ''ju`wa~ka
uteha'', koju je Leskovac (u ovom slu~aju) ponudio Ni{u, nekoga
i ute{iti. Mo`da tek one koji preseqewe direktora pravdaju
starom srpskom izrekom - ko }e kome ako ne svoj svome. Makar
u pitawu bio i visoki napon".

Novi direktor i ni{ki novinari

Aleksandar 
Jawi}: Najve}i

problemi su
nepla}eni ra~uni

za struju i 
wihovo re{avawe

se ne mo`e 
odlagati
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Ostvareni naplatni za-
datak JP ED Ni{ je ,na
primer, za maj ove godine
iznosio 114,4 odsto, {to
ukazuje na znatno uve}awe
naplate, pokrenuto je
uvo|ewe novog informa-
cionog sistema sa "Elek-
trovojvodinom" , a po~elo
je i izla`ewe biltena
preduze}a, kojim }e se po-
boq{ati interna komu-
nikacija zaposlenih. 

Interesantan je, me|u-
tim, podatak da najsiroma-
{niji najredovnije pla}a-
ju i najmawe duguju.U Do-
wem Du{niku, na primer,
gde su zarade izuzetno ma-
le, prose~an dug je ispod
hiqadu dinara po doma-
}instvu. U moravskim se-
lima, od kojih Pukovac ne
treba ni isticati kao dra-
sti~an primer, prose~na
dugovawa potro{a~a mere
se stotinama hiqada dina-
ra, ponegde i milionima.
A to su najbogatiji qudi u
ovim krajevima. Ni{ka
elektrodistribucija je i
daqe otvorena za dogovor
sa du`nicima, {to se ti~e
otplate zaostalih dugova-
wa u nekoliko rata, uz pla-
}awe odre|enog dela duga
na licu mesta. Naravno,
uslov svih uslova je pla}a-
we teku}e potro{we i to
je imperativ. 

Ve}ina velikih du`ni-
ka iz kategorije doma-
}instvo je utu`ena i do
kraja godine zna}e se is-
hod oko 15 hiqada tu`bi,
podnetih Op{tinskom
sudu u Ni{u protiv wih.
Mo`da }e neki od tih po-
tro{a~a biti oslobo|eni
dela duga po osnovu zasta-
relosti, ali }e svakako
do}i do prinudne napla-
te wihovog najve}eg dela.
Iskqu~ewa su, me|utim, i
daqe osnovno sredstvo
kojim }emo poku{ati da
napla}ujemo utro{enu
struju koju smo kao di-
stributer preuzeli od
EPS-a, platili na wu po-
rez,a nismo je naplatili.
Ta praksa mora prestati,
~ak i u Ni{u, gde je pro-
blem struje vi{e socijal-
ni nego ekonomski, ka`e
Jawi}. �

S.Man~i}

Suo~en sa problemom ne-
izmirenih obaveza potro-
{a~a za utro{ene elektri~-
nu energiju, me|u kojima po-
sebnu kategoriju ~ine vla-
snici bespravno izgra|enih
stambenih objekata, EPS je
pre ne{to vi{e od tri mese-
ca pokrenuo akciju davawa
privremenih prikqu~aka. S
obzirom da je ovaj problem
zajedni~ki za sva preduze}a
u Kompaniji i Poslovod-
stvo JP "Elektrosrbije",
ocenilo je korisnom prepo-
ruku resornih ministarsta-
va da distributivna predu-
ze}a na svojoj teritoriji
ukqu~e na mre`u sve bes-
pravno izgra|ene ku}e. Ima-
ju}i u vidu da je elektri~na
energija roba i da se ono
{to je potro{eno mora i da
plati. Preporukom su, da-
kle, stvorene i pravne mo-
gu}nosti da se to ~ini na
legalan na~in, pa makar sa-
mo dotle dok se ne prona|e
adekvatnije re{ewe. Kakvi
su u ovom preduze}u rezulta-
ti te akcije?

Sude}i po podacima iz ne-
koliko elektrodistribuci-
ja - delova preduze}a rezul-
tati su zadovoqavaju}i. Ilu-
stracije radi, na konzumu
ED Kru{evac od prvih dana
marta, kada je akcija po~ela,
pa do sredine juna primqeno
je 30 zahteva, a re{eno 28,
dok se dva predmeta nalaze
na obradi. Nadle`ni u ovoj
distribuciji u potpunosti
po{tuju propisanu procedu-
ru resornih ministarstava i
dozvoqavaju prikqu~ewe i
onih objekata koji nemaju
elektroenergetsku sagla-
snost. Me|utim, ovde se ja-
vqaju te{ko}e u ispuwavawu
tehni~kih uslova zbog neraz-

vijene elektro mre`e ili
nestru~no izvedenih insta-
lacija. A takvih slu~ajeva
ima puno, a najizrazitiji su
u prigradskim naseqima
^itluku i Begovom Brdu. Po
re~ima Sa{e Stefanovi}a,
rukovodioca Tehni~kog sek-
trora ED Kru{evac, tu je ne-
mogu}e izdati privremene
prikqu~ke. Jer, da bi se to
u~inilo , potrebno je da se
urade desetokilovoltni
prikqu~ni vodovi i da se
izgradi trafo stanica sa
niskonaponskim raspletom.
A za to su potrebna velika
materijalna sredstva koja bi
trebalo da ulo`i ED Kru-
{evac. 

Na podru~ju ED Jagodina,
u tom periodu podneto je 15
zahteva i do sada je privre-
meno prikqu~eno 13 objeka-
ta, dok za dva zainteresova-
ni vlasnici kompletiraju
neophodnu dokumentaciju. U
ovoj distribuciji, kako je
rekao Veselin Rmandi},
{ef Slu`be ekploatacije,
od momenta pokretawa akci-
je privremenih prikqu~aka
stambenih objekata potro-
{a~a za koju su u toku postup-
ci legalizacije, podneto je
devet zahteva i svi su pozi-
tivno re{eni. 

-Zbog sve ve}ih problema
sa prikqu~ivawem divqe
podignutih objekata za sta-
novawe, ova mera nam je do-

sta pomogla da se oni povoq-
no re{e i da se bar deo wih
skine "sa le|a distribuci-
je", - istakao je Vojislav Ste-
vanovi}, rukovodilac Teh-
ni~kog sektora ED Kraqevo.
Preporuka nadle`nih mi-
nistarstava, ipak, nije do-
voqno jasna kada je re~ o to-
me da li je objekat koji treba
da se prikqu~i zavr{en, od-
nosno da li je useqen. Jer, u
Kraqevu najve}i broj takvih
objekata nije zavr{en. Od
po~etka sprovo|ewa akcije
za davawe privremenog pri-
kqu~ka dobijeno je, ina~e,
65 zahteva i 41 objekat ve} je
prikqu~en. 

Mada ima mnogo besprav-
no podignutih ku}a, na kon-
zumu ove distribucije nije
bilo drasti~nih slu~ajeva
da objekti ne ispuwavaju teh-
ni~ke uslove za dobijawe do-
zvole za privremeni pri-
kqu~ak. Ukoliko bespravni
graditeqi ispuwavaju pro-
pisane uslove, wima se odo-
brava priqu~ak. U ovoj di-
stribuciji retka je, tako|e,
pojava nelegalnog prikqu-
~ivawa potro{a~a na mre-
`u, a ako se otkriju, odmah se
iskqu~uju i protiv wih se
podnose krivi~ne prijave uz
obra~un neovla{}ene po-
tro{we. Interesovawe tih
potro{a~a je veliko. �

R. Gavrilovi}

����������	����
��	������
��������������������������

Dozvole samo uz
tehni~ke uslove
�
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Prikqu~ci 
i za nezavr{ene

objekte
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Sobzirom na to da
je 70 odsto proiz-
vodwe elektri~-
ne energije u

termoenergetskim kapa-
citetima Elektroprivre-
de Srbije zasnovano na sa-
gorevawu lignita, pri ~e-
mu se kao produkt osloba-
|a ugqen-dioksid, mo`e
se re}i da je EPS veliki
emiter ovog {tetnog gasa.
Prema Analizi rada
termoenergetskih objeka-
ta u funkciji zahteva Kjo-
to protokola koju je ura-
dila dr Emilija Boti-Ra-
i~evi} sa saradnicima, u
2003. godini iz postroje-
wa EPS-a emitovano je
oko 26,5 miliona tona
ugqen-dioksida. 

U termoenergetskim po-
strojewima EPS-a sagore-
va se ugaq Kostola~kog,
Kolubarskog i Kosovskog
basena, kao i me{avina
nekoliko vrsta ugqa u TE
"Morava". U ukupnoj koli-
~ini sagorelog ugqa, koja
iznosi oko 31 milion to-
na u 2003. godini, u~e{}e
kolubarskog lignita bilo

je 77,8, kostola~kog 19,2 i
me{avine ugqa tri pro-
centa. Emisija ugqen-di-
oksida prora~unata je na
bazi sagorelog ugqa po
pojedina~nim blokovima
i za JP TENT u 2003. ukup-
no iznosi gotovo 22 mili-
ona tona, a za JP TE "Ko-
stolac" oko 4,5 miliona
tona. 

Kada se u obzir uzmu svi
parametri rada ovih kapa-
citeta, kao {to su godina
pu{tawa u rad, snaga i po-
daci iz 2003. koji se odno-
se na ~asove rada i speci-
fi~nu potro{wu goriva,
dolazi se do zakqu~ka da
je najve}a specifi~na
emisija ugqen-dioksida
na najstarijim objektima.
Pet blokova TE "Koluba-
ra A" tako, tako|e, imaju
najve}u specifi~nu po-
tro{wu goriva (oko 1.800
�����), a blokovi TE "Ko-
stolac B", oko 1.100 �����

najmawu.
Strate{ki ciq Srbije

je da postane ~lanica Ev-
ropske unije i time pri-
hvati wenu zakonsku regu-

lativu, pa i odredbe Kjo-
to protokola. Prakti~no,
to zna~i da je potrebno da
se izra~una koli~ina
emitovanog ugqen-diok-
sida iz objekata EPS-a,
po~ev{i od 1990. godine,

a u skladu sa propisanom
metodologijom (����	
��
�	 ��������	 
������	 ��
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Kako se o~ekuje, SCG
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Ve}a efikasnost, mawa
zaga|enost 
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EKOLOGIJA

Najve}i zaga|iva~i blokovi
TE "Kolubare A"

Predstavnici Evropske
agencije za razvoj, u prat-
wi brojnih novinara, 24.
juna boravili su u Kostol-
cu. Sa doma}inima na Po-
vr{inskim kopovima i
Termoelektranama "Ko-
stolac" oni su razgovara-
li, kako o dosada{wim ta-
ko i o budu}im ulagawima,
uglavnom donatorskih
sredstava u razvoj ovih

energetskih kapaciteta.
Na Povr{inskom otkopu

"Drmno" o postignutim re-
zultatima u proteklih ne-
koliko godina predstavni-
ke EAR upoznao je, Drago-
qub Lakovi}, direktor Ko-
pova, a na koktelu u Termo-
elektranama govorio je
Qubi{a Stevi}, zamenik
direktora Termoelektrana
"Kostolac". U protekle tri

godine iz donacija EAR u
Termoelektrane je ulo`eno
oko pet miliona evra. U to-
ku ove i naredne godine u
modernizaciju elektro-
filtera na bloku A-2 i za
pre~i{}avawe zauqenih
voda u Termoelektrani
"Kostolac B" tako|e iz do-
nacija bi}e ulo`eno jo{
5,7 miliona evra. �

^. R.
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Produ`ena donacija
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bi krajem godine trebalo
da ratifikuje Kjoto pro-
tokol. Ali, pre toga tre-
ba, navodi Emilija Boti-
Rai~evi}, potrebno je
sprovesti temeqno istra-
`ivawe o tome da li je
povoqnije biti zemqa-
~lanica Aneksa � ili ne.
Jer, zemqe ukqu~ene u
Aneks �, koje su u procesu
prelaska na tr`i{nu
ekonomiju, mogu da kori-
ste i osim 1990. neku dru-
gu godinu kao baznu. 

Ono {to EPS sa svoje
strane treba da u~ini da
bi doprineo smawewu
emisije ugqen-dioksida,
najpre, jeste da pove}a
energetsku efikasnost
postoje}ih termoenerget-
skih blokova kori{}e-
wem najnovijih tehnolo-
gija, zatim da se pri iz-
gradwi novih termoener-
getskih kapaciteta obave-
zno razmatra energetska
efikasnost postrojewa
imaju}i u vidu i obaveze
definisane Kjoto proto-
kolom, kao i da se prili-
kom odlu~ivawa o na~inu
rekultivacije degradaci-
onih povr{ina, odnosno u
odabiru biqnog materija-
la koji }e se koristiti
obavezno uzme u obzir spo-
sobnost biqaka da apsor-
buju ugqen-dioksid. Neop-
hodno je, tako|e, i da se za
realizaciju ovih ciqeva
prate i nova dostignu}a i
sagledavaju mogu}nosti
kori{}ewa obnovqivih
izvora energije, zakqu~uje
dr Emilija Boti-Rai~e-
vi}. �

A. ^oli}

������������	
�����	��	
�����	������	��	��������	���

Kredit EBRD sve daqi 
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Zaustavqawe izgradwe
trafo-stanice "Beograd
20" u beogradskom nasequ
Mirijevo ozbiqno mo`e
ugroziti snabdevawe elek-
tri~nom energijom neko-
liko op{tina u prestoni-
ci Srbije i Crne Gore, po-
ru~ili su eksperti Elek-
troprivrede Srbije. Pod-
se}awa radi, radovi na
trafo-stanici u Mirijevu
svojevremeno su obustavqe-
ni zbog protivqewa sta-
novnika ovog naseqa, koji
smatraju da }e ovo postro-
jewe ugroziti zdravqe gra-
|ana, pogotovo dece.

Stru~waci isti~u da do-
sada{we ka{wewe u iz-
gradwi ove, za snabdevawe
Beograda veoma va`ne tra-
fo-stanice, dovodi u pita-
we realizaciju ve} odobre-
nog kredita Evropske ban-
ke za obnovu i razvoj u vred-
nosti od 23 miliona evra.
Treba naglasiti ~iwenicu
da su za izgradwu trafo-
stanice "Beograd 20" pri-
bavqene potrebne dozvole
i odobrewa, ~ime su ispu-
weni svi strogi ekolo{ki
standardi. Zbog odugovla-
~ewa u realizaciji izgrad-
we ove trafo-stanice i ne-
preuzimawa obaveze iz kre-
ditnog ugovora sa Evrop-
skom bankom za obnovu i
razvoj, EPS je ve} morao da

plati penale u iznosu od
oko 300 hiqada evra. Stru~-
waci kategori~ki tvrde da
je Elektroistok u projekto-
vawu TS "Beograd 20" ispu-
nio sve evropske standarde
koji va`e za ovakav tip
objekata, a da je predvi|eno
da se u ciqu za{tite ̀ ivot-
ne okoline podigne zeleni
pojas, {irine trideset me-
tara oko ~itave lokacije.
Time bi se ispunili, kako
zahtevi EBRD, tako i doma-
}ih urbanista.

U Elektroistoku ka`u da
bi u slu~aju da se radovi na-
stave odmah, EBRD najvero-
vatnije i odobrio produ-
`ewe roka za kori{}ewe
kredita od 23 miliona evra
u naredne dve godine. U
slu~aju pak, da nadle`ni sa
republi~kog novoa ne rea-
guju, a da se peripetije i
odgovla~ewa na op{tin-
skom nivou nastave, pred-
stoji velika opasnost da
ovaj kredit propadne. U
tom slu~aju, tvrde u Elek-
troistoku, male su {anse
da }e se prona}i sredstva za
izgradwu trafo-stanice na
drugoj lokaciji, a investi-
cija bi mogla da dostigne
~ak 500 miliona evra. Uko-
liko bi se odustalo od Mi-
rijeva, tra`ewe nove loka-
cije bi potrajalo od pet do
osam godina.

Trenutno je u toku pre-
no{ewe prava kori{}ewa
zemqi{ta u Mirijevu na
Elektroistok. Skup{tina
op{tine Zvezdara je posao
obavila za ~etiri parcele,
koje joj pripadaju, ali je
problem nastao kada su u
pitawu one ~iji su kori-
snici gra|ani. Takvih je
ukupno 41 na prostoru od
osam hektara, koliko je
predvi|eno za trafo-sta-
nicu "Beograd 20". Treba
spomenuti i to, da su na ~e-
tiri takve parcele, bes-
pravno podignuti stambe-
ni objekti, koje sada o~i-
gledno predstavqaju pre-
preku za izgradwu trafo-
stanice.

Iako su zvani~na istra-
`ivawa Instituta "Niko-
la Tesla" i "Vin~a" poka-
zala da TS "Beograd 20"
nema opasna joniziraju}a
zra~ewa, stanovnici Mi-
rijeva su uporni i ne odu-
staju od zahteva za izmenu
lokacije. Sa druge strane,
sasvim je izvesno da ukoli-
ko izgradwa uskoro ne za-
po~ne, podunavske op{ti-
ne prestonice, deo cen-
tralnih, pa i samo Mirije-
vo ima}e velikih proble-
ma u snabdevawu elektri~-
nom energijom. �

D. G.V.

Bespravno podignuti stambeni
objekti, na zemqi{tu 

predvi|enom za gradwu 
trafo-stanice, najve}a prepreka 
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SVET

Vekovni turski san
da snagu dve reke
lepotice Eufrata
i Tigra iskori-

sti za privredni preporod
pored wenih obala, ostva-
ri}e se za pet godina, kada
se zavr{i mamutski pro-
jekt Jugoisto~na Anadoli-
ja (GAP). Re~ je o sistemu
od 22 mawe brane i 19
hidro stanica podignu-
tim u osam turskih pro-
vincija (������	
� ���

��	
� ����������
� �����	�

��
����
����	�����
������	

�����	��) vrednom 32 mi-
lijarde dolara. U struk-
turi tro{kova ~ak 75
odsto novca odlazi na
izgradwu brana, a skrom-
nih 12 odsto na tunele, ka-
nale i ostatak mre`e. In-
stalisana snaga je 4.200
megavata. Planirano je da
se iz ovog sistema navod-
wava 1,5 milion hektara
plodne zemqe preko malih

brana, kanala i distribu-
tivne mre`e. Kada se kom-
pletira izgradwa, GAP }e
obezbe|ivati 22 odsto tur-
skih potreba za strujom,
{to je ravno godi{woj
proizvodwi iz 1988. Cen-
tralna brana Ataturk, {e-
sta po veli~ini tog pro-
fila u svetu, zavr{ena je

1993. Visoka je 184 metra, a
duga 1,8 kilometara. Zajed-
no sa branom Karakaja tre-
nutno daje 60 odsto od mak-
simalne instalisane sna-
ge. Za proteklih deset go-
dina proizvela je elek-
tri~nu energiju vrednu 8,5

milijardi dolara i fak-
ti~ki se ve} isplatila.

Od we trenutno se tunel-
skim sistemom ��	������ vo-
da usmerava ka ravnicama
����	
�������� �� �����	��	��.
Trenutno se navodwava
476.000 od ukupno 882.000
hekatara {to se o~ekuje za
pet godina. Tunelski si-

stem ��	������ se sastoji
od dva paralelna tunela
od kojih je svaki dug 26,4
kilometra, pre~nika
7,62 metra. Prvi je otvo-
ren 1994, a drugi se zavr-
{ava 2006. i navodwava-
}e 326.000 hektara poqa
mahom pod pamukom. Dru-
ga faza izgradwe tunel-

skog sistema je zama{nija
i obuhvati}e duplo ve}e
povr{ine, ali je u toku za-
okru`ivawe finansijske
konstrukcije kod Svetske
banke i Me|unarodnog mo-
netarnog fonda u Va{ing-
tonu.

Ekonomske te{ko}e sa ko-
jima se suo~ava Turska iza-
zivaju bojazan da }e do}i do
prekora~ewa rokova zavr-
{etka ovako velikog gradi-
teqskog poduhvata. Ameri~-
ki biznismeni su lobira-
wem pomogli da se dobiju
izuzetno povoqni krediti,
kako bi {to lak{e do{li
do profita. S druge strane
dok su se gradile brane i tu-
neli za navodwavawe, stra-
ni investitori ohrabreni
od vlasti u Ankari, ulo`i-
li su ogroman novac u indu-
strijske zone na jugoistoku
zemqe. Ura|eno je na stoti-
ne kilometara novih puteva
i nekoliko aerodroma, kako
bi se osposobila infra-
struktura za potencijalnih
{est miliona potro{a~a
vrhunske hrane proizvedene
pod suncem Anadolije iz no-
ve `itnice. �

Branislav Seni~i}
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Dve velike reke jugozapadne Azije - Eufrat i Tigar teku uda-
qene 80 kilometara jedna od druge kroz planine jugoisto~ne
Turske, ka severnoj Siriji i Iraku, na putu ka Persijskom za-
livu. Eufrat je dug 2800 kilometara, a Tigar 1890 kilometara.
Gorwi tok prolazi kroz doline i klance isto~ne Anadolije na
nadmorskoj visini od 1850 do 3050 metara. Sredwi tok je lo-
ciran u Siriji i Iraku, a delta ~ini dowi tok gde se dve reke
spajaju kod [at el Araba na u{}u u Persijski zaliv. 

Malo geografije 

Novi irigacioni sistem }e zahvaquju}i ovom gigantskom pro-
jektu udvostru~iti turske povr{ine pod navodwavawem u tra-
dicionalno su{nom regionu. Umesto samo jedne `etve i berbe
godi{we, ve} }e u dvogodi{wem ciklusu da se ostvaruje pet `e-
tvi i berbi, {to je dovelo do pravog buma u gajewu pamuka, p{e-
nice, je~ma, ovsa, ko{tuwavog vo}a i povr}a. Prinosi u ravnici
Haran su ve} udvostru~eni, a farmeri sa agrostru~wacima
vredno rade na novim sortama. Vrednost zemqe raste, kao i broj
poqoprivrednih ma{ina i privatnih automobila u posledwih
osam godina. Ciq vlade u Ankari da se na|e posao za 3,5 mili-
ona qudi na putu je da se u potpunosti ostvari.

Malo ekonomije 

Ameri~ki biznismeni 
su lobirawem pomogli 
da se dobiju izuzetno 

povoqni krediti
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Na prirodnoj gra-
nici Brazila i
Paragvaja u srcu
Ju`ne Amerike,

nalazi se trenutno najve}a
hidrocentrala sveta - Ita-
ipu. Sa instalisanom sna-
gom od 12.600 megavata, ko-
los na prelepoj, ali di-
vqoj reci Parani (sedma
po veli~ini na svetu) sva-
ke godine kroz dalekovode
po{aqe sa obe strane gra-
nice 75 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energi-
je. Pore|ewa radi, dovoq-
no struje za godi{we po-
trebe najbogatije ameri~-
ke savezne dr`ave - Kali-
fornije. Paragvaj time za-
dovoqava sve potrebe, a
Brazil jednu ~etvrtinu.
Osamnaest mo}nih turbina
"lomi" snagu Parane koja u
pozadini deluje kao okean
nepregledne vodene mase.
Svake sekunde kroz 14 seg-
mentiranih "kapija" pre-
livnog sistema u ambis du-
bok skoro 200 metara pole-
ti 62.200 kubnih metara
strahovite vodene energi-
je. Brana se prostire na
osam kilometara preko
Parane. Akumulaciono je-
zero raspola`e sa 29 mi-
lijardi kubnih metara vo-
de i do`ivqaj je za sebe.
Vi{e desetina hiqada

radnika je tokom izgradwe
uklonilo vi{e od 50 mi-
liona tona zemqe i kame-
wa. Konzorcijum za iz-
gradwu, formiran 1970, je
ameri~ka firma ���� i
italijanska � � koji su
pobedili na me|unarod-
nom tenderu. Projekat je

ura|en 1971., a prvi gra|e-
vinski radovi su otpo~eli
1975. Zvani~no izgradwa je
ko{tala 25 milijardi do-
lara, ali me|u ekspertima
se pomiwe i cifra i od 30
milijardi dolara. 

Brana Itaipu se smatra
nacionalnom teritorijom
Brazila i Paragvaja i ra-
di na paritetnom princi-
pu (50:50) izme|u vlada.
Me|usobni poslovni odno-
si su regulisani bilate-
ralnim sporazumom, kojim
su regulsane obaveze i od-
govornosti u proizvodwi,
distribuciji i podeli za-
rade. Kako je Paragvaj ma-
la zemqa koja koristi tek
deo energije sa Itaipua,
on prodaje struju velikom
Brazilu, koji zauzvrat pla-
}a za kori{}ewe preosta-
lih kapaciteta. Granica
dve zemqe se nalazi izme|u

turbina broj devet i deset
i na woj se nalaze posma-
tra~i obe strane. Pre po-
~etka izgradwe vo|eni su
intenzivni vi{egodi{wi
pregovori izme|u dva suse-
da, do 1966. kada je potpi-
sana zajedni~ka izjava o
istra`ivawu hidro resur-
sa. Naredne godine je
formirana zajedni~ka
brazilsko paragvajska teh-
ni~ka komisija. 

Celokupni kompleks
preko koga vodi most sa ca-
rinama je deo prirodnog
rezervata i odavno je po-
stao nezaobilazna turi-
sti~ka meta. Na samo 12
kilometara od elektrane
se nalaze ~uveni Iguasu
vodopadi u Brazilu. Pose-
tioci mogu da vide branu
sa posebne platforme, po-
tom odlaze na vrh HE Ita-
ipua, a prikazuje im se i
film {esnaestogodi{we
izgradwe od 1975. do 1991.
Zanimqivo je da se organi-
zuju ~etiri vrste poseta:
regularne, specijalne, teh-
ni~ke i ve~erwe. Zbog bez-
bednosnih razloga, proce-
dura je vrlo rigorozna, ali
je do`ivqaj zaista jedin-
stven, {to potvr|uje ~ak 20
miliona posetilaca od
otvarawa HE Itaipu. �

B. Seni~i}
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Latinoameri~ki biser
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Za izgradwu HE Itaipu ugra|eno je petnaest puta vi{e beto-
na nego za Eurotunel ispod Laman{a. Ukupna koli~ina betona
bila bi dovoqna da se izgradi ~ak 210 stadiona veli~ine "Ma-
rakane" u Rio de @aneiru (kapaciteta 200.000 gledalaca). Po-
re|ewa radi, gradwa ovakvog gra|evinskog ~uda je isto kao ka-
da bi se na svakih 55 minuta gradio soliter od 20 spratova. U
Itaipu je ugra|eno ~elika i gvo`|a dovoqno za gradwu 380 Aj-
felovih kula u Parizu. Energija koju daje Itaipu jednaka je
snazi 10 atomskih centrala sredwe veli~ine. Kako bi se pro-
izvela koli~ina energije koju daje Itaipu, potrebno je dnevno
potro{iti 434.000 barela nafte.

Kao deset atomskih centrala 

Lepotica na Parani -
hidroelektrana Itaipu

Hidro xin - 
Itaipu
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^e{ki stru~waci procewuju
da je Balkan perspektivno
tr`i{te , sa znatnim poten-
cijalom rasta, jer je potro-

{wa elektri~ne energije osetno is-
pod evropskog proseka. Istovremeno,
region raspola`e sa dosta neiskori-
{}enog hidroenergetskog potencija-
la i posebno sa velikim rezervama
ugqa. Upravo za ovo podru~je ^EZ, ~e-
{ki elektroenergetski gigant, ima
najambicioznije i najdalekose`nije
planove - da tu do kraja decenije stvo-
ri "^EZ 2", neku vrstu svog dvojnika.
Govori se ~ak i o tome da bi ^EZ
ostao na du`i rok u prete`nom vla-
sni{tvu dr`ave (sada dr`i oko 67,7
odsto udela, ostatak akcija na berzi
~esto mewa vlasnike zbog dinami~nog
rasta kursa) i bio zbog svoje materi-
jalne dugoro~ne stabilnosti neka vr-
sta osnove za reformu penzijskog si-
stema u zemqi. 

Opredeqewe ^EZ-a za Balkan nije
nimalo slu~ajno. Proisti~e, osim ge-
ografske blizine, iz istorijskih raz-
loga - ^esi, uz Nemce, bili su pioni-
ri industrijalizacije i elektrifi-
kacije i imaju jake pozicije na Balka-
nu i "slovenskom jugu" posebno. Izme-

|u ~e{ke i privrede balkanskih, po-
sebno jugoslovenskih zemaqa, postoje
tradicionalno bliske veze, ~ak i du-
go gra|ena planska komplementar-
nost. Biv{a ^ehoslova~ka i Jugosla-
vija su jedna drugoj bile tre}i, odno-
sno ~etvrti ekonomski partner po
zna~aju, s godi{wom trgovinskom raz-
menom od oko 1,7 milijarde dolara.
Veliki deo opreme u elektranama u
Srbiji, Bosni, Hrvatskoj, Sloveni-
ji... poti~e iz ^e{ke. Ve}ina zemaqa
ovog regiona je, uz to, na putu ekonom-
ske transformacije koja neizbe`no
podrazumeva i privatizaciju i pove-
zivawe sa strate{kim partnerom. Po
tome bi verovatno ^EZ i Elektropri-
vreda Srbije mogli da budu prirodni
partner po veli~ini, snazi i tradi-
cionalnim vezama.

EPS-u, me|utim, kako se u ^e{koj
ocewuje, treba jo{ vremena za restruk-
turalizaciju koja treba da prethodi
privatizaciji i povezivawu sa strate-
{kim partnerom. Zato iz ^EZ-a nije
dosad insistirano na direktnim kon-
taktima sa EPS-om, iako se zaintere-

sovanost ne skriva ve} skoro godinu
dana. Na nedavnoj konferenciji za
novinare ^EZ-a {ef ove firme Mar-
tin Roman je na pitawe ovog novinara
odgovorio da EPS ima posebno "va-
`no mesto" u balkanskom elektroe-
nergetskom sistemu i otuda logi~no
veliki interes za srpskog proizvo|a-
~a koji objediwuje elektrane, rudnike
ugqa i distribuciju. A takvih je malo,
ako ih jo{ ima u regionu i {ire. Jer,
nekada{we jedinstvene dr`avne
elektroprivrede, kako je napomenuo
Roman, raspar~avane su na mawa pred-
uze}a (ne retko da bi tako lak{e ili
jeftinije bile prodate), ~ime su ~e-
sto gubile na wihovoj ekonomskoj
efikasnosti, a time i vrednosti. U
tome su ^EZ i EPS imali mo`da i
politi~ku sre}u i bili izuzeci.

Posle uspe{nih lawskih akvizici-
ja distributivnih firmi u Bugarskoj
i Rumuniji, ^EZ u 2005.godini nasta-
vqa ekspanziju u sredwoj Evropi i na
Balkanu. Upravo je u toku privatiza-
cija ju`nopoqskih termocentrala na
ugaq Pakov-Adamov-Konin, u kojoj
^EZ ima jake evropske konkurente -
&)� i "*�����++". Ju`na Poqska, gde
se nalaze pomenute termocentrale na
ugaq, u proizvodwi i distribuciji
bez problema mo`e se povezati s ^e-
{kom, ~ime se posti`u zna~ajni
efekti i u{tede i optimalizuje pro-
izvodwa ili kako se to sada pomodno
ka`e posti`u izuzetni sinergijski
efekti. 

Od ambicioznih planova ^EZ ne
odustaje ni posle nedavnog neuspeha
na tenderu za privatizaciju tri bugar-
ske termocentrale na ugaq, ukupne
snage od oko 2.100 megavata, na kome je
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^EZ, koji daje oko dve tre}ine nacionalne proizvodwe, raspola`e sa dva nuklearke,
13 termoelektrana na ugaq i nekoliko hidroelektrana, ukupne snage od oko 12.300 me-
gavata i sa preko 40 odsto distribucije u zemqi. 

Starija nuklearka "Dukovani" ima ~etiri bloka od po 440 ��, a "Temelin", koji je pu-
{ten u rad po~etkom ove decenije, dva od po hiqadu megavata. Nuklearnoj centrali "Du-
kovani", za koju svetska istra`ivawa tvrde da proizvodi najjevtiniju struju na svetu,
upravo po~iwe da se produ`ava `ivotni vek na 40 godina (sada je upravo napunila 25) 

Lane je ^EZ proizveo vi{e od 62 milijardi ��� - 95 odsto iz termelektrana i nukle-
arki. Zajedno s bugarskom i rumunskom distribucijom ostvario je ukupan prihod preko
100 milijardi kruna (jedan evro vredi oko 30 kruna) ^ist profit iznosi oko pola mi-
lijarde evra. Firma je malo zadu`ena tako da se akvizicije mogu finansirati i iz kre-
dita. U ^EZ-u je zaposleno oko 6.600 qudi. 

Dve tre}ine ~e{ke proizvodwe struje 

EKSKLUZIVNO ZA

���

"Temelin" - mla|a
~e{ka nuklearka 



JUL 2005 ��� BROJ 378

��

va`io za favorita. Dve je dobio (ten-
der za tre}u je poni{ten) ruski gi-
gant ������	, koji je ponudio preko
750 miliona evra, skoro dva puta vi{e
od ~e{kog konkurenta, `ele}i, prema
ocenama analiti~ara, da po{to-poto
uhvati verovatno posledwi voz u pode-
li privatizacionog kola~a u regionu.
Zanimqivo je da su analiti~ari o~e-
kivali osetno mawe ponude. Proce-
wivalo se da }e bugarska vlada dobiti
za sve tri centrale oko 250 miliona
evra. A dobijeno je za samo dve- tri pu-
ta vi{e! U ^EZ-u su ovim povodom sa-
op{tili da su ponudili maksimalnu
cenu i da im je ciq da pove}aju vred-
nost firme za akcionare, a ne puka
ekspanzija u inostranstvu.

Po~etkom ove godine ^EZ je na ten-
deru dobio najve}u rumunsku elektro-
distribituvnu firmu "�
������� �
�-

���". Firma ima oko 1,4 miliona ko-
risnika i godi{we isporucci oko 6,8
milijardi ��� elektri~ne energije,
a kako se nezvani~no saznaje ve}inski
udeo od 51 odsto ko{ta}e investitora
oko 200 miliona evra. Na istom ten-
deru nema~ki gigant ���� (drugi po
veli~ini proizvo|a~ u Evropi - posle
francuskog ���) dobio je ne{to ma-
we rumunsko elektrodistributivno
preduze}e - "�
���������
����".

To je bio drugi veliki uspeh na Bal-
kanu ~e{kog energetskog giganta -
sedmog po veli~ini proizvodja~a i (uz
���), najve}eg evropskog izvoznika
elektri~ne energije. Prethodno je ve}
lane na tenderu dobio za skoro 300
miliona evra i po~etkom ove godine
preuzeo tri bugarske elektrodistri-
butivne firme (u regionima oko So-
fije i Plevena), koje imaju skoro dva
miliona potro{a~a i godi{wi obrt
od blizu 400 miliona evra To je, ina-
~e, dosad najve}a ~e{ka investicija u
inostranstvu. ^EZ je u ovoj zemqi "ba-
cio oko" i na nastavak gradwe nukle-
arke "Belene" na Dunavu. To je velika
{ansa za ~e{ke firme, jer bi gradwa
mogla da protekne po istom receptu
kao u slu~aju ~e{kog "Temelina" - na
sovjetsku tehnologiju nadgradwa za-
padnog sistema upravqawa. 

Osim Balkana, ^EZ ima veliki in-
teres za ekspanziju u neposrednom su-
sedstvu. Izgubio je na tenderu za pri-
vatizaciju "Slova~kih elektrana"
(dominantni nacionalni proizvo-

dja~) od italijanskog ����-a. Ali,
pre svega, zato {to se ose}a dovoqno
jakim da mo`e da se pona{a samo eko-
nomski i {to ne `eli da preplati
nijednu akviziciju, makar to bila
firma s kojom je do skoro bio u istom
{irem preduze}u u nekada{woj ^eho-
slova~koj. Ova firma namerava da is-
koristi liberalizaciju tr`i{ta i
preduzetni{tva i planira gradwu
termolektrane u Slova~koj, koja bi
radila na poqski ugaq i isporu~uva-
la struju Poqskoj. A u Poqskoj, u kojoj
dobar deo proizvodwe i distribucije
dolazi na red za privatizaciju, ^EZ
se uvr{}uje u favorite me|u intere-
sentima.

U posledwih godinu-dve nema boqe
investicije na Pra{koj berzi od
^EZ-a. Kurs akcija je, na primer, pra-
te}i sjajne rezultate u poslovawu i
planove i uspehe u ekspanziji utro-
stru~en od po~etka pro{le godine.
Vlada je posle neuspe{nog tendera iz
2002 (kada nije dobijena tra`ena ce-
na od ne{to skoro sedam milijardi
evra) definitvno odustala od wegove
privatizacije, bar do kraja ove dece-
nije. Ni opozicija posledwih meseci
ne govori vi{e o potrebi privatiza-
cije ^EZ-a, koji je postao, bez sumwe,
najja~a ~e{ka firma, pa i jedini ~e-
{ki "globalni igra~" na svetskom tr-
`i{tu. To je potvr|eno i nedavno ka-
da su akcije ^EZ-a prema{ile na ber-
zi 400 kruna po komadu (sada su ve} 477
dolara) i ukupna vrednost akcija
firme takozvana tr`i{na kapitali-
zacija prema{ila 10 milijardi dola-
ra, ~ime se uvrstila me|u 500 najve}ih
firmi u svetu. Prema posledwoj rang-
listi britanskog "��������
������� 
�!
"�
#� $�� %, ^EZ zauzima 446 mesto u
svetu. 

Cene koje ^EZ posti`e u izvozu go-
tovo su se izjedna~ile sa doma}im ce-
nama, {to jasno govori o snazi i
uklopqenosti ove firme u evropske
elektroenergetske tokove. Pre 11 go-
dina, kada je potpisnik ovih redova
do{ao na rad u Prag, cene srpske i
~e{ke struje bile su gotovo iste. U
me|uvremenu, cene u ^e{koj Republi-
ci pove}ane  su realno za oko tri pu-
ta i iznose (za doma}instva) oko 12
evro centi. �

Milan Lazarevi}

Tokom ove godine u ^EZ-u o~ekuju da }e biti raspisani novi tenderi za privatizaci-
ju na Balkanu, pre svega u Makedoniji i u Crnoj Gori. U Crnoj Gori interes je ispoqen
za rudnik ugqa u Pqevqima, kao i za elektrane. Na tenderu koji je Vlada Crne Gore
raspisala za rudnik ugqa "Pqevqa", ^EZ je favorit i o~ekuje se, prema pouzdanim iz-
vorima, da }e sigurno pobediti. Ranije je ve} bilo isticano da je ^EZ zainteresovan,
tako|e, za privatizacije u ovoj grani u Hrvatskoj, BiH, Sloveniji, za koje se o~ekuje da
}e biti relativno skoro raspisane i u perspektivi i u Srbiji. 

U o~ekivawu novih tendera za privatizaciju na Balkanu 

U NE "Dukovan"
proizvodi se najjeftinija 

sruja u svetu
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Najmawa ~lanica
"Vi{egradske gru-
pe", sa svega 5,4 mi-
liona stanovnika,

Slova~ka je uzdanicu na{la
u nuklearnim elektranama
iz kojih sti`e gotovo 60 od-
sto doma}e proizvodwe
struje. Takav udeo nuklear-
ki nemaju ni ̂ e{ka, Ma|ar-
ska i Poqska, sa kojima
Slova~ka ~ini "Vi{egrad-
sku ~etvorku" i elektroe-
nergetski savez �������.
Poqska uop{te nema nukle-
arke, ali kao i ^e{ka ras-
pola`e bogatim le`i{ti-
ma ugqa, na kojima zasniva
energetsku perspektivu.
Ma|arska nema bogate ugqe-
nokope, ve} najve}a nalazi-
{ta nafte u regionu. Za
razliku od wih, Slova~ka
ima male rezerve nafte i
ugqa i to slabog kvaliteta,
ali u okviru "~e-
tvorke" raspola`e
najboqim hidropo-
tencijalom. U pro-
{logodi{woj slo-
va~koj proizvodwi
struje od 28,7 mili-
jardi kilovat-~aso-
va, hidroelektrane
su u~estvovale sa go-
tovo 14 odsto, a termoelek-
trane sa oko 30 procenata. 

Ukupna potro{wa struje
u Slova~koj prema{ila je
26 milijardi kilovat-sati
podupirana privrednim bu-
mom i "eksplozijom" stra-
nih ulagawa od po~etka ove
decenije. U toj zemqi okru-
`enoj sa pet po svemu nad-
mo}nijih suseda, otvarawe
tr`i{ta elektri~ne ener-
gije zapo~eto je pre tri go-
dine i sada svi potro{a~i
slobodno biraju isporu~io-
ce struje.

Slova~ki elektroener-
getski sektor ~ine tri ne-
zavisne delatnosti: proiz-
vodwa u kojoj dominira gru-
pa "Slovenske elektrarne"

(SE), prenos koji obavqa
dr`avni monopol SEPS i
sektor distribucije sa tri
regionalne kompanije u ko-
jima evropski xinovi ����

�	
� i "�������������������
����� imaju do 49 odsto vla-
sni{tva. Privatizacijom
te tri elektrodistributiv-
ne kompanije, od kojih je

najve}a elektrodistribuci-
ja Zapadne Slova~ke ����)
sa gotovo milion potro{a-
~a, slova~ka vlada je zaradi-
la 618 miliona evra.

"���������� ����������" sa
6.880 megavata i godi{wom
proizvodwom 26 milijardi
kilovat-sati struje druga su
najve}a elektroenergetska
kompanija u centralnoj i
isto~noj Evropi. Sa opti-

malnom kombinacijom nu-
klearnih, hidro i termoe-
nergetskih postrojewa ��
u~estvuje sa oko 90 odsto u
ukupnim doma}im kapacite-
tima i produkciji elek-
tri~ne energije. Pro{le
godine zakqu~en je tender
za privatizaciju "����������
����������", na kome je pobe-

dio italijanski "����"
ponudiv{i 840 milio-
na evra za 66 odsto vla-
sni{tva. Ova akvizi-
cija podjednako je va-
`na za slova~ku elek-
troprivredu i za sam
"����", koji se time {i-
ri na tr`i{tu cen-
tralne i isto~ne Evro-

pe odakle Italija uvozi
zna~ajan deo elektri~ne
energije. "����" je, zapravo,
vapio za jednim takvim po-
strojewem van Italije da
bi odr`ao razvojne per-
spektive nakon {to je u sop-
stvenoj zemqi nateran da se
odrekne dela svojih proiz-
vodnih i prenosnih kapaci-
teta pod pritiskom antimo-
nopolske komisije EU. 

Perjanica "����������
����������" su nuklearke "Bo-
hunice" na zapadu i "Mohov-
ce" na jugu zemqe sa ukupno
{est reaktora i 2.640 mega-
vata. Te jedine slova~ke
atomske elektrane proizvo-
de 17 milijardi kilovat-sa-
ti struje godi{we. Dok je
"Bohunice" vreme{nija
elektrana, jer je posledwi
od wena ~etiri reaktora
prika~en na mre`u pre dve
decenije, "Mohovce" su sa-
svim novo postrojewe. Prvi
blok od 440 megavata u nu-
klearki "Mohovce" prora-
dio je 1998, a drugi blok
iste snage dve godine ka-
snije. Zapo~eta je i gradwa
jo{ dva bloka, ali je wiho-
vo kompletirawe privreme-
no odlo`eno odlukom vlade
da za taj projekat uskrati
daqu finansijsku pomo}.
Po uverewu obave{tenijih
analiti~ara, blokovi tri i
~etiri u nuklearki "Mohov-
ce" verovatno nikada ne}e
biti zavr{eni.

Zahvaquju}i upravo toj
"sve`oj" nuklearki Slova~-
ka se posledwih godina svr-
stala me|u velike izvozni-
ke elektri~ne energije u re-
gionu. Lane je uvezla 7,8 i
izvezla 10,4 milijardi ki-
lovat-sati struje, ali vlada
bojazan da bi ubrzo mogla
postati neto uvoznik struje
zbog planiranog zatvarawa
dva reaktora u "Bohunica-
ma". Kao zalog za ulazak u
Evropsku uniju Slovaci su
pristali da prva dva bloka
(po 440 megavata) u toj nu-
klearki ugase izme|u 2006. i
2008. godine. 

U sastavu �� rade svega
dve termoelektrane, "Voja-
ni" i "Novaki", ali wihov

���������	��
����������
��������������������������

Sudbonosne nuklearke
� �������������������� �!� � � �"!�� �#$�%�&' #��!�( ���!�)� �* ' �+	

( ����&�,���( ����"����-��,�(���+-&�-�+���"!�( ���! �+���.���+�( �����+!���
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Prvi sna`an impuls razvoju elektroprivrede na podru~ju
dana{we Slova~ke dala je Me|unarodna elektrotehni~ka iz-
lo`ba u Be~u 1883. godine. Ve} 1884. godine u Bratislavi je
pu{tena u rad prva slova~ka elektrana, a pet godina kasnije
proradila je i prva hidroelektrana u Slova~koj, kapaciteta
22 kilovata.

U 1919. godini donet je zakon o elektri~noj energiji i osno-
vano prvih pet javnih elektroprivrednih preduze}a sa sedi-
{tem u Bratislavi, Banskoj Bistrici, @ilini, Komarnom i
Ko{icama. Do 1928, me|utim, elektrificirano je svega sedam
odsto mesta u Slova~koj, a uo~i drugog svetskog rata struju je
imalo tek 27 odsto naseqa. 

Prva elektrana pre 120 godina

Slova~ka je postala nezavisna dr`ava od 1. januara 1993.
godine sporazumnim rastankom sa ^e{kom, ali su one zajed-
ni~ko upravqawe elektroenergetskim sistemom zadr`ale do
aprila 1994. godine. Od novembra te godine dr`avna elektro-
privredna kompanija "���������	 ���
������	 �������	 �����
transformisana je u kompaniju "���������	�����
�
��". 

Saradwa sa ^e{kom

Po uverewu obave{tajnih
analiti~ara blokovi tri i 

~etiri u nuklearki "Mohovce"
nikada ne}e biti zavr{eni

&

&

Nuklearke 
su okosnica

Slova~ke 
elektroprivrede



ukupni kapacitet dosti`e
1.838 megavata, a proizvod-
wa od 4,6 milijardi kilo-
vat-sati ~ini polovinu
ukupne produkcije slova~-
kih termoelektrana. Hi-
droelektrane u sklopu "���
�������
 ���������" raspola-
`u sa 2.399 megavata i pro-
izvode gotovo ~etiri mili-
jarde kilovat-sati elek-
tri~ne energije. Ostale do-
ma}e hidroelektrane daju
simboli~nu produkciju.
Oslonac slova~kog hidro-
kompleksa je basen reke Vah
koja vijuga planinskim se-
verom zemqe i ima brojne
pritoke. Na Vahu je izgra|e-
na i najsna`nija slova~ka
hidroelektrana "^erni
Vah" od 735 megavata. Ube-
dqivo najve}a po proizvod-
wi od 2,2 milijarde kilo-
vat-sati godi{we je proto~-
na hidroelektrana "Gab~i-
kovo" na kanalu kraj Duna-
va. Pu{tena je u rad 1992.
godine, ima 720 megavata i
{est puta ve}u produkciju
od "^ernog Vaha". Najstari-
ja je HE "Rakovec" snage 0,5
megavata na reci Hnilec,
koja radi od 1912. godine i
koristi istu tehnologiju
kao i u doba kada je u{la u
pogon. 

Slova~ka planira da po-
ve}a udeo obnovqivih izvo-
ra na 31 odsto bruto potro-
{we struje do 2010. godine.
Pored hidroenergije zasad
se najvi{e koristi snaga
vetra u okviru tri farme
vetrewa~a, ali stru~waci
smatraju da je biomasa dugo-
ro~no najperspektivniji
obnovqivi izvor u {umo-
vitoj zemqi Slova~koj. �

Mladen Ba~li} 

[VEDSKA

Termoelektrana bez 
ugqen-dioksida

[vedski energetski gigant "Vattenfall"
prvi }e u svetu izgraditi pilot-elektranu na
ugaq koja ne}e ispu{tati ugqen-dioksid. U
procesu sagorevawa u toj elektrani ugqen-di-
oksid }e se kori{}ewem nove tehnologije iz-
dvajati i odlagati u podzemne bunkere, tako
da ne}e stizati u atmosferu. Ovo eksperimen-
talno postrojewe bi}e podignuto u blizini
termoelektrane na ugaq "��������" u nema~koj
pokrajini Brandenburg, ju`no od Berlina.
O~ekuje se da }e pilot-elektrana proraditi
2008. godine i da }e ko{tati 40 miliona evra.
Pilot-projekat je razvijen u saradwi sa vode-
}im istra`iva~kim centrima nema~kih uni-
verziteta. 

"��������"-ove termoelektrane na lignit u
centralnoj Nema~koj ve} su najmoderniji
objekti te vrste u svetu, navodi se na Inter-
net-stranici najve}e {vedske i nordijske
energetske korporacije sa sedi{tem u Stok-
holmu. Po proizvodwi struje "��������" je pe-
ti, a po produkciji toplotne energije prvi u
Evropi. Ta poslovna grupa sa 33.000 zaposle-
nih ostvarila je lane prihod od 12,6 milijar-
di evra. Neto profit od 1,3 milijarde evra
bio je ve}i 29 odsto nego 2003. godine.

HOLANDIJA

Morska farma vetrewa~a 
Holandske kompanije "���� 
 ����!��"�

�#$ i �� ���%� zajedni~ki }e graditi i
koristiti prvu doma}u of{or farmu vetre-
wa~a, koja }e se nalaziti na 23 kilometara od
obale u holandskom delu Severnog mora.
Farma vetrewa~a nazvana "&'" raspolaga}e
kapacitetom od 120 megavata i proizvodi}e
dovoqno struje za snabdevawe 125.000 doma-
}instava.

Pripreme za gradwu farme po~ele su u maju.
Wenih 60 vetroturbina po dva megavata bi}e

postavqene na podvodnom grebenu 20 metara
ispod morske povr{ine. Ra~una se da }e farm-
a u}i u pogon krajem 2006. i proizvoditi 438
miliona kilovat-sati elektri~ne energije
godi{we. Ovo je prvi od 12 projekata koje
�� ���%�
 (� planira da realizuje u ho-
landskom delu Severnog mora, saop{tila je
na svojoj Internet-stranici korporacija
���� .

FINSKA

Povezivawe 
nordijskih zemaqa

Finski operator prenosnog sistema ")���
!��*" i {vedski "�������
��������" dogovorili
su zajedni~ku gradwu podmorskog kabla koji
}e povezivati elektroenergetske sisteme dve
zemqe. Radovi }e biti zavr{eni do jeseni
2010. godine uz ulagawa od 200 miliona evra.
Kompanije }e imati podjednak udeo u vlasni-
{tvu i investicijama.

Projekat nazvan ")���������
�" ubrza}e in-
tegrisawe tr`i{ta nordijskih zemaqa. Po-
stavqawem tog kabla dugog oko 300 kilometa-
ra po~iwe primena dogovora o zajedni~kom
razvoju nordijskih operatora prenosnog si-
stema. Wihovo udru`ewe "���*�" planiralo
je ukupno pet novih prekograni~nih "linija"
za prenos elektri~ne energije koje }e ko{ta-
ti oko milijardu evra i biti zavr{ene do
2010. godine. 

ESTONIJA

��� gradi podmorski kabl 
[vedska kompanija +(( pobedila je na li-

citaciji za gradwu podmorskog kabla koji }e
omogu}iti boqe povezivawe balti~kog i nor-
dijskog energetskog tr`i{ta. Kabl dug 100
kilometara direktno }e spajati transforma-
torske stanice "$���," u Estoniji i "��-�" u
Finskoj. Projekat }e ko{tati 110 miliona
evra i bi}e zavr{en do kraja 2006. godine.

Prvenstveni ciq postavqawa kabla je snab-
devawe nordijskog tr`i{ta strujom proizve-
denom u balti~kim zemqama. Ra~una se da }e
tom trasom biti isporu~ivano oko dve mili-
jarde kilovat-~asova godi{we. Kabl koji }e
se u du`ini od 70 kilometara nalaziti na
morskom dnu koristi}e se i za isporuke u obr-
nutom smeru - u slu~aju nesta{ica elektri~ne
energije u zemqama Baltika. Partneri u ovom
projektu su operatori prenosnog sistema
"Esti energia" iz Estonije, "Lietuvos ener-
gia" iz Litvanije i ".�������!�" iz Letonije,
kao i finske kompanije "/��0���
 ��1�" i
"$�������
����!��". �

������������	
��������	��	��	����
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USloveniji se ~ak 650 kupaca
odlu~ilo za nabavku "pla-
ve", odnosno elektri~ne
energije proizvedene u slo-

vena~kim hidroelektranama. Hol-
ding slovena~ke elektrane i weni
poslovni partneri u prodaji ove
energije - Elektro Qubqana, Elek-
tro Ceqe, Elektro Gorewska, Elek-
tro Primorska i Elektro Maribor -
dodelili su im po~etkom pro{log
meseca diplome.

U interesu Slovenije je, kako su
tom prilikom istakli predstavnici
Vlade i HSE, da uz pravovremene me-
re oblikuje dodatne, po mogu}nosti
tr`i{ne podsticaje za proizvo|a~e
energije iz obnovqivih izvora. Jer,
kao ~lanica EU, Slovenija mora da
pove}a u~e{}e te energije sa 29,9 od-
sto, koliko je iznosilo 1999. na 33,6
procenata u 2010. godini. Kao jedan

od koraka ka dostizawu tog ciqa, la-
ne je ustanovqen nacionalni, odno-
sno, upravni odbor ���������	
��, i
tako se i ova zemqa ukqu~ila u me|u-
nardoni sistem ������
�	�
���
�. 

^ak 60 odsto prihoda od prodaje
"plave energije" odlazi u "plavi
fond" namewen razvoju obnovqivih
izvora energije u Sloveniji. Saku-
pqena sredstva - sude}i po do sada
sklopqenim ugovorima o kupovini
"plave energije" do kraja godine u

��������	��
���������������

Plava energija
za 650 kupaca

Iz "plave energije" 
u "plavi fond"-

HE "Mariborski otok"

��
��	����������������	������������
�����

Sedam generatora
na Pagu 

Vetar koji na hrvatskom ostrvu Pa-
gu zna da duva brzinom od 240 kilo-
metara na ~as vi{e nije samo elemen-
tarna nepogoda, ve} i pokreta~ sedam
vetrogeneratora koji proizvode
struju za potrebe grada Paga. Vetro-
generatori, ukupne snage 5,95 mega-
vata, pu{teni su u rad u februaru i
godi{we }e proizvoditi 15 milio-
na kilovat-~asova elektri~ne ener-
gije. Izgradila ih je hrvatska kom-
panija "����� ��
�� ���	�" na brdu
Ravne nakon sedmogodi{we analize
opravdanosti tog prvog hrvatskog
projekta u podru~ju vetroenegije.
Ukupna investicija "te{ka" je 6,5
miliona evra. 

Stubovi koji nose glavu svake ve-
troelektrane sa generatorom i re-
duktorom i lopatice turbine visoki
su 49 metara, a promer rotora je 52
metra. Merewa su pokazala da je sred-
wa godi{wa vrednost brzine vetra

na brdu Ravne pribli`no 6,5 metara
u sekundi, a za komercijalnu proiz-
vodwu dovoqna je brzina 5,5 metara u
sekundi �

�������
�	��

Rusija: Mawa emisija gasova
Najve}a ruska elektroprivredna

kompanija "Ujediweni energetski si-
stem Rusije" (UESR) realizova}e vi{e
od 30 projekata zasnovanih na mehani-
zmima Protokola iz Kjota. Projekti }e
biti zavr{eni u narednih nekoliko go-
dina i smawi}e emisiju {tetnih gaso-
va iz elektrana u sastavu UESR za naj-
mawe 20 miliona tona. 

Projekti predvi|aju prelazak neko-
liko elektrana sa ugqa na gas, pove}a-
we efikasnosti proizvodwe, poboq-
{awe u{tede goriva i ve}e kori{}ewe
obnovqivih izvora.

Francuska: EdF merka Italiju
Francuski energetski xin "Electri-

cite de France" (EdF) odlu~io je da pro-
{iri poslove u Italiji time {to }e po-
stati zna~ajniji akcionar "Edison"-a,
druge po veli~ini italijanske elektro-
energetske kompanije. Taj ciq je ostva-
ren potpisivawem sporazuma sa elek-
troprivrednom i gasnom kompanijom
AEM iz MIlana, sa kojom }e EdF deliti
vlasni{tvo i kontrolu nad "Edisonom".

Ako Brisel odobri ovaj ugovor sklo-
pqen u maju, EdF }e postati vlasnik
akcija kompanije "Italenergia Bis",
aktuelne holding kompanije "Edisona".
"Italenergia Bis" }e zatim preneti ak-
cije "Edisona" na novi holding koji }e
osnovati EdF i AEM. Posle kompleti-
rawa cele transakcije EdF }e u "Edi-
sonu" imati 50 odsto vlasni{tva.          

Abu Dabi: Prva vetroelektrana 
Emirat Abu Dabi dobio je prvu el-

ktranu koju pokre}e snaga vetra. Po-
strojewe kapaciteta 850 kilovata sa
rotorom na torwu visokom 65 metara
ko{talo je dva miliona evra, a podig-
nuto je na ostrvu Sir Bani Jas za snab-
devawe strujom tamo{wih stambenih i
poslovno-turisti~kih objekata. Elek-
tranu su izgradile nema~ke kompanije
"Dornije konsalting" i GTZ, koje }e wo-
me i upravqati u naredne dve godine.

Norve{ka: "Statkraft" 
ulazi u Nema~ku

Norve{ka kompanija "Statkraft",
specijalizovana za proizvodwu struje
iz obnovqivih izvora, izgradi}e u Ne-
ma~koj termoelektranu na gas sa ener-
getskom efikasno{}u od najmawe 57,5
odsto. Elektrana kapaciteta 400 mega-
vata bi}e podignuta u blizini Dort-
munda kao zajedni~ko ulagawe sa ne-
ma~kom kompanijom "Mark-E", po prin-
cipu podjednakog udela u investicija-
ma i vlasni{tvu. 

Planirano je da radovi po~nu ove je-
seni i da se zavr{e za dve godine. 

Sopstvena elektrana u Nema~koj va-
`an je strate{ki korak u planovima
"Statkrafta", izjavio je Bard Mikelsen,
izvr{ni direktor te poslovne grupe ko-
ja je drugi najve}i evropski proizvo|a~
struje iz obnovqivih izvora i tre}i naj-
ve}i proizvo|a~ elektri~ne energije u
nordijskom regionu.  �

Investicija "te{ka"
6,5 miliona evra
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Vlada Makedonije i slovena~ka
firma Turbo istitut zakqu~ili su
protokol o izgradwi 20 malih hi-
droelektrana, a sporazum o tom po-
slu potpisali su 17. juna Fatmir Be-
simi, ministar ekonomije Makedo-
nije i Vladimir Kerco, generalni
direktor Turbo instituta.

Investitor tog projekta, vrednog
100 miliona evra, bi}e ova slove-
na~ka kompanija.

Imaju}i u vidu da za taj tip elek-
trana ne podi`u brane, zavr{etak
projekta predvi|en je za dve godine.
Projekat se ocewuju posebno zna~aj-
nim za ekonomiju i to posebno za
sektor energetike i pozitivno }e
uticati na intenzivirawe investi-
cionog ciklusa i na anga`ovawe
makedonskih gra|evinskih firmi.

Prema odredbama protokola, 70
odsto vrednosti ove investicije re-
alizovalo bi se uz u~e{}e doma}ih
preduze}a. Turbo institut }e, pored
pripremawa dokumentacije, biti za-

du`en i za gradwu i odr`avawe
elektrana. Male elektrane ima}e
ukupnu snagu od 20 megavata i proiz-
vodi}e 300 miliona kilovat-sati
elektri~ne energije.

Makedonija, prema ura|enim stu-
dijama, ima hidropotencijal za vi-
{e od 400 malih HE. Wihova pred-
nost je i zato {to predstavqaju naj-
boqi izbor u za{titi `ivotne oko-
line, jer ne emituju {tetne materi-
je. One, tako|e, ne zahtevaju izgrad-
wu brana, pa ni stvarawe velikih je-
zera kojima se naru{avaju biqna i
`ivotiwska stani{ta. Energetski
oslonac u proizvodwi elektri~ne
energije u Makedoniji predstavqaju
dve termoelektane, jer se iz hidroe-
lektrana godi{we dobija tek 10 do
12 odsto od ukupnih koli~ina. Za
podmirewe potreba ova dr`ava, sto-
ga, uvozi oko milijardu kilovat-~a-
sova godi{we. �

R.E.

fondu }e se na}i 13 miliona tolara
- bi}e utro{ena upravo u te svrhe.
To }e, pre svega, pomo}i za{titi
okoline i wenom o~uvawu za sada-
{we i budu}e generacije. Uz "plavu
energiju", sa "plavim fondom" na-
pravqen je, tako|e, jedan od va`nih
koraka ka ostvarewu ciqeva koje je
Slovenija sebi postavila potpisi-
vawem Kjoto protokola. �

P.M.P.
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Preko plana
U hercegova~kim hidroelektra-

nama na Trebi{wici, sa sedi{tem
u Trebiwu, do kraja juna ukupno je
proizvedeno 674 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energije, pa je
godi{wi plan ostvaren sa 64 od-
sto, Dragan An|eli}, pomo}nik
direktora hercegova~kih HE, tim
povodom isti~e da }e godi{wi
plan proizvodwe od milijardu i 48
miliona �� biti znatno preba-
~en, {to omogu}avaju dobra pogon-
ska spremnost agregata i pune aku-
mulacije.

Po~etkom jula, uz to, o~i{}en je
tunel od Gorice, kod Trebiwa, do
HE Plat kod Dubrovnika u du`i-
ni 16 kilometara. He "Trebiwe 2"
uskoro zapo~iwe remont, a zavr-
{en je i proboj tunela Fatni~ko
poqe- Bile}ko jezero, koji se gra-
di za potrebe ovih elektrana. Tu-
nel }e, naime, slu`iti za prevo|e-
we plavnih voda iz Fatni~kog i
Dabarsko poqa u ve{ta~ku akumu-
laciju Bile}ko jezero. �

R.E.
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Gradi se 20 objekata 
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Renovirane hidroelektrane
Kompanija "Dravske elektrane Maribor"

(DEM), u sastavu Holdinga "Slovenske
elektrane", zavr{ila je gotovo dvadeseto-
godi{wi program modernizacije postroje-
wa na gorwem toku Drave. Rekonstrukci-
jom svih {est hidroelektrana - Dravograd,
Vuzenica, Vuhred, O`balt, Fala i Mari-
borski otok - wihov kapacitet je uve}an za
25 odsto, na 345 megavata. Ukupne investi-
cije u taj projekat u visini 208 miliona
evra rezultira}e i pove}awem proizvod-
we za 9,4 odsto, na planiranih 1,52 mili-
jarde kilovat-~asova elektri~ne energije
u ovoj godini. 

Na sve~anosti u hidroelektrani
"O`balt", posledwoj u kojoj je obavqena
modernizacija i koja je upravo napunila
45 godina rada, slovena~ki ministar pri-
vrede Andrej Vizjak naglasio je da je ovo
do sada najve}i projekat u hidroenerget-
skom kompleksu Slovenije. U gradwi i is-
poruci opreme u~estvovale su i velike
svetske firme poput nema~kog "Simensa"

i skandinavskog koncerna ABB.
Program modernizacje hidroelektrana

u gorwem toku Drave realizuje se od 1987.
godine. U prvoj fazi do 1995. godine reno-
virane su hidroelektrane "Fala", "Dravo-
grad", "Vuzenica" i "Mariborski otok". To-
kom druge faze, zavr{ene po~etkom ove
godine, obnovqene su i hidroelektrane
"Vuhred" i "O`balt". Obiman projekat fi-
nansiran je ve}im delom iz sopstvenih
izvora. Jedan od najve}ih spoqnih kredi-
tora bila je Evropska banka za obnovu i
razvoj.

Nakon kompletirawa druge faze moder-
nizacije snaga svih osam elektrana na
Dravi, ukqu~uju}i "Zlatoli~je" i "Formin"
u dowem toku te reke, pove}ana je na 575
megavata. Predstoje}om rekonstrukcijom
"Zlatoli~ja" i "Formina" ukupni kapacitet
dravskih hidroelektrana pove}a}e se za
jo{ 20-25 megavata. Postrojewa u sastavu
DEM-a trenutno podmiruju ~etvrtinu ukup-
nih slovena~kih potreba. �

Ukupna snaga
malih HE bi}e 

20 megavata
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O~uvawe `ivotne
sredine jedan je
od prioriteta
svakodnevice, a

vratiti prirodi ono {to
smo joj uzeli glavni je mo-
to. Dobar primer za to je,
podse}amo, elektrana u Be-
~u u kojoj se struja proizvo-
di iz otpada, a iz dimwaka
u atmosferu ispu{ta "pre-
~i{}en" vazduh. Da li je
ovo za Srbiju daleka bu-
du}nost ili je ovakvo re-
{ewe i nama dostupno?

Prema re~ima Gor-
dane Perovi}, direk-
tora Agencije za reci-
kla`u, svaka otpadna
materija koja mo`e bi-
ti sekundarna sirovi-
na (ona koja ima upo-
trebnu vrednost u pro-
cesu u kome je nastala
ili nekom drugom),
treba to i da postane, ta~-
nije, treba da te`imo tome
da sve sekundarne sirovi-
ne izdvojimo i iskoristi-
mo. 

- Recikla`a je vra}awe
sekundarne sirovine u `i-
vot, u istom ili u nekom
drugom procesu. U tom kon-
tekstu odre|ene otpadne

materije mogu da postanu
alternativni izvor ener-
gije, toplotne ili elek-
tri~ne. Ako se od ba~enog,
odlo`enog materijala mo-
`e dobiti energija, i to je
jedan vid recikla`e, tj.
upotrebnu vrednost je do-
bila materija koja je nije
imala. "Ku}ni", neindu-
strijski otpad ima vrlo
raznolik sastav. U wemu se
nalazi i organski otpad -
hrana, ba{tenski otpad, sa
zelenih povr{ina. Po{to

u Evropi recikla`a nije
dostigla nivo, kao recimo
u Japanu, ve}ina evropskih
gradova je 90-ih godina te-
`ila tome da se komunal-
ni otpad spaquje i da se
nakon toga dobije elek-
tri~na energija - ka`e
Gordana Perovi}. 

Devedesetih godina po-

~eli su ubrzano da se grade
insineratori, koji mogu
biti razli~itih kapacite-
ta, a pri wihovoj izgradwi
va`no je da se ugrade viso-
kokvalitetni filteri
kroz koje prolaze gasovi
koji se osloba|aju pri spa-
qivawu. Na{a sagovorni-
ca smatra da kod nas jo{
nije do{lo vreme za iz-
gradwu takvih objekata, ne
zato {to nema potrebe za
tim, ve} zato {to moramo
da u potpunosti kontroli-

{emo uslove pod koji-
ma se proces odigrava.

- Otpad bi trebalo
da se spaquje u insine-
ratorima i da se iz tog
procesa dobije energi-
ja, ali samo pod uslo-
vom da objekat bude do-
bro projektovan, da su
postavqeni kvalitet-

ni filteri i da tu radi
visokoobrazovani kadar.
Mislim da nam ne treba
jo{ dimwaka sa crnim di-
mom. Treba razmi{qati u
tom pravcu jer bismo tu ko-
li~inu energije sigurno
mogli da uve`emo u si-
stem, tj. u mre`u - ka`e
Gordana Perovi}.

Kada je re~ o deponijama
i tu ima odre|enog vida se-
kundarnih sirovina, odno-
sno recikla`e. Na deponi-
ji ostaju brzo razgradqive
komponente (BRK), mahom
organskog porekla. S obzi-
rom da je deponija bioreak-
tor na otvorenom, dolazi
do biolo{kih i hemijskih
reakcija kada otpad odle-
`i izvesno vreme. Proizvo-
di raspada otpada i tih re-
akcija su otpadna voda koja
ide na dno, pa tako i u vodo-
tokove, i gas koji se kre}e
po deponiji. Taj gas ~ine
52-54 odsto metana, oko 46
procenata ugqen-dioksida
i dva odsto su ostali gaso-
vi. Poznato je da je metan
samozapaqiv u koncentra-
ciji od pet do 15 odsto u za-
tvorenom prostoru, pa se za-
to na mnogim smetli{tima
razvejava veliki dim. Sama
ideja da ne{to samo mo`e
da se zapali i gori, navodi
na razmi{qawe da to mo`e
i da se pretvori u odre|enu
vrstu energije. Primer je
qubqanska deponija, gde se
izdvojeni gas - biogas saku-
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^ista energija kao 
upotrebna vrednost
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Ministarstvo nauke i za{tite `ivotne sredine poku{ava
da na terenu sprovede Nacionalnu strategija upravqawa ot-
padom usvojenu 2003. godine i zajedno sa Upravom za za{titu
`ivotne sredine ula`e puno napora da se izgrade regionalne
deponije, a predvi|eno ih je 29.

- Kada je regionalna deponija u pitawu, princip je da se ne-
koliko op{tina u odre|enom regionu dogovori i zajedni~ki na
jednom mestu izgrade deponiju, {to je praksa i u svetu. Pored
toga {to moraju da imaju sve uslove za rad, mnogo br`e }emo
do}i do takvih deponija, mawe novca }e biti utro{eno, a fi-
nansijska sredstva se mogu dobiti iz inostranstva. Treba da
shvatimo da vi{e nismo bogata zemqa i da treba da vodimo ra-
~una o prirodnim resursima - ka`e Gordana Perovi}.

Sa~uvati prirodne resurse

Otpad se i daqe ne 
koristi kao obnovqivi
izvor energije

Ako se od ba~enog, 
odlo`enog materijala mo`e 

dobiti energija, i to je 
jedan vid recikla`e

Otpad bi trebalo
da se spaquje u
insineratorima 

i da se iz tog
procesa dobije

energija
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Do kraja godine sa norv-
e{kim partnerom bi}e
potpisan ugovor o donaci-
ji iz koje }e se finansira-
ti dopuna postoje}eg kata-
stra lokacija u Srbiji na
kojima bi mogle da se gra-
de male hidroelektrane. U
toku su pregovori repu-
bli~kog Ministarstva za
ekonomske odnose s ino-
stranstvom i Ministar-
stva spoqnih poslova
Norve{ke o potpisivawu
tog ugovora, ka`e Milan
]u{i}, iz Direkcije za
razvoj i investicije Elek-
troprivrede Srbije. Pre-
ma wegovim re~ima obno-
vqivi izvori energije ve-
oma su prisutni u razvije-
nim zemqama, gde vlade po-
ma`u izgradwu malih hi-
droelektrana. On smatra
da bi bilo izuzetno kori-
sno da se takva praksa pri-
mewuje i u Srbiji.

- Potencijal obnovqi-
vih izvora energije koji-
ma Srbija raspola`e nije
dovoqno veliki da bi se
eliminisali sada{wi
problemi snabdevawa.
Me|utim, to je potencijal
koji bi, ako se stavi u
funkciju mogao da ubla`i
uvoznu zavisnost na{e ze-
mqe. Tako|e, treba imati
u vidu da je u Srbiji u po-
voju razvoj industrije za
proizvodwu glavne i po-
mo}ne opreme za tehnolo-
gije koje koriste obno-
vqive izvore energije -
ka`e ]u{i}.

On podse}a da se dosada-
{we bavqewe problemima
obnovqivih izvora u Sr-
biji mo`e oceniti kao
sporadi~no, a rezultati
zanemarqivim. Zna~ajnije
napore na razvoju progra-
ma malih hidroelektrana
ulo`ila je samo mala gru-

pa entuzijasta. Zahvaquju-
}i popularnosti ovih iz-
vora energije u Evropi i
svetu, ali i sve ve}em inte-
resovawu privatnih inve-
stitora, obnovqivi izvo-
ri energije na{li su svoje
mesto u novom Zakonu o
energetici i Strategiji
razvoja energetike do
2015. godine.

- Strategijom razvoja su
predvi|ene podsticajne
mere za ulagawa u energet-
ske objekte u kojima }e se
koristiti obnovqivi iz-
vori energije, a mogu}no-
sti wihovog kori{}ewa
utvr|uju se Programom
ostvarivawa Strategije.
Sve to predstavqa dobru
osnovu za izradu Nacio-
nalnog programa za stimu-

laciju kori{}ewa obno-
vqivih izvora energije -
napomiwe ]u{i}.

Zakon o energetici, pr-
vi je zvani~an dokument u
Srbiji kojim se promovi-
{u obnovqivi izvori
energije i daje im se prio-
ritet. Wime se ukidaju
ograni~ewa iz nekada{we
regulative i predvi|a se
povla{}en status za sve
energetske objekte koji
koriste obnovqive izvore
energije. To je podsticaj za
privatne investitore,
{ansa za doma}u industri-
ju i {to je izuzetno va`no,
prilika za otvarawe novih
radnih mesta, zakqu~uje
]u{i}. �

D.G.V.
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Dopuna postoje}eg
katastra kao poklon 
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pqa, skladi{ti i pre~i-
{}ava i odatle se dobija
toplotna, odnosno elek-
tri~na energija. Ta koli-
~ina energije podmiruje
potrebe same deponije,
ostatak se prodaje elektro-
distribuciji, a dobijeni
novac se investira u nabav-
ku vozila, mehanizaciju. 

- To je naj~istiji vid do-
bijawa elektri~ne energi-
je, ono {to bi i kod nas mo-
glo da uradi - mi{qewe je
Gordane Perovi}. - Najva-
`nije je iza}i pred javnost
sa pravim podacima o tome
koliko }e projekat da ko-
{ta, {ta }e nam doneti, od-
rediti cenu tako dobijene
elektri~ne energije i obja-
sniti kako }e sve to utica-
ti na poboq{awe kvalite-
ta `ivota. Tako|e, na sani-
tarnim deponijama umesto
pasivnog treba postaviti
aktivni sistem umesto po-
stoje}eg pasivnog, a sve to i
zbog definisanih Kjoto
protokolom - zakqu~uje
Gordana Perovi}. �

Aleksandra ^oli}

Entuzijasti, 
pre svega, 
zainteresovani 
za gradwu mini HE: 
HE "Sokolovica"
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KULTURA

Pripremaju}i se za
obele`avawe 150
godina od ro|ewa
na{eg najve}eg

pronalaza~a i nau~nika,
Teslin Memorijalni komi-
tet iz Kanade je, po~etkom
godine, raspisao konkurs
za vajawe velike skulpture
Nikole Tesle koja }e idu}e
godine biti postavqena
kraj Viktorijinih vodopa-
da na Nijagari.

Ocewivano je 18 aplika-
cija, prispelih iz Kanade,
Amerike i Evrope. Drin-
ka Radovanovi}, skulptor

iz Beograda, jedini je
umetnik sa na{eg konti-
nenta, pozvana da u~estvuje
na konkursu. Razlog za to
su wena autorska dela ve-
zana za Teslu, koja se nala-
ze u brojnim muzejima, in-
stitucijama i u slobodnom
prostoru gradova Evrope.
Najnovoji Drinkin Tesla
se, na pomenutom konkur-
su, najpre na{ao me|u pet
najuspe{nijih radova. Po-
tom je Komitet izbor sveo
na svega dva autora: �����
	�
���	�������� iz Kvebe-
ka i na{u Drinku. Kona~-

na odluka je jo{ neizve-
sna. 

No, kako bilo, ~iweni-
ca da je skulptorka iz Sr-
bije, kao jedina sa prosto-
ra Evrope u{la u apsolut-
no naju`i izbor na jedin-
stvenom konkursu, uprili-
~enom o retkom jubileju,
predstavqa svojevrstan
uspeh, vredan pa`we i po-
mena.

Za one koji je upoznaju
ovom prilikom, buran i
plodonosan umetni~ki opus
Drinke, telegrafski bi
mogao da glasi: weni mno-
gobrojni radovi se nalaze u
velikim muzejima i zadu-
`binama sveta: na Hilan-
daru, u Minhenu, Be~u, Ci-
rihu, Jeni, Pragu, Berlinu,
Moskvi, Americi... Upravo
pre dvadesetak dana posta-
vqen je i Drinkin bare-
qef Svetog Save, dimenzi-
ja 2,5 � 3 metra, ispred pra-
voslavne crkve na jednom od
minhenskih trgova.

Wena autorska dela na
razli~ite teme, kao i spo-
menici velikanima na{e
istorije oplemewuju trgo-
ve, parkove, pravoslavne
hramove, planinske vrhove
i tihe ravni~arske doli-
ne. Za ovu priliku, iz
ogromnog mno{tva, pomi-
wemo samo neke: Kara|or-
|e u Ora{cu, postavqen o
200-godi{wici Prvog

srpskog ustanka; kraq Pe-
tar � Kara|or|evi}; vojvo-
de: Stepa Stepanovi},
@ivojin Mi{i}, Rado-
mir Putnik i Petar Bojo-
vi}; Tanasko Raji}; Filip
Vi{wi}, Vuk Karaxi}, Jo-
van Du~i}, Isidora Seku-
li}, Rade Drainac, Mi-
lo{ Crwanski, Slobodan
Markovi} - Libero Mar-
koni; Jovan Cviji}, Mi-
hajlo Pupin, Milutin Mi-
lankovi}; Sveti Sava, epi-
skop Nikolaj Velimiro-
vi}... "Posejala" ih je na-

Drinka Radovanovi} je autor Plakete "\or|e Stanojevi}"
najvi{eg priznawa koje se dodequje o Danu Elektroprivrede
Srbije... wene biste Nikole Tesle, \or|a Stanojevi}a, Bogo-
quba Uro{evi}a - Crnog... izabrane kao najboqa re{ewa na
javnim konkursima, postavqene su u poslovnim prostorima
EPS-a; velika skulptura \or|a Stanojevi}a dominira jednim
od centralnih trgova u Negotinu; male figurine na{ih pioni-
ra elektrifikacije krase kabinete dr`avnih, nau~nih i kul-
turnih institucija...

Drinkina dela koja nas se ti~u

Posledwe godine `ivota, ve} naslu}uju}i svoju smrt, Slo-
bodan Markovi} - Libero Markoni, provodio je u Drinkinom
ateqeu, me|u wenim skulpturama `ivotiwa i qudi, pi{u}i
svoje stihove. Bilo je to vreme za pra{tawe i opra{tawe. Dok
je Drinka vajala wegov 

veliki portret - on je zauzvrat, islikao uqanim bojama (koje
su se slivale kao krvave suze), vrata wenog ateqea. Tu je napi-
sao svoj posledwi opro{tajni epitaf, kao malu pesni~ku {alu:

"Sada idem u kr~mu,
na svemu ti hvala.
Porazbija}u sr~u!
Zbogom mala!"

I oti{ao je, doista, ludi nomad, Libero Markoni!
IZ KWIGE "BURIDANOV KRITI^AR"

SLOBODANA NOVAKOVI]A

Ludi nomad

��������
��*��
���������+�,���������	

Ima neka tajna veza
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Kara|or|e
u Ora{cu 

Ra|awe skulpture: 
"Oko sokolovo",
~uveni srpski
izvi|a~ iz Prvog
svetskog rata 
~ija je fotografija 
svojevremeno
obi{la planetu

I qubav i inspiracija -
Drinka sa svojim 

"modelom"
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{a Drinka diqem svoje
Srbije. A o tome za{to je
na{a, za{to se usu|ujemo
da je svojatamo mi u Elek-
troprivredi Srbije, sledi
mala, neobi~na pri~a...

Ro|ena 1943. godine u
Stragarima kod Kragujev-
ca, Drinka je detiwstvo
provela uz oca Bogosava.
Bez majke je ostala sasvim
mala, tako da je i ne pamti.
Otac, ina~e radoznali, um-
ni, otmeni seoski u~iteq,
vlasnik velike bibliote-
ke - {to ga je ~inilo vrlo
neobi~nim u okru`ewu,
trudio se da svojoj devoj~i-
ci nadoknadi svu materin-
sku qubav. Iz najranijih
se}awa, Drinka za ovu pri-
liku izdvaja svoju "elek-
tri~nu" pri~u: "Moj tata je
objavqen u "ovalu" na prvoj
strani lista Politika
1933. godine, kao prvi koji
je u [umadiji uveo struju u

seosku {kolu. Dobio je
silne pohvale i priznawa,
preme{taj u Kragujevac
kao nagradu, ali, po{to
posle rata nikakno nije
`eleo da se odrekne svog
Svetoga Save, za kaznu je
ponovo vra}en u seosku
{kolu. Danas, eto, moj ate-
qe upravo gleda na vele-
lepni Svetosavski hram.
Bi}e da je to ba{ nekakva
sudbina" ... 

Potpuno uverena u "tajnu
vezu" sa Teslom, Drinka sa
iskreno{}u malog deteta
opisuje neobi~na doga|a-
wa u svom ateqeu, dok je va-
jala lik osobenog, tajan-
stvenog nau~nika. 

Pritom se ozbiqno po-
ziva na svedoke neobi~nih
pojava: samo u tim prili-
kama - nikada pre i nika-
da potom - sevale su neke
muwe, "eksplodirale" si-
jalice, "struja je tresla" u

kupatilu... Ateqeom je go-
spodario neobja{wivi
elektricitet, neka nepo-
znata energija koja nema
metafizi~ko obja{wewe.
Zaista neobi~no - reklo
bi se. No, za{to joj ne bi-
smo poverovali? Mo`da
su stvarno neke tajne sile,
koje je Tesla ina~e davno
prepoznao ili naslu}i-
vao, ovladale prostorom u
kome je umetnica, predaju-
}i se svom instinktu, `e-
lela da wegovu genijal-
nost ovekove~i svojim
ume}em.

Ina~e, o Drinki, jednoj
od na{ih najuglednijih
`ivih skulptora, napisan
je ogroman broj zapisa kri-
ti~ara, istori~ara umet-
nosti, pisaca, pesnika i
publicista. Za citirawe
tih tekstova niti ima do-
voqno prostora, niti su je-
dino opredequju}i za ski-

cu wenog portreta - ma ko-
liko ozbiqno i referent-
no zvu~ali. 

Ono po ~emu je Drinka
osobena i druga~ija, jeste
wen neobi~ni senzibili-
tet kojim je od svog ateqea
na~inila svojevrsno svra-
ti{te, prijatnu luku u kojoj
uto~i{te mira i topline
jednako nalaze pisci, pe-
snici - boemi, nau~nici,
disidenti, prin~evi, gene-
rali, politi~ari, kao i ne-
kakav obi~an, a bogme i vr-
lo neobi~an svet. Sve ih
ona do~ekuje sa podjadna-
kom qubavqu i po{tova-
wem. Svako od wih se ose}a
kao da je upravo on taj kome
se Drinka raduje vi{e no
drugima, koga boqe razume
i sa kim je spremna da pode-
li ono najboqe qudsko {to
nosi u sebi. I, pri tome, za-
ista je sasvim iskrena! Po-
svedo~ili bi svi koji su sa
wom podelili svoj bol, svoj
uspeh, svoje `ivotne dile-
me i pokajawa. 

Osim {to je hram stvara-
la{tva i bo`je darovito-
sti, ateqe Drinke Radova-
novi} na velelepnom Sve-
tosavskom trgu je mesto na
kome se sre}u oni {to se
ina~e nikada u `ivotu
sreli ne bi, stanica na ko-
joj se ~esto, samo u prolazu,
zaustavqaju `ivotni pute-
vi svih kojima je Drinka,
makar na trenutak, dozvo-
lila da osvoje weno veli-
ko, nesebi~no srce. �

Estera Mi{kovi}

ZADU@BINE

Zgrada na Studentskom trgu
broj 5 u Beogradu podignuta je
voqom velikog srpskog dobro-
tvora Ilije Milosavqevi}a
Kolarca (1800-1878). Budu}i
da nije imao potomstva, imu}ni
srpski trgovac `itom i bra-
{nom ostavio je sve {to je
imao svome narodu za {irewe
nauke i kulture. Godinu dana
pre smrti pi{e testament u ko-
me odre|uje: "Da se od svega
imawa obrazuje Fond iz koga
}e se vremenom imati podi}i
srpski univerzitet ...". Nalo-
`io je da se kroz wegov Kwi-
`evni fond (koji je osnovao
1861.) poma`e srpska kwi`ev-
nost i da se deo sredstava

upotrebi za izgradwu zgrade
univerziteta. Tako je 1932. go-
dine izgra|ena zgrada, prema
planu arhitekte Petra Bajalo-
vi}a, i u woj je otpo~eo rad Ko-
lar~ev narodni univerzitet.
Zgrada ima veliku koncertnu
dvoranu izvanredne akustike
i izlo`benu galeriju. U woj se
odr`avaju predavawa iz svih
oblasti nauke i umetnosti,
kursevi stranih jezika i pred-
stavqaju najboqa kwi`evna,
muzi~ka i druga umetni~ka
ostvarewa. 

Ilija Milosavqevi}, ili
Ilija Servijaner, kako su ga
zvali pan~eva~ki trgovci, ro-
|en je oko 1800. godine u Kola-

rima, malom mestu blizu Sme-
dereva. Sa suprugom Sin|eli-
jom postao ~lan Matice srpske
1854., a 1861. godine nov~ano je
pomogao osnivawe Srpske prav-
ne akademije u Novom Sadu. Sa
Tomom Vu~i}em - Peri{i}em
osniva Fond za godi{we pome-
ne palim borcima za slobodu
otaxbine. Od 1854. poma`e raz-
voj srpske kwi`evnosti - fi-
nansira objavqivawe doma}ih
i prevedenih dela, me|u kojima
je i prevod romana "Grof od
Monte Krista" Aleksandra Di-
me Starijeg. Wegov Fond za po-
magawe i nagra|ivawe srpskih
kwi`evnika od 1875. prerasta
u Kwi`evni fond sa kapitalom

od 10.000 dukata. Ostavio je
ota~estvu milion dinara u zla-
tu, 20.000 dukata u gotovini,
srebrni pribor za 12 osoba i sa-
bqu Tome Vu~i}a. �

Biqana @ivan~evi}

KOLAR^EV NARODNI UNIVERZITET

Nikola 
Tesla i Glava
kowa u ergeli

Zobnatica:
Autorska

dela u mnogim
svetskim
muzejima
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BELEF 05
Beogradski letwi festival , popu-

larni Belef, bi}e odr`an od 30. juna
do 31. avgusta sa blizu sto muzi~kih,
pozori{nih i programa vizuelnih
umetnosti, na nekoliko lokacija u Be-
ogradu. Organizatori ove manifesta-
cije su najavili dolazak oko hiqadu
umetnika iz celog sveta u na{ glavni
grad. Specijalno za potrebe ovog fe-
stivala za javnost }e biti otvoren po-
slovni centar "U{}e" gde }e u toku ju-
la biti izvedena predstava "Klub dru-
{tvenih igara", po tekstu Ivana La-
li}a, u re`iji Egona Savina. Pred-
stava }e biti na repertoaru Belefa
1.,4., 7. jula . U produkciji Belefa ,
pored ove predstave, 1. avgusta bi}e
premijerno izvedene predstava "Kise-
onik" ruskog pisca Viripajeva (ina~e
jednog od naj~itanijih mladih pisaca
u Rusiji ) u re`iji Tawe Mandi} Ri-
gonat. Rediteqka ka`e da se odlu~ila
za ovaj komad zbog korespondencije
samog teksta sa onim {to se nama ovde
doga|a, posebno kada je bezna|e mla-
dih qudi u pitawu, a koje Veripajev u
svom komadu opisuje. "Nema veze" je ta-
ko|e predstava koja }e premijerno bi-
ti izvedena na Belefu, a re~ je u delu
dobitnice Nobelove nagrade �������
����	�
, koje }e re`irati Neboj{a
Bradi}. Posebnu pa`wu privla~i ko-
produkcija sa festivalima u Sarajevu
����, Skopqu �� i Qubqani ��
��	�� - re~ je o predstavi "Kad bi ovo
bila predstava" mladog bosanskog pi-
sca Almira Im{revi}a, koju }e u Do-
mu omladine u Beogradu re`irati Pe-
tar Pejakovi}. 

Program vizuelnih umetnosti ovo-
godi{weg Belefa ne}e imati jednu
tematsku koncepciju ve} }e biti za-
snovan na dijalozima i komunikaciji,
kroz 20 projekata koje realizuje 75 do-
ma}ih i stranih autora. Tako }e 29. ju-
la u ���������� biti odr`ana prezen-
tacija video-radova umetnika iz
SAD. Od ostalih programa, izdvaja se
rad ju`noafri~kog umetnika Vilije-
ma Kentrixa koji }e prirediti spek-
takl u Botani~koj ba{ti.

Belef 05 donosi i neke novine. Jed-
na od wih je filmski program festi-
vala pod nazivom "��	���� na Belefu"
koji }e u bioskopu "20. oktobar" orga-
nizovati rediteq Stefan Arsenije-

vi} i producent Mi{a Mogorovi}.
Program je namewenh qubiteqima
kung-fu filmova,a bi}e odr`an 19. i
20.jula.

Kada je muzi~ki program u pitawu,
urednici ka`u da }e biti pro`imawe
`anrova - roka, xeza, etna i klasike,
kao i uvodjewe doma}e muzike na ovaj
festival. Posebno je ineteresantan
susret pet doma}ih rok grupa sa pet
na{ih mladih kompozitora ozbiqne
muzike. Rezultati wihove saradwe
ima}e premijere na Belefu, a prvi ta-
kav program je 3. jula u Studentskom
kulturnom centru, gde }e "Deca lo{ih
muzi~ara" izvesti namenski kompono-
vano delo mladog,talentovanog kom-
pozitora Ivana Brkqa~i}a. 

Programi Belefa 05, koji }e biti
odr`an pod sloganom "Koncentraci-
ja", bi}e i u Barutani i drugim alter-
nativnim prostorima, kao i na ulica-
ma i trgovima �

���� 05
Po peti put ove godine bi}e odr-

`an najpopularniji, najve}i i najpo-
se}eniji muzi~ki festival u ovom
delu Evrope - ���� 05. Na Petrovara-
dinu, u Novom Sadu od 7. do 10. jula
nastupi}e takve zvezde na kojima bi
nam pozavideli i organizatori mno-
go ve}ih svetskih festivala. Pro-
gram festivala }e biti na 19 bina.
Exit }e u ~etvrtak 7. jula otvoriti
slovena~ka koncertna atrakcija
bend �������, a glavne zvezde tog pr-
vog festivalaskog dana, a verovatno
i celokupnog ����� je bend �	����
�����, bend koji je ve} godinama na
samom vrhu liste najboqih elektron-
skih bendova. Karl Hajd i Rik Smit,
frontmeni ovog benda, svoj najve}i
uspeh do`ivqavaju anga`ovawem  �
Derena Emersena.

Jedan od najpopularnijih  �-eva
svetske scene !���� !�� bi}e najve}a
zvezda exitovske  �Arene. Drugog da-
na festivala na glavnoj bini nastu-
pi}e ameri~ki sastav Garbage. Eks-
kluziva je da }e ovaj bend, za koji mu-
zi~ki kriti~ari ka`u da zvu~i boqe
nego ikada, upravo na ����� promovi-
sati svoj novi album ""�������
��#�". 9.
jula na Petrovaradinu nastupi}e ve-
lika dens zvezda "$����%&��#". U nede-
qu 10. jula na glavnoj bini Exit }e za-
tvoriti jedne od najve}ih muzi~kih
zvezda dana{wice "'�����&�����&". Ovaj
bend iz Detroita dr`i lidersku po-
ziciju retropokreta u rokenrolu, a na
���� sti`u direktno sa najve}eg ro-
kenrol festivala na svetu iz (��&��	�
����)�. Pored ovih fantasti~nih mu-
zi~kih zvezda u pravom smislu te re~i
na ����� 05 nastupi}e i *��������%��+
���� ���)
�, Rambo Amadeus, $����� ��
,��&����. Iznena|ewa sve �������� o~e-

kuju na (���	���&��	�&�����, na kome }e
nastupati muzi~ari poput Luisa,
Esme Rexepove do ��&&�#�� ����-� i
Partibrejkersa. Organizatori o~eku-
ju publiku ne samo iz regiona, jer je
ovo najve}i festival ovakve vrste u
ovom delu Evrope, ve} i iz ostalih
krajeva starog kontinenta. �

	
�
����

PONOVO RADOVAN TRE]I 
NA SCENI ATEQEA 212

5. jula na Velikoj sceni Ateqea 212
premijerno }e biti izvedena predsta-
va Radovan Tre}i. Ovoga puta u ulozi
Radovana, ali i rediteqa predstave
na}i }e se glumac Branimir Brstina.
Predstava }e, po ve} i kod nas oproba-
nom brodvejskom receptu, biti izvede-
na dan za danom od 5. jula do 21.jula.
Se}amo se pro{le godine je u avgustu
i samo tada bila izvedena predstava
"Diplomac". Izgleda da se publici
ovaj recept dopao pa je Brstina odlu-
~io da sa svojim kolegama ponovo oku-
{a sre}u na ovaj na~in. Pored wega u
predstavi igraju : Gorica Popovi},
Anita Man~i}, Neboj{a Milenko-
vi}. Verovatno }e mnogi do}i da vide
kako izgleda ovaj Radovan tre}i, jer
svi pamte ili su bar ~uli za legendar-
nog Zorana Radmilovi}a koji je ovaj
tekst Du{ana Kova~evi}a i prosla-
vio. �

�����

" DO POSLEDWEG DAHA "
RADE [ERBEXIJA

Za samo par nedeqa koliko se nala-
zi u prodaji autobiografsko delo naj-
ve}e gluma~ke zvezde ex-jugosloven-
skih prostora, a danas cewenog glum-
ca u Evropi i Holivudu, Radeta [er-
bexije na{lo se me|u prvih pet naj~i-
tanijih kwiga u Srbiji. Izdava~i joj
predvi|aju tek veliku ~itanost, jer
dolazi leto, godi{we doba kada ~e-
{}e i vi{e provodimo vreme u dru-
{tvu kwige. Sam
Rade [erbexija je
za svoje prvo pro-
zno delo rekao da
nije to "ba{ kla-
si~na autobiogra-
fija, jer se vi{e
odnosi na dest kr-
vavih godina od
raspada SFRJ. To
je ono {to se vide-
lo sa mog penxera.
Napisao sam ovo
zato {to sam mi-
slio da sam svojim
u~e{}em u ovim
na{im `ivotima
i vremenima davao
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koliko sam mogao i ~inio da ne do|e
do rata i stradawa na ovim prostori-
ma."

Popularni glumac ovih dana zavr-
{ava snimawe filma " Magla " Xona
Karpentera, kao i filma "Optimi-
sta" Mariusa Balkunasa. Prema wego-
vim re~ima kwiga " Do posledweg da-
ha" je optimisti~no i toplo delo, u
kojem je poku{ao da razume i stavove
qudi sa kojima se ne sla`e. On je u
kwizi pisao i o svom detiwstvu, odra-
stawu, kao i o profesionalnom radu i
`ivotu u Americi. Posebno poglavqe
u kwizi je posvetio ~uvenom film-
skom reditequ Stenliju Kjubriku, u
~ijem je filmu "[irom zatvorenih
o~iju" igrao pored Toma Kruza i Ni-
kol Kidman.

Izme|u ostalog, pisao je i o fasci-
nantnoj Vanesi Redgrejv (sa kojom je
mnogo radio dok je `iveo u Londonu),
koja je 2004. godine u~estvovala u po-
zori{noj radionici [erbexijinog
tetra Ulvses, koje je on osnovao na
Brionima zajedno sa suprugom, ina~e
pozori{nom rediteqkom, Lenkom
Udovi~ki. Zajedno pripremaju pred-
stavu "Hamlet" koja }e premijerno bi-
ti izvedena ovoga leta, upravo na Bri-
onima.    �

����

" GRAD GREHA "
Sigurno najve}i letwi filsmi hit

bi}e film "���� 	�
�" ili u prevodu
"Grad greha". Re~ je o najnovijem
ostvarewu ~uvenog rediteqa Roberta

Rodrigeza, koga na{a publika pamti
kao autora kultnog film "Od sumraka
do svitawa". Ovaj film je zapravo
ekranizacija poznatog stripa Frenka
Milera.U filmu se prepli}u tri pri-
~e iz stripa, a likovi kao da upadaju
jedni drugima u `ivote. U centru pa-
`we je Hartigan, iskusni, ali zamo-
reni policijski detektiv, koga tuma-
~i Brus Vilis. On se nalazi u zatvoru
zbog zlo~ina koji nije po~inio. We-
govog kolegu tuma~i Benisio Del To-
ro. A novi seks-simbol Holivuda, ko-
ga je na{a publika imala priliku da
boqe upozna u filmu "Bliskost",
Klajv Oven tuma~i fotografa koji
slu~ajno ubija policajca, posle ~ega
mora da se krije. Glavne `enske uloge
u filmu tuma~e Xesika Alba i Rosa-
rio Doson. Izmi{qeni grad Sin
city, je smrtonosni grad u kome je po-
licija korumpirana, a ulice smrtono-
sne. Jednu od scena u filmu re`irao
je, za 1 dolar, Kventin Tarantino, ko-
ji je na taj na~in vratio kolegi Ro-
drigezu uslugu koju mu je ovaj u~inio
za film �������, za isti honorar.
U filmu se pojavquju i Miki Rurk,
Britni Marfi. Elajxa Vud i Xod
Hartnet.

Rodrigez tvrdi da film "Grad gre-
ha " definitivno nije za decu i da bi
roditeqi trebalo da pripaze da li }e
decu pustiti u bioskop. Ovaj film je
premijerno prikazan na Kanskom fe-
stivalu sa velikim uspehom , a biosko-
pi {irom Srbije premijeru }e imati
u toku jula. �

"SAHARA"
Avanturisticki film "Sahara"

ima glavnog junaka u stilu Indija-
ne Xounsa, ~iji lik tuma~i Metju
Mekonahi, poznat po filmovima
"Vreme za ubistvo" i "Kako izgubi-
ti de~ka za deset dana". 

Vrhunski istrazivac, Dirk Pit,
krece u avanturu svog zivota kada
prihvati lov na blago kroz najopa-
snije delove Afrike. Trazeci ono
sto domoroci nazivaju brodom smr-
ti - bojni brod izgubqen u doba gra-
djanskog rata, ispuwen nov~i}ima,
Pit i wegov vispreni pomo}nik
poku{avaju da svojom mudro{}u i ju-
na{tvom pomognu doktorki Evi Ro-
has (igra je zanosna latino - lepo-
tica Penelope Kruz) , koja veruje da
je brod nekako povezan sa misterio-
znom smr}u pojedinih stanovnika te
oblasti. 

Ovo je prvi zajedni~ki film glu-
ma~kog para Kruz-Mekonahi, koji
su ve} izvesno vreme i u emotivnoj
vezi. 

"Sahara" je filmska adaptacija
romana Klajva Keslera i premijer-
no }e biti prikazana u Beogradu I
to na stadionu Ta{majdan, jedinom
bioskopu na otvorenom u gradu. Na-
kon premijere , film }e biti na re-
dovnom repertoaru bioskopa {i-
rom Srbije. Ina~e, svetska film-
ska kritika je ovo ostvarewe oceni-
la kao "finu, letwu zabavu". �

Jelena Kne`evi}

PRAZNICI, OBI^AJI, VEROVAWA

Jedan od {est praznika
koje je hri{}anska crkva
posvetila posledwem ve-
likom proroku Svetom Jo-
vanu (Ivanu) Prete~i, odno-
sno Jovanu Krstitequ, pa-
da 24. juna po starom ili 7.
jula po novom kalendaru.
Ivandan se proslavqa kao
dan wegovog ro|ewa. Od ra-
ne mladosti Sveti Jovan je
~eznuo za usamqeni~kim
`ivotom te se zato kad je
stasao, odva`io da ode u
pustiwu, u predele oko do-
weg toka reke Jordan da bi
se, u samo}i, predao svojoj
misiji: najavi Hristovog do-
laska. Na ikonama je pred-
stavqen kako kr{tava Isu-
sa u Jordanu ili kako stoji
i desnom rukom pokazuje ne-
bo dok u levoj dr`i dugi
{tap s krstom na vrhu, pre-
ko koga stoji traka sa re~i-
ma "Pokajte se jer se bli`i
carstvo nebesko". Poznat je
kao Jovan Prete~a jer je do-
{ao pre Hrista, Krstiteq,
zato {to je, pored drugih,

krstio Hrista u reci Jor-
dan, Biqober ili Travar
jer je `iveo skromno hrane-
}i se biqkama, bubama, ska-
kavcima i medom divqih
p~ela, a odevao u haqinu
od kostreti. Tako|e je za-
{titnik kumstva i pobra-
timstva.

U narodu se veruje da se
na Ivandan sunce tri puta
zaustavi na putu preko ne-
beskog svoda, te se praznik
naziva jo{ i Sveti Jovan
Igrateq. Zabele`eno je i
verovawe da se uo~i Ivan-
dana nebesa tri puta "otva-
raju" i da tada nastaje vreme
~uda - cvet paprati dobija
~udotvornu mo}, a mesta na
kojima je zakopano blago po-
~iwu da svetle plavi~a-
stim sjajem. O Ivandanu se
pletu venci da bi se pokaza-
lo da je priroda, u razvoju,
do{la do zenita. U vence
ivawskog cve}a, u koje je
obavezno uplitano tzv.
ivawsko (ivanovo, bogorodi-
~ino) cve}e, bele i `ute bo-

je, stavqa se i beli luk da
ku}u ~uva od groma. Devojke,
kroz taj venac, gledaju ra|a-
we sunca da bi bile rumene
kao ono. Praznik je prosla-
vqan i paqewem obrednih

seoskih vatri koje je omla-
dina preskakala, a stariji
prolazili pored wih radi
za{tite od zlih sila. �

Biqana @ivan~evi}

IVANDAN
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ZDRAVQE

Za proizvodne rad-
nike, montere ili
rudare, koji svoj
radni dan provode

na kopovima, ali i za zapo-
slene na {alterima i qu-
de koji se u dispe~erskim
centrima trude da se pre-
nos struje obavqa po planu
i bez problema , ve} dve,
tri godine sve vi{e va`i
pravilo da imaju br`i
tempo rada i ve}e zalaga-
we. Promenila su se vre-
mena. Zbog bitke za egzi-
stenciju, mnogi rade ~esto
i preko granica svojih mo-
}i, a neki bukvalno izga-
raju na poslu.

Ovu pojavu bele`i i pri-
marijus, doktorka Mirjana
Ugqe{i}, internista -
kardiolog u zdravstvenoj
za{titi radnika u beo-
gradskom domu zdravqa
"Stari grad". Ona ka`e
kako sindrom izgarawa na
poslu ne bira - poga|a
i one koji se bave in-
telektualnim radom i
oni koji rade fizi~-
ki te`ak rad. U po-
sledwe dve godine u
ordinacijama lekara
sve je vi{e zaposle-
nih koji otvaraju
zdravstvene kartone
jer su "pukli na poslu". Sve
vi{e je qudi koji ne mogu
da izdr`e novi tempo ra-
da, pravila igre koja se
potpuno razli~ita od onih
na koje smo kao nacija na-
vikli decenijama.

Izjava nekoga da "izga-
ra" na poslu i da ne mo`e
vi{e da izdr`i, za lekara,
nije dovoqan razlog da mu
otvori bolovawe. Oni ka-
`u - izgarati na poslu ne
zna~i biti bolestan, mada
ovaj fenomen ima svoje ka-
rakteristike , koje se na
svojevrstan na~in prekla-

paju sa sindromom zamora,
depresijom, anksiozno-
{}u...

Dr Mirjana Ugqe{i},
me|utim, ka`e kako ne mo-
`e da odbije pacijenta ko-
ji do|e u wenu ordinaciju
i ka`e kako mu je na poslu
neizdr`ivo.

- Sindrom izgarawa je
definitivno sve prisut-
niji kod nas, jer na{i rad-
ni qudi su se suo~ili sa
problemom nesigurnosti,
nema kontrole rada, nema
vi{e odgovaraju}e za{ti-
te radnika, a sve u senci
privatizacije i reorgani-
zacije. Pred masovna otpu-
{tawa iz propalih firm-
i, na{ tim medicine rada
obavqao je sistematske
preglede. Qudi su bili u
te{kom zdravstvenom sta-
wu. Bele`ila sam aritmi-
je, ubrzani sr~ani rad, po-
rast krvnog pritiska, a

onda sam pacijentima mo-
rala da prepisujem lekove
- beta blokatore, ~ak ~e-
{}e nego sedative, ili do-
dam i malo sedativa, jer je
te{ko slu{ati lupawe
svog srca u grlu zbog po-
sla, ka`e doktorka Ugqe-
{i}.

Dr Mirjana Ugqe{i} ,
me|utim, nagla{ava kako
je sindrom "izgarawa", in-
dividualna kategorija.
Neko na poslu mo`e br`e,
neko sporije da se prila-
godi promenama. Neko - ne
mo`e nikako.

Struktura li~nosti naj-
bitnija je i za na~in na
koji }emo se boriti sa
stresom, ali i novim iza-
zovima na poslu. Najte`e
je onima kojima zalagawe
na poslu i trud ne prizna-
ju ni poslodavci, ali ni
uku}ani, pa nemaju razume-
vawe za wihov umor i pri-
tu`be. 

Doktorka Ugqe{i}, me-
|utim, prime}uje da pravi-
la na poslu u nekim trenu-
cima postaju vrlo surova.
Kada bi mo`da stvarno
trebalo da ka`u "ne", egzi-
stencija ih tera da idu
preko granica svojih fi-
zi~kih i mentalnih mogu}-
nosti. Navodi primer
onih radnika koji posle
obavqene no}ne "{ihte"
odrade jo{ jedno radno
vreme za neki privatni
rad. 

Nalazi lekara i prepo-
ruke o sposobnosti za
odre|enu vrstu posla su,
prema tvrdwama dok-
torke Ugqe{i}, vrlo
rigorozni i verodo-
stojni. Rad na visini,
na primer ta~no je regu-
lisan zakonom i lekari
mogu radniku da odrede
privremenu nesposob-

nost za tu vrstu poslova,
najdu`e do godinu dana.
Tako|e na visinu ne sme da
ide ni jedan radnik koji
ima ve}i pritisak od 160
sa 100 mm `ivinog stuba.

Od skora u DZ "Stari
grad" nabavili su aparat,
koji odre|uje stawe vesti-
bulara odnosno centra za
ravnote`u, koji precizno
odre|uje ko mo`e, a ko ne
mo`e da radi na visini.
Nekada su radnici dolazi-
li i govorili da se pla{e
visine , lekari su mu vero-
vali ili ne, a sada imaju

na~in da to utvrde medi-
cinski precizno. Drugi je
problem, ka`e doktorka
Ugqe{i}, da li se po{tuje
ono {to lekar napi{e, na
primer da je radnik sposo-
ban samo za prizemne rado-
ve, ili ga uprkos tome {ef
{aqe na visinu. 

- Na kvalitet rada sva-
kog pojedinca uti~u i ta-
kvi detaqi, poput ~iweni-
ce, da li pored redovnog
rada radnik ima jo{ neki
dodatni posao, ali mi to
ne mo`emo da utvrdimo,
mada svakog pacijenta, uzi-
maju}i istoriju bolesti,
to pitamo. Te{ka su vreme-
na, qudi se bore za o~uva-
we posla i za svoju egzi-
stenciju i spremni su da
pre}ute bolest. Me|utim,
mi, lekari, u nalazu obave-
zno tada nagla{avamo da
pacijent negira da boluje
od odre|enih bolesti, koje
bi na primer bile kontra-
indikovane za odre|ene
vrste poslova, obja{wava
na{a sagovornica.

Obavezno no{ewe za-
{titnog odela, uzimawe
terapije za po~etno obo-
qewe hipertenzije, redov-
na ishrana, koja podrazu-
meva obavezni doru~ak i
zabrana alkoholnih pi}a
i izbegavawe cigareta,
najkra}a je preporuka dok-
torke Ugqe{i}, svim rad-
nicima �

@.P.O.
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Zbog bitke za egzistenciju,
mnogi rade ~esto i preko 

granica svojih mo}i i 
bukvalno izgaraju na poslu

Struktura li~nosti je najbitnija
za na~in borbe protiv stresa
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Veliki broj qudi ~esto sa-
moinicijativno tra`i da im
se u nekoj privatnoj labora-
toriji ili na Torlaku, u In-
stitutu za virusologiju i
imunologiju uradi, analiza
"na koksaki" .Razlog - ~uli su
da je to vrlo opasan virus, a
neko im je rekao da umor i
razli~ite tegobe poti~u ba{
od wega. U privatnim labo-
ratorijama ova analiza ko-
{ta oko 2.400 dinara. [ta je
koksaki virus, obja{wava
primarijus dr Radmilo Pe-
trovi}, epidemiolog. 

- Re~ je o jednom od tzv. en-
terovirusa, crevnih virusa.
U najve}em broju slu~ajeva,
ispoqava se kao blaga crevna
infekcija, koja proti~e go-
tovo neprimetno, sa dva-tri
proliva i cela pri~a traje je-
dva nekoliko dana. Kad virus
iz creva pre|e u krvotok, mo-
`e da se dogodi da se zausta-
vi u nekom od organa, na pri-
mer, u sr~anoj kesi, sr~anom
mi{i}u ili mo`danim ovoj-
nicama. To su komplikacije
koje mo`e uzrokovati prisu-
stvo koksaki virusa. 

Dr Petrovi} nagla{ava da
se to doga|a izuzetno retko i
samo uz sadejstvo drugih fak-
tora - oslabqenog imuniteta
i nekog poreme}aja u cirku-
laciji. 

Koksaki virus je opasan sa-

mo za bebe. Do {kolskog uz-
rasta inficira se izme|u 60
i 70 odsto stanovni{tva. Ta-
ko ~ovek sti~e antitela i no-
si ih celog ̀ ivota. Ako neko
"presko~i" i ne odboluje vi-
rus u mladosti, mo`e da se
dogodi da mu u zrelom dobu
zagor~a `ivot, ali na{i
epidemiolozi smatraju da je
kod nas briga o tome da li je
koksaki virus krivac za ne-
~ije muke - preterana. 

Ipak, pojedini tipovi
koksaki virusa mogu da iza-
zovu ozbiqne komplikacije,
ali vrlo,vrlo retko. Re~ je o
bolu izme|u rebara, seroznom
meningitisu, vrlo retko de~-
joj paralizi, te{kim sistem-
skim oboqewima, zapaqewi-
ma sr~ane kese ili miokar-
ditisa, mogu da izazovu zapa-
qewe plu}a, ospu i hepati-
tis... 

- Virus koksaki se - ne le-
~i. ^eka se da pro|e, da se sr-
ce oporavi. Zna~i, nema ni
jednog antivirusnog leka,
niti antibiotika, jer oni ne
deluju na viruse. Lekari koji
znaju s ~im imaju posla, pre-
poru~i}e samo - mirovawe,
ka`e dr Petrovi}. Kao i kod
svake druge crevne infekci-
je, mogu}e je spre~iti pojavu
koksaki infekcije i to pra-
wem ruku. �

@.P.O. 

Voda glavu ~uva
HITNA POMO]

VIRUSI

UME]E @IVQEWA

ISHRANA

@ivela kafa !
Evo, najzad, medicinske vesti koja }e kod mnogih umawiti

ose}aj gri`e savesti dok ispijaju tre}u ili ~etvrtu kafu, tvr-
de}i da im to prija I poma`e kada rade.

Qudima koji piju nekoliko {oqica kafe dnevno preti
znatno mawa opasnost da obole od naj~e{}eg oblika {e}erne
bolesti, ~ak i ako su gojazni, tvrde ameri~ki istra`iva~i sa
Harvarda. Studija, sprovedena na 125.000 qudi, ukazuje da ka-
fa sa kofeinom mo`e na pozitivan na~in da uti~e na meta-
bolizam, jer sadr`i zna~ajne koli~ine kalijuma, nijacina,
magnezijuma… �

Flegmatici dugo `ive

Koliko je opasan koksaki

Iako smo dugo bili po-
{te|eni velikih vru}ina,
one su nas ipak stigle. Oba-
raju s nogu i zdrave, a kamoli
one sa "tankim" `ivcima
ili nekom hroni~nom boq-
kom. Nije lako onima koji
posao rade na usijanim uli-
cama ili povr{inskim ko-
povima, ali ni onima za
{alterom u koje "bije" kli-
ma ceo dan.

I za jedne i druge najva-
`nije je da unose dovoqno
te~nosti. To nije fraza, ve}
najozbiqnija preporuka. Ta-
ko|e mnogi precene svoju
fizi~ku snagu, pa se dodat-
nog posla prihvataju premo-
reni i pregrejani, posle re-
dovnog posla ili neoprezno
kose travu u dvori{tu kada
upe~e najja~e Sunce i tada su
na`alost, mogu}e tragi~ne
posledice. Lekari upozora-
vaju da se za sport ne bira
najtopliji deo dana. 

Slabost, malaksalost, tro-
most, pospanost, preznojava-
we i potiqa~ne glavoboqe su
znaci upozorewa da vaqa pro-
veriti pritisak i potra`i-
ti savet lekara. Ovo va`i i
za mla|e osobe, koji se izla-
`u opasnom "koktelu" stresa,
nedovoqnog sna i vru}ina.
Mladi qudi sve ~e{}e sti`u
kod kardiologa. �

Kandidati za "do`iveti
stotu" nisu pu{a~i, qudi
koji imaju visok krvni pri-
tisak, {e}er u krvi, povi-
{eni holesterol ili su go-
jazni i malo se kre}u. [an-
su da se upi{u u stogodi-
{wake imaju flegmati~ne

osobe. San o dugove~nosti
star je verovatno koliko i
samo ~ove~anstvo. U kwizi
"Put u dugove~nost", dr Ma-
kismilijan Kocijan~i} je
objasnio i neke predrasude
koje prate pri~e o stogodi-
{wacima: 

- Obi~no se misli da sto-
godi{waci boluju od Al-
chajmerove bolesti ili da
su vezani za krevet, me|u-
tim, ispitivawe 1.200 sto-
godi{waka pokazalo je da
je 75 odsto wih potpuno po-
kretno i zdravo, a samo 12
odsto koristi {tap ili
{take. Za postequ je vezano
svega pet odsto qudi u dubo-
koj starosti. Tako|e, tih 75
odsto je vrlo aktivno i rad-
no. 

Selo Osanica kod @agu-
bice i selo Trnov~e, od ve-
}ih mesta najbli`e Petrov-
cu na Mlavi su mesta u koji-
ma `ive najstariji Srbi.
Svojevrsnim "jugosloven-
skim Kavkazom" moglo bi da
se smatra podru~je Homoqa,
u kome najvi{e stanovnika
do`ivi stoti ro|endan. �
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Ko ka`e da je pro-
{ao sveta a nije
bio u Peru}cu,
trinaestak kilo-

metara udaqen od Bajine
Ba{te, tvrdwa mu se odr`a-
ti ne mo`e. 

A ko je jednom bio u Pe-
ru}cu, na druga mesta nije
morao i}i. Uostalom, nije
~udo {to je Pan~i}eva
omorika, birkaju-
}i po celoj zemaq-
skoj kugli, oda-
brala da joj ba{
ovde bude prirod-
no stani{te.

Ovde ima svega.
Ovde su i jezera

i planina i reke. 
Ovde su sportska

igrali{ta, lovi-
{ta, planinarske
staze i domovi, pa-
strmke, lipqan i mladice,
pu`evi i pe~urke, ~amci i
splavovi, stada ovaca, jaga-
waca, lekovito i miomiri-
sno biqe koje se rosi, sve-
tluca, cakli pri svakoj sve-
~anosti svitawa, do~im
ima onih koji tvrde da su
lep{i smiraji dana. Tako

im se ~ini kad gledaju zala-
zak Sunca, a kad izgreva,
onda tvrde da je jutro naj-
lep{e.

Ovde je sve najlep{e.
Ovde su kosci i drvose~e,

}umurxije i majstori za pe-
~ewe kre~a i ~uvene rakije.
(Francuzi imaju Bri`it
Bardo, a mi BB kleku i u
prednosti smo. Jer, {to je

starija, rakija je boqa.)
^ega sve ima ovde - ne

mo`e se nabrojati a da
opet ne{to ne ostane neza-
pisano.

E, pa ba{ tu, uz jezero Pe-
ru}ac, uzdi`e se stameni,
prostran i lep hotel Ep-
stursa nazvan Jezero. Ovih

dana po~eo je svoj novi, dru-
gi `ivot.

Prvi put sve~ano je otvo-
ren pre nepunih trideset
godina, a kada se zaratilo u
wemu su se smestile izbe-
glice. Bilo je i vojske. Iz-
beglice su odskora u novom
stani{tu, pa se prionulo
obnovi zdawa. Propalo je
gotovo sve. Moralo se zame-

wivati novim. ^i-
tavi su ostali samo
zidovi. Ali, ~vrsti
su to i stameni zi-
dovi. Gradilo se u
ono vreme po svim
gra|evinskim pro-
pisima, a bilo je
bogme i para. Sve-
dok je i prava bota-
ni~ka ba{ta oko ho-
tela koja je danas,
o~i{}ena i potkre-

sana, velelepna tridesetgo-
di{wakiwa. 

Podignut je tada za gra-
diteqe (uglavnom stru~wa-
ke) reverzibilne hidroe-
lektrane Bajina Ba{ta, a
kada su oni oti{li, postao
je hotel otvorenog tipa, s
tim {to su, ipak, radnici

elektroprivrede imali (i
imaju) prednost.

Posle skoro deset godina
uru{avawa, hotel je, evo,
obu~en u novo odelo. Pono-
vo mu blista lice i svetli
pogled, mada se jo{ mogu na-
zreti tragovi pre`ivqe-
nog. Pa iako nije ba{ ceo u
novom ruhu (jo{ se preure-
|uje drugi sprat) hotel je
onomad (ponovo) sve~ano
otvoren.

Vaqa mu od srca ~esti-
tati.

U hotelu "Jezero" gosti
sada mogu da koriste tride-
set soba na prvom spratu, od
kojih su osam apartmani. 

Na raspolagawu im je
banket sala, kafana, resto-
ran, sala za televiziju, pro-
davnica prehrambene ro-
be... ^emu prodavnica? Ni-
je zanemarqiv broj gostiju
koji koriste apartmane i
`ele sami da pripremaju
hranu. Osim pomenutih, ima
ih u deset bungalova pored
hotela. Pet su dvokrevetni,
a pet ~etvorokrevtni sa mo-
gu}no{}u dodavawa jo{ jed-
nog kreveta. Svaki bunga-
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Posle skoro deset godina 
uru{ivawa, hotel je, evo, obu~en 
u novo odelo. Iako nije ba{ ceo u

novom ruhu (jo{ se preure|uje 
drugi sprat) hotel je onomad 

(ponovo) sve~ano otvoren

�

�

Hotel Jezero obu~en 
u novo odelo

Mi}a Stameni}, 
upravnik hotela Jezero
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lov ima potpuno opremqenu
~ajnu kuhiwu, trpezariju i
televizor.

- Spremni smo za prve go-
ste, - ka`e upravnik hotela
Mi}a Stameni} (51). O~e-
kujemo pre svega na{e qude
iz elektroprivrede. Ne sa-
mo da do|u na klasi~an go-
di{wi odmor, ve} i da do-
laze na po tri-~etiri dana,
spojeno s vikendom, da se
odmore. Ovo mesto je naro-
~ito pogodno za seminare,
zna~ajnije sastanke EPS-a,
jer hotel ima za to namen-
ske prostorije i ostale
uslove. I ne samo to. Kada
se zavr{i radni deo, preo-
stalo vreme se mo`e prove-
sti u raznovrsnoj zabavi i
odmoru. 

I zaista, ovde ima svega,
za svakoga.

Jezero Peru}ac (duga~ko
52 kilometra), nastalo zaja-
`avawem Drine, branom za
hidroelektranu (duga~ka
461 a visoka gotovo devede-
set metara), pru`a mnoge
miline. 

Na jezeru je ogroman
ponton za kupa~e koji ima
i ~etiri mala bazena za de-
cu. To je, dakle, ure|ena
pla`a koja ima i spasioce.
Mogu se iznajmiti ~amci i
kajaci, a po `eqi, ve}oj
grupi na raspolagawu bi
bio i splav.

Mo`e se pecati. Na re-
cepciji hotela "Jezero"
gost ima mogu}nost da kupi
ribolova~ku dozvolu za od-
re|eni period, kao i da iz-
najmi {tapove. 

Ko voli, mo`e oti}i na

izlet u Nacionalni park
Tara, u okviru kojeg je i
ovaj hotel. Tara je pitoma
planina bogata jedinstve-
nom li{}arsko-~etinar-
skom {umom. Tu, iznad
sredweg toka Drine, raste
~uvena Pan~i}eva omorika. 

Na Predovom krstu, rav-
ni{tu na Tari 15-tak ki-
lometara od Hotela, Naci-
onalni park Tara izgra-
dio je lepotne planinske
ku}e od kojih je jedna Lo-
va~ki dom. U wemu ima so-
ba i hrane, mo`e se
boraviti kao u sva-
kom hotelu. 

Pet kilometara
daqe je prekrasan
vidikovac Biqe-
{ka stena, gde je
Petar Lalovi}
snimio poznati
film Kad ptice ne
polete. Kada se kre-
ne na takav izlet, u
hotelu se pripreme lan~ pa-
keti, pa gosti gore provedu
deo dana koji ostaje u neza-
boravnoj uspomeni.

Mo`e gost posetiti re-
verzibilno jezero "Zaovi-

ne". Nastalo je pregra|iva-
wem gorweg toka re~ice
Beli Rzav u ~iju se akumula-
ciju kada je visok vodostaj,
pumpa voda iz jezera Peru-
}ac. Pumpa se kroz ogromne
cevi, postavqene u tunelu,
duga~ke gotovo deset kilo-
metara. Odatle se voda
istim cevima u vreme ni-
skog vodostaja vra}a u Dri-
nu i koristi za pravqewe
struje. 

Koga ne zanimaju ni gra-
diteqstvo ni jezera, ima

priliku da poseti mana-
stir Ra~u, ~uven po monasi-
ma-prepisiva~ima, koji, da-
kako, ima veliku kulturno
istorijsku vrednost. 

Mokra Gora je tridesetak

kilometara odavde. Na ob-
roncima Tare, kraj jezera,
na Xani}ima, ovoga leta }e
se odr`ati Ekolo{ko-re-
kreativni kamp Peru}ac
2005... I da ne nabrajamo
daqe, ve} da se vratimo u
na{ hotel gde nas ~eka Mi-
}a Stameni} sa, zasad, pet-
naestak zaposlenih. 

Te{ko je poverovati, ali
istinito - Mi}i je pravo
ime Mi}a, a ne nadimak. I
wegov pradeda se tako zvao.
Ne znam da li jo{ negde ima
takvog Mi}e, kao {to ne
znam ima li igde kra}e reke
od Vrela. (Reka je, a ne po-
tok, zbog bujnosti, koli~ine
vode koja je ~ini rekom.) Du-
ga~ka je 365 metara i uliva
se u Drinu, dva kilometra
od hotela Jezero. Zbog du`i-
ne nazivaju je jo{ i - Godi-
na. Izme|u wenog izvori-
{ta i Drine pre 36 godina
Ribarsko gazdinstvo Beo-
grad izgradilo je ribwak
pastrmke na gotovo pola

hektara. Zato ovde
uvek ima sve`e pa-
strmke, kao i ribe iz
Drine koju love alasi.

Mi}a Stameni} je
hotelijer po obrazo-
vawu. Ima vi{u spre-
mu. Predavao je u Ugo-
stiteqskoj {koli u
Bajinoj Ba{ti. Bio je
fudbaler a ostao
sportski rukovodi-

lac, bio je i sindikalista,
ali ovaj posao najvi{e vo-
li. A to da neko voli (ili
ne voli) svoj posao - odmah
se vidi.

I Mi}in {urak je ugo-
stiteq. Ima motel na Sej-
{elskim ostrvima. Mi}a
nikako da stigne da ga po-
seti, ali je zato Slobodan
Raki}, {urak, posetio we-
ga. Pa i snimio Peru}ac,
filmski. Prikazivao na
Sej{elima prijateqima, a
jedan se Nemac mnogo zagre-
jao da do|e i kupi Peru}ac. 

To je ono {to meni treba!
To je ono pravo! Tako ne~e-
ga nigde nema! - vikao je
Nemac.

Po`urite, do|ite u Pe-
ru}icu, do|ite u "Jezero"
pre Nemca, dok su jo{ ov-
de Epsuturs i Mi}a. Dok
smo na{i. �

Slobodan Stoji}evi}

Cena pansiona u hotelu "Jezero" za leto 2005. godine (u pe-
riodu od 25. juna do 10. septembra) je za jednokrevetne sobe
1.400, dvokrevetne - 1.180 i za trokrevetne 1.080 dinara dnev-
no. Samo no}ewe u tom periodu u wima staje 700, 550 i 500 di-
nara. U jeku letwe sezone cene po osobi u dvokrevetnom
apartmanu su 580, a u ~etvorokrevetnom - 560 dinara dnevno.
Po zavr{etku ovog perioda od 10. septembra cene pansiona za
jednokrevetne sobe bi}e 1.180, za dvo - 1.080 i za trokrevetne
980 dinara. No}ewe u wima bi}e 600, 450 i 400 dinara, a cene
po osobi u dvokevetnom apartmanu su 480, a u ~etvorokrevet-
nom 460 dinara. 

Cene pansiona

Pet kilometara od hotela je 
prekrasan vidikovac Biqe{ka

stena, gde je Petar Lalovi} 
snimio poznati film Kad 

ptice ne polete. 

�
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Kupa~ica, 
gola, sama

Kada iz Epstursovog
hotela Park po|ete ka
morskoj obali, treba
da prepe{a~ite ~ita-
vih desetak metara.

Iz ba{te hotelskog
restorana puca vidik
na Slovensku pla`u i
daqe, na pu~inu. 

Ustao sam u rano ju-
tro, dok je svawavalo.
Tada smo bili budni
samo jedan golub i ja.
U daqini, stari grad
Budva kao da je uronio
i zaplivao, od vetrova
zaklawaju}i predivni
morski `al.

Na Slovenskoj pla-
`i postrojeni sunco-
brani od trske, ispod

wih le`aqke, puste. 
Na susednoj pla`i,

bez suncobrana, ve} se-
di jedna kupa~ica, gola. 

Gola je vaqda zato
{to je rano, pa je niko
ne vidi, ili zato {to
je od bronze, ne mo`e
da pobegne, pa se i
pla`a, po woj, naziva
Kupa~ica. A opet, ma-
lo daqe, obalom ka
gradu, terasa ekspres
restorana Manojlovi}
jo{ nije postavqena
ali se otuda vidi pre-
lepa panorama.

A tek kada se uveli-
ko odjutri, pojave si
prvi gosti. 

U kafeu Aleksan-

dar, ili ba{ti resto-
rana Hotela Park,
svejedno.

Po~iwe `amor, mu-
zika sa razglasa, cika
i vika, i tako, sve do
duboko u no}. �

S.S.






